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  تحلیل جملــه بر ضرورت استقبال دولت چهاردهم از پیشنهاد رییس کمیسیون
 انرژی اتاق بازرگانی ایران مبنی بر تأمین یک سوم برق واحدهای صنعتی با انرژی خورشید؛

 ناترازی برق؛ تهدیدی جدی
قالیباف در دیدار با رییس مجلس امارات: 

      رژیم صهیونیستی اجازه پرواز برای
           ارسال کمک به لبنان را نمی دهد

 یادداشت سردبیر از حجم بالای نارضایتی از عملکرد 
بهزيستی در دولت مرحوم رئیسی؛ 

 از آرزوی زندگی 
تا تلاش برای زنده  ماندن

 تمام آنچه که بوئینگ را از یک شرکت هواپیمایی قدرتمند
 به مجموعه ای در حال غرق شدن تبدیل کرده است؛ 

          شکست خوردگی
         در  زمین و آسمان

زیست روزانه بازار و معامله گران در نوسان؛ 

 عقب نشینی ارز و طلا
 در آغاز هفته 
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طنین موسیقی 
با اصالت و بی نظیر

سیاست

قدردانی دانشجویان از قالیباف و عراقچی
برخی از دانشــجویان دانشــگاه های تهران با انتشــار پیام هایی از اقدام شجاعانه 

رئیس مجلس و وزیر امورخارجه کشورمان در سفر به لبنان تقدیر کردند.
برخی از تشکل های دانشجویی دانشگاه های تهران با انتشار پیام هایی در صفحات 
مجازی خود از سفر شجاعانه محمدباقر قالیباف رئیس مجلس به لبنان و بازدید 
از مناطق ویران شده این کشور در اثر حملات رژیم صهیونیستی و همچنین سفر 
مقتدرانه وزیر امورخارجه کشــورمان در بین حملات این رژیم به بیروت تقدیر و 
این رفتار مسئولان کشور را نماد اقتدار ایران و وفاق مسئولان کشور در حمایت از 

جبهه مقاومت توصیف کردند.
 بر این اساس، بسیج دانشکده فنی دانشگاه تهران، جنبش عدالتخواه دانشجویی 

و بسیج دانشجویی دانشگاه امیرکبیر از جمله این تشکل های دانشجویی بودند.
رئیس مجلس در ســفری از پیش اعلام نشــده و در شــرایطی که خودش خلبان 
پــرواز بــود به لبنان ســفر کــرد. این ســفر از آن جهــت قابل توجه بــود که مناطق 
مسکونی اطراف بیروت از حدود 10 روز گذشته به شکل شبانه روزی آماج حملات 

جنگنده ها و پهپادهای تهاجمی رژیم صهیونیستی بوده است.

سیاست

قالیباف در دیدار با رییس مجلس امارات: 

 رژیم صهیونیستی اجازه پرواز برای ارسال کمک
به لبنان را نمی دهد

رییس مجلس شــورای اســلامی در دیدار بــا رییس مجلس امــارات گفت: رژیم 
صهیونیســتی اجازه پرواز برای ارســال کمک به لبنان را نمی دهد که این رفتاری 
کاملا وحشــیانه و غیرانسانی است و همه ما کشــورهای منطقه در این خصوص 
وظیفــه داریــم. به گزارش ایســنا، محمدباقــر قالیبــاف در دیدار بــا صقر غباش 
رئیس مجلس امارات متحده عربی در حاشیه برگزاری نشست رؤسای پارلمان  
کشــورهای اسلامی)PUIC( در ژنو، گفت: شــرایط امروز منطقه بیش از هر زمان 
دیگری ایجاب می کند تا روابط سایر کشورهای منطقه با یکدیگر در حوزه مسائل 

اقتصادی، سیاسی، دفاعی و امنیتی افزایش یابد.
رئیس مجلس شــورای اســلامی اضافــه کرد: توســعه این روابط در شــرایطی که 
اتفاقات تلخی برای کشورهای منطقه از جمله لبنان و فلسطین رخ داده و جنایات 

رژیم صهیونیستی اوضاع منطقه را به ناامنی کشانده است، بسیار مهم است.
قالیباف با اشــاره به حضور خود در ژنو پس از ســفر به بیروت و دیداری که با نبیه 
بری، رییس مجلس و میقاتی نخست وزیر لبنان گفت: امروز مردم لبنان شامل 
مســلمانان اعم از شیعیان و اهل تسنن، مســیحیان و یهودیان  بیش از هر زمان 
دیگری نیازمند یاری هستند؛ در حالی شاهد وقوع جنایات رژیم صهیونیستی در 
لبنان هستیم که این رژیم اجازه پرواز برای ارسال کمک به لبنان را نیز نمی دهد و 
این رفتاری کاملا وحشیانه و غیرانسانی است لذا همه ما کشورهای منطقه در این 

خصوص وظیفه داریم. 

رئیس مجلس امارات: کشورهای منطقه باید با درایت بحران را   
از منطقه دور کنند تا شاهد جنگی تمام عیار نباشیم

غباش نیز در این دیدار سفر گذشته رئیس مجلس شورای اسلامی به امارات 
متحــده عربــی در بهبود روابط دو کشــور را بســیار مثبت ارزیابــی کرد و گفت: 
بیــش از پیــش با تلاش های شــما این روابــط در حال افزایش اســت و منتظر 
چنین دیدارهایی هســتیم. ما در سایه توسعه روابط دوجانبه می توانیم برای 

سایر مسائل منطقه ای و بین المللی نیز به توافقاتی برسیم.
رئیــس مجلس امارات متحده عربی با اشــاره به موضع کشــور خــود در قبال 
فلســطین گفــت: در صــورت ادامــه شــرایط کنونی بیــم آن می رود که شــاهد 
جنگی تمام عیار در منطقه باشیم از این رو کشورهای منطقه باید با حکمت 
و درایــت خــود تلاش کنند تــا منطقه را از بحــران فرا روی خــود دور کرده و از 

بحران های آتی نیز جلوگیری کنند.
وی همچنیــن بــا معرفــی خواســتار دیــدار هرچه ســریع تر گروه های دوســتی 

پارلمانی امارات و ایران جهت توسعه روابط پارلمانی شد.
غبــاش در پایــان بیان کرد: هم اکنــون حجم مبادلات تجاری میــان امارات و 
ایران بســیار قابل توجه شــده که امیدواریم شــما نیز در حوزه سایر پروژه ها به 

نفع منافع دو کشور گام بردارید.

سیاست

نامه زینب سلیمانی به رهبر انقلاب
فرزند شهید سپهبد قاسم سلیمانی در نامه ای به رهبری انقلاب اسلامی، »کنش 
و مدیریت آگاهانه و زمان شناسانه« ایشان را »بزرگترین معلم و الگوی این دوران 

پرالتهاب« توصیف و آن را »کلاسی بصیرت زا برای نسل خود« معرفی کرد.
 متن این نامه به شرح زیر است:

 »محضر مبارک پدر حکیم و عزیزم حضرت آیت الله العظمی خامنه ای
با سلام و تحیت

 ضمــن آرزوی صحــت و ســلامتی بــرای آن وجــود نازنیــن و عرض تســلیت به 
مناسبت شهادت مجاهد بزرگ امت اسلام، جناب حجت الاسلام و المسلمین 
سیدحسن نصرالله به ذهنم رسید در میان طوفان حوادث و ابتلائات این روزها، 

سخنانی را با جناب عالی از باب هم دردی و هم دلی در میان بگذارم.
 ولــیّ عزیــز و رهبــر مقتــدر! گرچــه مــا همچنــان داغ دار حادثــهٔ بزرگ شــهادت 
حاج قاسم هستیم و آن فراق و مصیبت همواره برایمان سوزناک است و حوادث 
نیز، بر آتش آن می دمد، اما شــهادت یار و مونس پدر عزیزم جناب سیدحســن 
نصرالله جام غم را پر خون کرد. ما با شهادت ایشان یک بار دیگر حاج قاسم را از 
دست دادیم؛ یک بار دیگر مصیبت زده شدیم و داغ دار. چه اینکه  هرکس محبت، 
الفت و دوستی آن دو را بداند، امروز حس و حالی مشابه دارد؛ مگر نه اینکه شهید 
مــا او را »آیتی الهی« می دانســت و حاضــر بود جان را فدایش کند و مگر نه اینکه 
سید عزیزمان حاضر بود خود را فدا کند تا حاج قاسم بماند. آه و افسوس بر این 
فراق و جدایی. آری به تعبیر زیبای مولوی: جان گرگان و سگان هر یک جداست 

متحد جان های شیران خداست
 بــا همه این تفاســیر وقتی ایــن داغ با حوادث تاریخ اســلام و مصائب اهل بیت، 
دوران پیروزی انقلاب اســلامی، دفاع مقدس، رحلت امــام و ابتلائات پس از آن 
و بــه ویــژه دورهٔ پر التهاب یکســالۀ اخیر در کنــار هم قرار می گیرنــد، درس آموز و 
تأمل برانگیز می شوند و داغ مصیبت تبدیل به حماسه می شود و طرحی نو برای 
زیستن، زندگی، ادامه مسیر و طی طریق پیشنهاد می دهد. شهید سلیمانی در یکی 
از مهم ترین سخنرانی های اواخر عمر با برکت خود، دو عنصر مهم را سرچشمۀ 
پیشرفت یک کشور و ملت تعریف کرد. دو عامل اساسی و سرنوشت ساز؛ »رهبری 
و انســان های فداکار«. تاریخ و اوضاع امروز کشــور و منطقه، به خصوص حوادث 
یکسال گذشته، یکبار دیگر اهمیت این دو عامل را پیش روی همهٔ مردم قرار داد.

 الحــق و انصــاف رفتــار، کنــش و مدیریــت جناب عالــی به عنــوان رهبــری آگاه و 

زمان شناس بزرگترین معلم و الگوی این دوران پرالتهاب است و برای نسل ما که 
عموماً با دیدی تاریخی به حوادث نگاه نمی کنیم، کلاسی بصیرت زاست. نسل ما 
از شما آموخت چگونه می توان با صبر، توکل و استعانت از خدای متعال در دل 
همهٔ مصائب، مقاومت و ایستادگی کرد. نسل ما از شما آموخت چگونه می توان 
با پایداری و نظر به قله ها، در دل بحران  فرصت آفرید و قدرت خلق کرد. نسل ما 
از شما آموخت چگونه می توان با تکیه بر قدرت ایمان، انتقامی سخت از جانیان 
تروریست گرفت و به رغم تهدید، هیمنهٔ پوشالی آنان را فروریخت. نسل ما از شما 
آموخــت چگونه می توان با تکیه بر قدرت مــردم و پس از حادثۀ دردناک بالگرد 
رئیس جمهور شهید، انتخاباتی پرشور و سرمایه آفرین برگزار کرد. نسل ما از شما 
آموخت چگونه می توان در میان تهدید رژیم کودک کش و تروریست، با دلی آرام 
و مطمئــن نماز جمعۀ تهران را اقامه کرد؛ از قرآن گفت و در قنوت برای نصرت 

مسلمین دعا کرد.
 حکیم مظلوم و وارسته! پس از همهٔ این آزمون ها و سختی ها، امروز ملت ایران 
بیــش از گذشــته دل درگرو آرمان هــا، اهداف عالی و تدابیر رهبــر آگاه خود دارند. 
این را می توان به روشنی در گفت وگو با آحاد مردم به چشم دید. آنچه در »نماز 
جمعــهٔ نصر«نیــز رخ داد دلالتــی بر عــزم اســتوار و ارادهٔ قوی مردم بــود؛ همان 
مردمی که شهید سلیمانی حاضر بود با افتخار دست آنان را ببوسد و جان خود 
را هــزاران بــار فدای آنان کند. او حقیقتاً ملت ایران را واجد همان دو عنصر مهم 
می دانست. معتقد بود مردم ایران مردمی فداکار و ایثارگرند و رهبر آن نیز رهبری 
حکیم، مدبر و وارسته. شهید عزیزمان پیوسته تا آخرین روزهای حیات شهیدانهٔ 
خود، ما را به تأمل و تدبر در بیانات و اعتماد به تصمیم ها و دستورات جناب عالی 
توصیــه کردند. پدر مجاهدم این توصیهٔ عاقلانــه را با زبانی پر از مهر و عاطفه در 
وصیت نامهٔ پر مغز خود، برای تاریخ به یادگار گذاشتند و توصیه کردند همگان، 

شما را »عزیز جان« بدانند و »دور این رهبر حکیم و مظلوم« بگردند.
 حقیــر به عنوان فرزند کوچک شــما و قطرۀ کوچکی از مردم ایــران، در میان این 
دنیای پرآشوب و پرحادثه، پند و وصیت پدر را فراموش نخواهم کرد ]ان شاءالله[ 
و از خــدای متعــال می خواهم این جان  ناقابل را به جان گران مایهٔ پدر شــهیدم، 
عموی مجاهدم سید مقاومت و شهیدان طریق قدس ملحق کند. ]بمنه و جوده 

و کرمه[
 فرزند کوچک شما زینب سلیمانی«

سیاست

اعتراف روزنامه صهیونیستی 
موشک های ایرانی خسارتی بیش از ۲00 میلیون شِکل به بار آوردند و به 1۵0 

واحد ساختمان آسیب رساندند.
در ایــن گزارش که منتشــر شــده، آمده اســت:با وجــود ادعاهــای اولیه ارتش 

اســرائیل مبنــی بــر کم اهمیت جلــوه دادن ایــن حمله، منابــع نظامی تأیید 
کرده اند که برخی پایگاه های هوایی اســرائیل نیز در این حمله آســیب جدی 

دیده اند.

نوبت اولآگهي فراخوان مناقصه عمومي یک مرحله ای)یکپارچه(

روابط عمومي شركت مجتمع گاز پارس جنوبي شناسه 1806549 م الف 1 

شرکت مجتمع گاز پارس جنوبي در نظر دارد خدمات مورد نیاز خود را با شرایط ذیل بصورت برگزاری مناقصة عمومي یک مرحله ای از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت)سامانه ستاد( 
تامین نماید:

2003096697000026 شماره فراخوان در سامانه ستاد ایران
1403/11-05 شماره مناقصه

انجام خدمات بازرسی فنی  پالایشگاه یازدهم)فاز13( شرکت مجتمع گاز پارس جنوبي موضوع مناقصه
24,495,000,000ریال مبلغ تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار

به صورت یکي از تضامین قابل قبول وفق آئین نامه تضمین معاملات دولتي شماره 123402/ت50659هـ 
مورخ 94/09/22 هیأت وزیران و مطابق موارد مندرج در سامانه ستاد مي باشد. نوع تضمین شرکت درفرایند ارجاع کار

594,726,654,725 ریال مبلغ برآورد انجام خدمات
7 روز پس از درج نوبت دوم آگهی در صفحه اعلان عمومی سامانه ستاد ایران می باشد. آخرین مهلت دریافت اسناد ارزیابي کیفي  و اسناد مناقصه در سامانه ستاد

حداکثر ظرف مدت سه هفته پس از انقضای مهلت دریافت اسناد می باشد.
آخرین مهلت بارگذاري و  ارسال مستندات ارزیابي کیفي )رزومه( 

،اسناد مناقصه و پاکات پیشنهاد مالی در سامانه ستاد

بارگذاري گواهینامه معتبر و داراي اعتبار زماني گواهي تایید صلاحیت بازرسي فني در حوزه "تجهیزات تحت 
فشار" از سازمان ملي استاندارد ایران     )NACI ISO17020(  براي شرکت در مناقصه الزامیست. گواهي نامه مورد نیاز جهت ارزیابي صلاحیت مناقصه گران

استان بوشهر  ـ شهرستان کنگان  کیلومتر 20 جاده عسلویه- پالایشگاه یازدهم فاز 13ـ شرکت مجتمع گاز پارس 
امور حقوقی و پیمان ها جنوبی ـ ساختمان اداری مرکزی ـ آدرس مناقصه گزار

بدیهی است کلیه فرآیند برگزاری مناقصه الکترونیکی از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )سامانه ستاد( به نشانی: WWW.SETADIRAN.IR انجام می پذیرد وبه پیشنهاد 
های خارج از سامانه ستاد هیچگونه ترتیب اثری داده نخواهد شد و مناقصه گران بایستی نسبت به ثبت نام در سامانه ستاد و دریافت گواهی امضاء الکترونیکی اقدام نمایند. مناقصه گران 

مي توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر به سایت WWW.SETADIRAN.IR مراجعه و  یا  با شماره تلفن های 07732314016 تماس حاصل فرمایند.

شرکت مجتمع گاز پارس جنوبي در نظر دارد خدمات مورد نیاز خود را با شرایط ذیل بصورت برگزاری مناقصة عمومي یک مرحله ای از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی 
شرکت مجتمع گاز پارس جنوبیدولت)سامانه ستاد( تامین نماید:

سیاست

کارشناس صداوسیما به دستگاه قضایی احضار شد
»مسعود اسداللهی« کارشناس مسائل منطقه ای که چند شب پیش در آنتن 
زنده تلویزیون گفته بود ایران واســطه خرید پیجرها از تایوان بوده به دســتگاه 
قضایی احضار شــد. اســداللهی در جلسه بازپرســی گفته که این مطلب را به 

نقل از منابع نامعتبر بیان کرده و بلافاصله پس از بررسی بیشتر به اشتباه بودن 
مطالبش پی برده است. 

پرونده قضایی این فرد در حال حاضر در دست بررسی است.

صفحه 02

خرید تخفیف دار 
با بارکد متصل به حساب بانکی

سپینو
0808

 هادی چوپان نایب قهرمان
 مستر المپیا ۲۰۲۴ شد

»محمدرضا منصوری«، خواننده جوان موســیقی ایرانی برای دومین بار قرار است 
با اجرای قطعاتی از بابک زرین و همایون خرم بیســت و ششم مهر ماه در برج میلاد 

به صحنه برود. این اجرا شــامل دوازده قطعه با کلام و چهار قطعه بی کلام است. براساس این 
گزارش با توجه به انتخاب قطعات و توانایی صدای خواننده و ارکســتر،  دومین کنسرت می تواند 

اتفاقی بدیع در اجراهای محمدرضا منصوری باشد.

وی اجرای کار »ای ســرزمین عاشقان« را در رزومه کاری خود دارد و با اینکه جوان است، 
بســیار اکادمیک و فعال در حوزه ی موسیقی چندین سال پیاپی کار می کند. در این دوره 

که موسیقی خوب و با اصالت کمتر شــنیده می شود این خواننده جوان به سمت موسیقی با 
اصالت و ارکســترال رفته که همین امر وجاهت و توانایی بسیار بالای او را به اثبات رسانده است.

چیزی تا اجرای دومین کنسرت محمدرضا منصوری، خواننده جوان و خوش آتیه باقی نمانده است؛

دانشگــاهخبــر رسیــده

صدا و سیما



جهش 5 پله ای حق بیمه تولیدی بیمه ما 
یادداشت سردبیر از حجم بالای نارضایتی از عملکرد 

بهزيستی در دولت مرحوم رئیسی؛ 

 از آرزوی زندگی 

تا تلاش برای زنده  ماندن

    کولیونــد نماینــده بازنشســتگان معلــول و فعــال صنفی حقوق 
معلولان به تازگی در گفت وگو با خبرگزاری کار ایران گفته  اســت : 
در طــی دو ســال اخیر جامعه معلولین توســط ســازمان بهزیســتی رها 
شدند. عملًا بدترین دوره برای معلولان، دوسال اخیر بود که مدیرعامل 
این ســازمان تغییر کرد. بسیاری تصور می کنند که چون ۳۰ تا ۴۰ درصد 
پایه حقوق را دریافت می کنند، پس اوضاع بد نیست اما نمی گویند که ما 
۳۰ یا ۴۰ درصد چه پایه ای را دریافت می کنیم! اکنون مستمری یک فرد 
دارای معلولیت حدود ۹۷۰ هزار تومان اســت! یعنی حقوق مســتمری 

یک فرد معلول هنوز به یک میلیون تومان نرسیده است.
این اظهارات  تکان دهنده و باورنکردنی نشان  می دهد که  وضعیت یکی 
از محروم ترین و نیازمند ترین اقشار جامعه  در دولتی که ادعای حمایت 
از محرومان را داشــت تا چه اندازه  وخیم بود و دولت  پزشــکیان چه کار 

دشواری برای جبران  این همه ناکارآمدی دارد.
متاسفانه عدم  به کارگیری نیروهای متخصص در دولت مرحوم  رییسی 
ضرباتی کاری به پیکره جامعه ایرانی وارد کرد و عملا کشــور را یک دهه 
به عقب بازگرداند. حدود یک میلیون و ۶۰۰ هزار معلول تحت پوشش 
بهزیســتی هســتند. طبق آمار جامعه جهانی، معلــولان ۱۰ تا ۱۵ درصد 
از جمعیت را تشــکیل می دهند که در ایران این آمار ۱۰ درصد محاســبه 
می شود که سه درصد از آنها معلولیت خیلی شدید دارند. براین اساس 
جمعیــت معلــولان ایــران حدود هشــت میلیون نفــر برآورد می شــود. 
فاصله  بین مردم و مسئولان در دولت قبلی انقدر زیاد شده  بود که عملا 
بــا قیــد محرمانه مردم نامحرم شــمرده می شــدند و دولت  پاســخگوی 
تصمیمــات عجیب خود نبود، یکی از پرســش های جدی در دولت  قبل 
این بود که  تصمیمات آنها به افزایش تولد کودکان معلول می انجامید. 
در همین راســتا علی محمد قادری رئیس ســازمان بهزیســتی در دولت 
قبل در پاســخ به پرســش یکــی از خبرنــگاران حاضر در نشســت خبری 
سال گذشته در پیوند با انتشار آمار تعداد نوزادانی را که در دو سال اخیر 
با نارســایی های جســمانی یا ذهنی یا »معلول« به دنیا آمده اند، گفت: 
»من اجازه ندارم  اطلاعات محرمانه مردم  را به شــما بدهم. بر اســاس 
گزارش همدلی »رامک حیدری« مدیرعامل انجمن حمایت از بیماران 
دیســتروفی، بیماری  ماهیچه ای ژنتیکی، ۲۷ تیر ســال گذشته، تایید کرد 
کــه حتی مرکز آمــار ایران نیــز ارائه گزارش هــای آماری را دربــاره تعداد 
افــراد مبتلا به نارســیایی های جســمی یا ذهنــی در کشــور، متوقف کرده 
است. مدیرعامل انجمن حمایت از بیماران دیستروفی با تاکید بر اینکه 
»یکی از ضعف های موجود در حوزه معلولان، نبود آمار دقیق اســت«، 
گفت: »ما از مرکز آمار خواســتیم که در آخرین سرشماری، خوداظهاری 
برای مشــخص شــدن تعداد معلولان در کشور اختصاص دهند، که این 
کار انجــام نشــد.« او گفــت کــه دســتگاه های دولتــی در تصمیم گیری ها 
و اختصــاص بودجه فقــط به آمار محدود بهزیســتی اکتفــا می کنند، در 
حالیکــه »بهزیســتی آمــار غیرواقعــی از تعــداد معلولان ارائــه می دهد 
و در واقعیت شــاید تعداد معلولان پنج برابر عدد اعلام شــده از ســوی 

بهزیستی« است.
مشــکل وقتی عجیب تر می شود که بدانیم دولت  مرحوم  رییسی نه تنها 
توجهــی بــه  خواســته های معلولان نداشــت، بلکــه عدم پاســخگویی و 

برخورد چکشی را در دستور کار قرار داده بود.
ســال گذشــته  بهروز مروتی مدیر کمپیــن معلولان با انتقــاد از دولت در 
بی تفاوتی نســبت به مشــکلات معلــولان ، مطرح کــرد: بــا اینکه رئیس 
جمهور وعده های زیادی به معلولان داده بود اما از حذف ردیف بودجه 
قانــون حمایــت گرفته تا بی توجهــی، توهین، توقیف گوشــی، ریختن در 
خانه معلــولان فاقد قدرت راه رفتن، احضار، فریب و گرفتن تعهدنامه 
اجبــاری و... بدتریــن اقدامــات و نامتعارف تریــن نوع رفتــار با معلولان 
در دولــت اقای رئیســی رقم خورد. عجیب تــر این که دولت  قبل حتی در 
آخرین روزهای کاری خود هم دســت از آزار معلولان برنداشت و بهروز 
مروتی )فعال حقوق معلولان( ۳۱ مردادماه ســال جاری در گفت وگو با 
خبرنگار ایلنا، از قطع مســتمری ۱۳ هزار معلول و مددجوی بهزیســتی 
خبــر داد و گفــت: در اقدامــی غیرمنتظــره و نگران کننــده، مســتمری 
حــدود ۱۳هزار مددجوی ســازمان بهزیســتی که حــدود ۶۰ درصد آن ها 
را معلولان تشــکیل می دهند، قطع شده اســت. دیوان محاسبات اواخر 
اردیبهشــت مــاه قــول داده بــود کــه از خردادماه ایــن افراد بــه چرخه ی 
حمایتی برمی گردند که به تازگی متوجه شدیم سازمان هدفمندی قصد 
به چرخه اضافه کردن این تعداد را ندارد. خوشــبختانه رئیس ســازمان 
بهزیستی تغییر کرد تا جلوی ضرر بیشتر گرفته شود اما ناگفته پیداست 

که رئیس جدید چه کار دشواری پیش رو دارد.

یادداشت

ملیحه منوری

انصارالله یمن پیروز شد 
 یــک پایــگاه خبــری متخصص در حــوزه حمل و نقــل دریایی 
اذعــان کردند که بندر اشــغالی ایلات به ســمت ورشکســتگی 
پیــش می رود.پایــگاه الشــروق مصــر در گزارشــی به نقــل از تارنمای 
خبــری World Cargo News )متخصــص در حــوزه حمــل و نقــل 
جهانی( اعلام کرد که مقامات بندر ایلات در جنوب اراضی اشــغالی 
پس از کاهش ۸۵ درصدی فعالیت این بندر در پی حملات جنبش 
انصــارالله یمــن اعــلام ورشکســتگی کــرده اســت.حملات نظامــی 
نیروهای مسلح یمنی ضد کشتی های باری عازم این بنادر اشغالی از 
طریــق دریای ســرخ عامــل اصلی وضعیــت بحرانی و ورشکســتگی 
اقتصادی این بندر اســت.این پایگاه خبری همچنین افزود: مقامات 
بنــدر ایــلات در تلاش هســتند برای جلوگیــری از بحــران اقتصادی و 
تنفــس مصنوعــی موقت ایــن بنــدر از مقامــات کابینه ایــن رژیم در 

خواست کمک مالی کنند.

آخرین وضعیت پرونده نیلوفر 
حامدی و الهه محمدی

اصغــر جهانگیر ســخنگوی قــوه قضاییه در خصــوص آخرین 
وضعیت پرونــده نیلوفر حامدی و الهه محمــدی دو خبرنگار 
بازداشــت شــده گفت: این دو متهم  بابت ارتــکاب فعالیت تبلیغی 
علیه نظام به تحمل یک سال حبس و بابت ارتکاب اجتماع و تبانی  
بــر ضــد امنیت کشــور به تحمل ۵ ســال حبس  محکوم شــدند اما از 
اتهام همکاری با دولت متخاصم امریکا در دادگاه تجدید نظر تبرئه 
شــدند.او افــزود: از بابت مجازات اشــد که مجازات پنج ســال اســت 
پرونــده در مورد آن ها اعمال خواهد شــد در این خصوص پرونده به 

اجرای احکام جهت اجرا ارسال شده است.

اخبــار کوتـاه

سیاست 02J O M L E H N E W S P A P E R

Politics

َّه "محمدباقر محسني ملايري" )1374 ش(  l درگذشت دانشمند و شاعر شهير معاصر استاد "سيد محمد علي صفير" )1377 ش(  l شاهزاده عبدالمجید میرزا عین الدوله والی آذربایجان از کار برکنار و به تهران احضار شد.)1287ش( امروز در تقویم: رحلت فقيه جليل آيت  الل
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 تحلیل »جمله« بر ضرورت استقبال دولت چهاردهم از پیشنهاد رییس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی ایران 

مبنی بر تأمین یک سوم برق واحدهای صنعتی با انرژی خورشید؛

 ناترازی برق؛ تهدیدی جدی

با قاطعیت می توان گفت جدی ترین تهدید سیاسی 
کــه دولــت چهاردهم در برابــر خود می بینــد یا بهتر 
اســت کــه ببینــد، ناتــرازی برقــی اســت کــه بــه رقم 
ســنگینی رسیده اســت و با توجه به وابستگی زندگی 
عادی شــهروندان و همچنین صنایع کشــور به برق، 
اگــر در کوتاه زمــان تــدارک نشــود، دولــت مســعود 
پزشــکیان را با مشــکلات پیچیــده ای مواجــه خواهد 
کــرد. کشــور به دشــوارترین شــرایط در تأمیــن انرژی 
مــورد نیاز خود رســیده اســت؛ کمبود بــرق به کمبود 
گاز دامــن زده و این مشــکل ادامه دارد. در زمســتان 
۶۰ تا۷۰ روز گاز پتروشــیمی ها و فولادی ها و بســیاری 
از شــهرک ها و نواحی صنعتی در شراســر کشور قطع 
می شــود تا گاز منازل و خــوراک نیروگاه های حرارتی 
تأمین شــود. ۲۰ هزار مگاوات کســری برق امسال در 
پیک مصرف عدد کمی نیســت؛ به اندازه مصرف دو 
کشــور اســت. پیش بینی می شــود میزان ناتــرازی در 
سال آینده ۲۵ هزار مگاوات باشد که عددی ترسناک 

به نظر می آید. 
اتــاق بازرگانــی به عنــوان پارلمان بخــش خصوصی 
برای عبور از این گرداب ناترازی، بهره مندی از انرژی 
خورشــیدی را توصیــه کــرد. »آرش نجفــی«، رییــس 
کمیســیون انرژی اتاق بازرگانی ایران، از طرحی خبر 
داد که بر مبنای آن با مشارکت صنایع ظرف دو سال 
نیروگاه هایی احداث شــود که تا ۱۲ هزار مگاوات برق 
از طریــق انرژی خورشــیدی تأمین شــود؛ این میزان 

برابر یک سوم مصرف برق صنایع است.
این سخنان در شرایطی گفته شد که سهم جمهوری 
اســلامی ایران از انرژی های پاک و تجدیدپذیر تقریباً 
ناچیــز اســت و دولــت نیــز تــوان مالی برای ســاخت 
نیــروگاه جدیــد را کــه بتوانــد بخشــی از ایــن ناترازی 

انــرژی را جبــران کنــد، نــدارد. به عبــارت روشــن در 
موضــوع انــرژی، آچمــز شــده ایم و راهــی بــه بیرون 
از ایــن بن بســت نداریم.پیشــنهاد رییس کمیســیون 
انرژی اتاق بازرگانی ایران، ضمن این که پیشــنهادی 
عاقلانــه و برابــر با ضرورت های امروز کشــور و جهان 
اســت، همچنین چند نکته مهــم دیگر در بطن دارد 
کــه در ادامه به آن می پردازیــم و تأکید داریم دولت 
باید از این پیشــنهاد استقبال و مســیر را برای اجرای 

آن تسهیل کند. 
نخســت این کــه بســیاری از کشــورهای جهــان طــی 
چنــد ســال اخیر به این ســمت و ســو حرکــت کردند 
کــه بخش قابل توجهــی از انرژی موردنیــاز خود را از 
منابــع تجدیدپذیر چــون باد و خورشــید تأمین کنند 
کــه هم خطرات زیســت محیطی آن نزدیک به صفر 

اســت و هم از تکیه آنان به منابع فسیلی که وارداتی 
هســتند، کــم می کنــد. در همیــن زمینــه لازم اســت 
بگوییم هم اکنون برق بســیاری از کشــورهای اروپایی 
از این مسیر تأمین می شود و مصرف کنندگان بخش 
خانگی در منازل خود شعله ندارند و از الِِمنت برای 
وســایل گرمایشی اســتفاده می کنند حتی در کشوری 
چــون ســوئد کــه نزدیــک بــه قطــب اســت و تعــداد 
روزهــای آفتابــی ایــن کشــور، زیــاد نیســت نیــز چند 
ســال اســت آخرین نیروگاه برق اتمی برای همیشــه 
خاموش شــده اســت و جــای آن را نیروگاه های برق 
خورشــیدی خانگــی کــه پنل های تولید آن در ســقف 

منازل تعبیه شده است، تأمین می کند.   
نکتــه دوم در پیوند با برق خورشــیدی این اســت که 
کشــور چین در زمینه تجهیزات برق خورشیدی اعم 

از پنل هــا و اینورتــر و دیگــر ســایل در جهــان پیش تاز 
است و بسیاری از کشورهای اروپایی این تجهیزات را 

از چین خریداری می کنند.
ارتباط سیاســی خــوب تهران با پکــن و معاملاتی که 
دو کشــور در زمینه تجارت نفت خام با هم دارند نیز 
فرصتی عظیم اســت و تهــران می تواند نفت خود را 
یــا این تجهیزات تهاتر کنــد و آن را در اختیار فعالان 
صنعتــی قرار دهد تــا نیروگاه برق خورشــیدی در در 
محــل کارخانــه تأســیس کننــد و برق آن را به شــبکه 
سراســری تزریــق نماینــد و هر واحــدی که اقــدام به 
چنیــن کاری کرد، از قطــع برق هنــگام اوج مصرف، 
معــاف شــود یا حتــی می تواند بــرق تولیــدی خود را 
ذخیــره کنــد و در مواقع قطعی برق سراســری، از آن 

استفاده کند و چرخ تولید خود را فعال نگه دارد.
نکتــه مهــم بعــدی این اســت کــه موضــوع ناترازی 
انــرژی بــه انــدازه ای جدی اســت کــه اگر جلــوی آن 
گرفته نشــود، نه تنها توســعه که حتــی زندگی عادی 
شــهروندان ایران را نیز بــه مخاطره خواهد انداخت. 
با توجه به فوریتی که در این زمینه احساس می شود 
می تــوان با قاطعیــت گفت بدون مشــارکت مردم و 
همچنین فعالان بخش خصوصی، دولت نمی تواند 
اقــدام خاصــی بــرای آن انجــام دهــد و حمایــت از 
فعالان صنعتی و ایجاد نیروگاه های برق خورشیدی 
یکــی از معقول تریــن و در دســترس ترین راه ها برای 

تحقق این هدف است.
نکتــه آخر این که با توجه به حاد بودن ناترازی انرژی 
در کشــور و همچنین ناتوانی دولت از احداث نیروگاه 
بزرگ مقیــاس، پیشــنهادی کــه این نماینــده بخش 
خصوصــی ارائه کرد، هــم قابلیت اجرایی دارد و هم 
فشــار مالــی برای دولت بــه ارمغان نخواهد داشــت 
و ضــرورت دارد دولت مــردان از آن حمایــت کننــد 
 به ویژه این که راهی دیگر برای عبور از بحران ناترازی

 انرژی نداریم.    

جملــه
سرویس سیاسی

J O M L E H

اخبــارخبــر ویــژه

هدیه رهبر انقلاب به سفیر 
ایران در لبنان

 نماینــده مقــام معظم رهبری از ســفیر ایران در لبنان کــه در پی جراحت 
وارده از انفجــار پیجرها، در بیمارســتانی در تهران بســتری اســت، عیادت 
کــرد. »مجتبــی امانی« ســفیر جمهــوری جمهوری اســلامی ایــران در لبنان، در 
صفحه شــخصی خود در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: »عیادت حجت الاسلام 
و المســلمین قمی، نماینده مقام معظم رهبری )مدظله العالی( و ارسال پیام 

احوالپرســی و محبت معظم له باعث افتخار اینجانب شد.«
او در ادامه نوشــت: »همچنین ارسال هدایای ایشــان که ۲ انگشتر عقیق متبرک 

به دعای خیرشــان برای من و همســرم است ما را بسیار سرافراز کرد.«
 امانــی افــزود: »در این دیدار حجت الاســلام محمــدی نمایندگی ولــی فقیه در 
ســپاه قــدس و جمعــی از دوســتان و همــکاران وزارت امــور خارجــه نیــز حضور 

داشتند«.
ســفیر ایران در پایان نوشت: »از خداوند متعال ســلامتی وجود پربرکت رهبری 
معظم انقلاب را مســئلت می نماییم. جان ما فدای راه اسلام و انقلاب اسلامی 
ایــران و ولایت فقیــه به رهبری الهی حضــرت آیت الله امام  خامنــه ای )مدظله 

العالی(«.

 دستور پزشکیان 
برای مسکن خانواده های 

جانباختگان طبس
 زهــرا بهــروز آذر معــاون رئیس جمهور در امــور زنان و خانواده از دســتور 
رئیــس جمهور بــرای تأمیــن مســکن خانواده هــای جان باختــگان معدن 
طبــس خبر داد گفت: برای اولین بار بســته مشــاوره خانواده و مــددکاری فعال 
می شــود. متخصصــان این حــوزه در کنــار خانواده هــا حضور خواهند داشــت تا 

مســائل آنها را شناسایی کرده و از نزدیک بررسی کنند.
وی افــزود: همچنین موضوعات اقتصادی و برقراری مســتمری با قوت پیگیری 

شــده و به زودی برای تمامی این افراد مستمری برقرار خواهد شد.
بهــروز آذر گفــت: رئیــس جمهــور بــر تأمیــن مســکن بــرای افرادی کــه صاحب 
مســکن نیستند تأکید ویژه داشــته و این موضوع به طور حتم انجام خواهد شد.

عراقچی: هیچ خط قرمزی 
نخواهیم داشت

عبــاس عراقچــی وزیر امور خارجه کشــورمان در صفحه شــخصی خود در 
ایکس نوشت: 

»ما در دفاع از مردم و منافع خود هیچ خط قرمزی نخواهیم داشت. آمریکا در 
حال ارســال بی سابقه تسلیحات به اسرائیل است. 

این کشــور اکنون جان نیروهای خود را با اعزام آن ها برای هدایت سیســتم های 
موشــکی آمریکایــی در اســرائیل در معــرض خطــر می دهــد. در حالی کــه ما در 
روزهــای اخیــر تلاش های بســیاری برای مهــار یک جنــگ تمام عیــار در منطقه 
کرده ایم، به وضوح می گویم که در دفاع از مردم و منافع خود هیچ خط قرمزی 

نخواهیم داشت.«

نامه وارده

قای دکتر پزشکیان  جناب آ
ریاست محترم جمهوری اسلامی ایران 

و معاونین محترم به ویژه وزیر محترم کشور

رییــس جمهــور  راهبــردی  محمــد جــواد ظریــف معــاون 
در دیــدار بــا رییــس مرکــز پژوهش هــای مجلــس موضــوع 
کنسرسیوم اندیشــکده ها را از مســائل قابل همکاری نزدیک 
دو طــرف توصیف کــرد و افــزود: در این کنسرســیوم می توان 
شــاهد همکاری موثــر مرکز بررســی های اســتراتژیک و مرکز 
پژوهش هــای مجلس بود تــا در نتیجه، نظرات مشــترکی به 

مجلس و دولت ارائه شود.
 در دیــدار محمدجــواد ظریــف معــاون راهبــردی ریاســت 
جمهوری و رییس مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی 
کــه در محل معاونت راهبــردی برگزار شــد، دو طرف ضمن 
بیان دیدگاه های خود در خصوص وضعیت اندیشکده ها در 
کشور بر حمایت از کنسرسیوم پژوهشی متشکل از چند مرکز 
پژوهشــی اصلی با هدف ارائه مشورت مشترک و سودمند به 
ســران قوا تاکیــد کردند. همچنین حمایت از اندیشــکده های 
اســتانی، توجــه به طرح هــای نوآورانــه در این حــوزه و تدوین 
هرچه ســریع تر آیین نامه ســاماندهی اندیشــکده ها از جمله 

نکاتی بود که در این دیدار مورد توجه طرفین قرار گرفت. 
وی ادامه داد: در سیاســت نامه هایی که در نظــر داریم، الزاما 
یک راهکار بررسی نمی شــود و راهکارهای متفاوت را بررسی 
می کنیم و نقاط ضعف و قدرت را می گوییم تا سیاســت گذار 
خودش انتخاب کند. در واقع این تنوع راهکار می تواند توافق 
بیشتری در ارائه بسته پیشنهادی دولت و مجلس ایجاد کند که 

در راستای سیاست »وفاق ملی« دولت چهاردهم هم هست 
و از مسیر سیاست های مساله محور بهتر محقق می شود.

معــاون راهبــردی رییــس جمهــور همچنیــن بــه موضــوع 
اندیشــکده های استانی نیز اشــاره کرد و گفت: رییس جمهور 
از ما خواســته اند تا برای اســتان ها برنامه ریزی خاص داشــته 
باشــیم تا آنها بتوانند به صورت مســتقل کار را به پیش ببرند 
زیــرا ما نیــاز داریــم اســتان ها را فعــال نگهداریــم و نیروهای 

استانی احساس فراموش شدن نداشته باشند.
ظریــف در پایــان تصریح کــرد: نبایــد الزاما اندیشــکده ها در 
تهــران فعــال باشــند و در ایــن زمینــه هــم میــان معاونــت 
راهبــردی و مرکــز پژوهش هــای مجلس اشــتراک نظر وجود 
دارد ضمــن اینکــه ایــن نــوع هماهنگــی کمــک می کنــد تا از 
تجربیــات همدیگــر اســتفاده کنیم.بابک نگاهــداری رییس 
مرکــز پژوهش هــای مجلــس شــورای اســلامی نیــز در ایــن 
دیــدار، تعامل و هم افزایی میان مراکز پژوهشــکده ای را جزو 
سیاســت های مرکز پژوهش های مجلس عنوان کرد و افزود: 
کنسرســیوم پژوهش که شامل مراکز پژوهشی قوای سه گانه و 
نهادهای حاکمیتی می شود، یکی از مصادیق این هم افزایی 
به شــمار مــی رود؛ کــه هم می توانــد در موضوعات مشــترک 
کشور بیانیه های سیاستی مشترک صادر کند و به اشتراک نظر 
 میان ســران قوا کمک کند و هم اعتمادســازی میــان مردم را 

افزایش دهد.

 خواهشمنداســت بــه ایــن هشــدارها به دقــت توجــه و در آن 
تأمل کنید:

۱- حــدود ۵۰ درصــد مــردم در انتخابــات دوره چهاردهــم 
ریاســت جمهوری شــرکت نکردنــد.۲- شــاید ایــن انتخابات 
آخرین شــانس جمهوری اســلامی برای بقاء باشــد.۳- تقریبا 
۲۵درصد جمعیت ایران در اســتان تهران ســاکن هســتند و با 
احتســاب جمعیت اســتان البرز ۳۰درصــد از مردم ایــران در 
این ۲ استان زندگی می کنند.۴- به این گزاره ها بایستی ترکیب 
کیفی جمعیت تهران را هم اضافه کنیم.۵- حدود ۵۰درصد 
دانشــگاه ها، مراکــز علمــی و تحقیقاتــی و موسســات آموزش 
عالی در تهران مســتقر هستند.۶- بیش از GDP ٪۲۳ و تولید 
ناخالــص ملی در تهران تولید می شــود.۷- انتخاب اســتاندار 
تهران بدون توجه به شاخص های اساسی توسعه به خصوص 
همگنــی بــا بافت نیروی انســانی و پذیرش آحاد مــردم بویژه 
نخبــگان جامعه منجر به بروز حوادث خطرناکی برای کشــور 
خواهد شــد.۸-تهران بــا بحران های بســیاری از جمله فقر رو 
به گســترش، بحــران آلودگی هــوا، بحران فرونشســت زمین، 
بحــران ترافیک، بحران آلودگی های زیســت محیطی، بحران 
حاشــیه نشــینی، بحران مســکن و بحران بیکاری خصوصا در 
بیــن جمعیــت متخصــص روبروســت. انتخــاب اســتانداری 
از بیــن نیروهــای نظامــی و امنیتــی بــر دامنــه ایــن بحران هــا 
خواهد افزود. ۹- تشــکیل یک شــرکت سهامی سیاسی از بین 

شکست خوردگان در انتخابات اخیر ریاست جمهوری به اسم 
وفاق نمی تواند بحران های موجود را درمان کند.۱۰- در تهران 
هفت و نیم درصد مردم در انتخابات دوره دوازدهم مجلس 
شــورای اســلامی شــرکت کرده اند.۱۱- ســهم ریاســت محترم 
مجلس شورای اســلامی در انتخاب وزرا و اینک معاونین وزرا 
و پست های موثر در کشور از ۷ و نیم درصد رأی از سهم رئیس 
جمهــور محترم هم بیشــتر اســت.۱۲- آقای پزشــکیان؛ لطفا 
مقایســه و بررسی فرمایید چه تعداد از اعضای حزب پایداری 
در مناصب مهم دولت جناب عالی حضور دارند؟۱۳- ریاست 
محترم جمهوری، در حالیکه دشــمن صهیونیســتی سفاک و 
کودک کش به ما چنگ و دندان نشان می دهد به فکر مردمی 
باشــید کــه بــه شــما رأی دادند بــرای تغییــرات اساســی و این 
مــردم در حال نابودی زیر چنگال فقر و فلاکت و گرانی و تورم 
هستند که محصول عملکرد دولت پیشین بود لطفا با همان 
دســت فرمان بــه جلــو نرویــد. ۱4- در خاتمه مستدعی ســت 
دستور فرمایید یک یا چند موسسه معتبر افکار سنجی، میزان 
محبوبیت شما را از زمان انتخابات تا بحال رصد و لزوم چرایی 

نوسانات آن را به جناب عالی گزارش و تقدیم حضور نماید.

میرعلی نگارنده
 رئیس ستاد مردمی استان تهران و البرز دکتر پزشکیان

 در دیدار ظریف با معاون قالیباف

چه گذشت؟



صفحه  04

صفحه  04

 در راستای تامین مالی بیش از ۱۷ هزار واحد مسکونی
 نهضت ملی در خراسان رضوی؛

 فرمانده انتظامی خراسان رضوی 
از بانک مسکن قدردانی کرد

 با حضور عضو هیئت مدیره بیمه دانا و مسئولان
 استان کرمانشاه انجام شد؛ 

 افتتاح مدرسه بیمه دانا 
در شهرستان جوانرود 
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 بانک رفاه، پیشرو در 
پرداخت تسهیلات 

قرض الحسنه

 گامی در جهت
 خدمت رسانی مجدد به 

اقشار مختلف کشور

J O M L E H N E W S P A P E R

بــازار ارز و ســکه بعــد از نوســان بــالا در انتهــای هفته 
گذشته، این هفته  را شل شروع کرد و از مرزهای بالایی 
عقب نشســت؛ قیمت دلار بــه کانال 6۲ هــزار تومان 
افتاد و قیمت سکه به کف کانال 4۹ میلیون برگشت. 
در کف بازار چهارشنبه به سندروم پنجشنبه ها در بازار 
دلار اشاره شد. بر اساس تحلیل اکوایران معامله گران 
درباره این پدیده می گفتند سه هفته بود که بازار در روز 
پنجشنبه برای پوشش ریسک تعطیلات بالا می رود و 
بعد از اینکه اتفاقی در روز جمعه نمی افتد دوباره به 
ســمت نزول می رود. این پدیده در هفته گذشــته هم 
تکرار شد؛ پنجشنبه بالا رفت و در روز شنبه خالی کرد.

البته روند کاهشــی از معاملات پشــت خطی جمعه 
شــروع شــد و قیمــت طلای آب شــده با نــزول حباب 
خالــی کرد. این در حالی بود که متغیــر دوم بازار طلا 
یعنی قیمت انس طلای جهانی بر خلاف بازار داخل 

با نوسان افزایشی تا ۲65۷ دلار بالا رفت.

قیمت دلار هرات که در روز پنجشنبه تا 6۳ هزار و 6۰۰ 
تومان بالا رفته بود، در پشــت خطی جمعه با کاهش 
از سقف دور شد. قیمت دلار هرات شنبه را در 6۲ هزار 
و ۸۰۰ تومان شــروع کرد و در نیمه اول با نوســان رو به 
بالای درهم، وارد کانال 6۳ هزار تومان شد. در ادامه و 
در نیمه دوم قیمت درهم به سمت نزول رفت و بازار 
ارز هم همســو با آن کانال 6۳ هزار تومان را از دســت 
داد. قیمــت دلار هرات در نهایت در حوالی 6۲ هزار و 

6۰۰ تومان بسته شد.
قیمت درهــم که در انتهای هفته به بــالای مرز مهم 
۱۷ هــزار و ۳۰۰ تومان رفته بــود روز ابتدایی هفته را با 
گپ منفی  ۱6۰ تومانی در مرز مهم بازگشایی کرد. در 
نیمه اول قیمت درهم نوسانی دنبال شد و تا ۱۷ هزار 
و ۳5۰ تومان بالا رفت اما در ادامه با کاهش این مرز را 
از دست داد. در نهایت قیمت درهم در ۱6 هزار و ۱۸۰ 
تومان به کار خودش پایان داد. حباب دلاری درهم در 

روز شنبه بالای 5۰۰ تومان برآورد می شود.
دلار تهران روز شــنبه را بــه طرز عجیبی در زیر قیمت 

دلار هرات نوســان داد. قیمت دلار تهران در 6۳ هزار 
تومان شــروع کرد و با این حال که درهم و دلار هرات 
در نیمه اول نوسانی بودند اما دلار تهران از ابتدا میل 
بــه کاهش داشــت. قیمــت دلار تهــران در نهایت در 

حوالی 6۲ هزار و 55۰ تومان بسته شد.
قیمــت تتر هم که در انتهای هفته تــا میانه کانال 6۳ 
هزار تومان بالا رفته بود نزولی شــد و تا 6۲ هزار و ۷۰۰ 
تومــان پایین آمــد. با این کاهــش تتر، در بــازار تهران 

تبدیل دلار به تتر قوت گرفت.
 قیمت طلای آب شده روز شنبه را در پله هفتم کانال 
۱۷ میلیــون آغاز کرد و نتوانســت بالای مــرز مهم ۱۷ 
میلیــون و 65۰ هــزار تومــان تثبیت بدهد و ســیگنال 
نــزول داد. قیمت طلای آبشــده در نیمــه دوم بازار با 
کاهش بــه پله پنجم کانــال ۱۷ میلیون افتــاد. حباب 
طلای آبشده با کاهش ۲۰۰ هزار تومانی به یک درصد 
رسید.قیمت ســکه روز اول هفته را در میانه کانال 4۹ 
میلیون بازگشــایی کرد و مثل ســایر بازارها به ســمت 
نزول رفت. قیمت سکه با کاهش ۳5۰ هزار تومانی به 

4۹ میلیون و ۱5۰ هزار تومان رسید. حباب سکه هم با 
کاهش یک درصدی به ده میلیون رسید.

در سمت رسمی، بازار ارز بر مدار افزایش بود و قیمت 
اســکناس دلار در مرکــز مبادلــه وارد کانــال 5۰ هــزار 
تومان شــد. قیمت دلار نیما هم با نوسان افزایشی به 

4۷ هزار و ۷۰۰ تومان رسید.
یکــی از بحث های داغ بــازار خرافاتی بــود که درمورد 
۱4 اکتبــر و ۱۹ نوامبــر می گفتنــد. یــک شــایعه در بازار 
دســت به دست می شــد که در این دو روز اوضاع قمر 
در عقرب است و صور فلکی وضعیت تاریکی را نشان 

می دهد، پس به فکر مدیریت سرمایه باشید.
در بازار یک زمزمه دیگر هم شنیده می شد، می گفتند 
یکــی از مدیــران بانکــی که در یــک ســال اخیر نقش 
مهمی در تبادلات ارزی داشــته در دبی دستگیر شده 
اســت. معامله گــران خیلی بــا آب و تــاب در این باره 
صحبــت می کردنــد امــا چون صحتــش بــه اکوایران 
اثبات نشــده به عنــوان یک زمزمه منعکــس کردیم 
مثل همیشه که شنیده های بازار بازتاب داده می شود.

گــزارش

با طرح »فرابیمه« انجام شد؛

همکاری فروشگاه های زنجیره ای رفاه و صندوق   رئیس هیئت مدیره بانک رفاه کارگران تاکید کرد؛
بازنشستگی کشوری؛

    دوشنبه
    23 مهــر 1403 
  سال هشتم 
   شماره 1912

جملــه
سرویس اقتصادی

نائب رئیس اول و نماینده وزیر صمت در هیأت رئیسه اتاق اصناف ایران:

 قطعی برق، جریان تولید در کشور
 را قطع می کند

نائــب رئیــس اول و نماینــده وزیــر صمــت در 
بــا اشــاره  ایــران  اتــاق اصنــاف  هیــأت رئیســه 
بــه گلایــه فعــالان واحدهــای تولیــدی صنفــی 
متاســفانه  گفــت:  بــرق  مکــرر  قطعی هــای  از 
قطعی بــرق، بدون اطلاع قبلــی و در زمان اوج 
فعالیــت تجهیــزات و دســتگاه های یــک واحد 
تولیــدی صدمــات جبران ناپذیــری را به بخش 

تولید کشور وارد می کند.
بــه گــزارش پایــگاه اطلاع رســانی اتــاق اصناف 
ایــران، قاســم نوده فراهانی در جریان نشســت 
با عزت اله نوازنی،بازرس اتحادیه ماشــین ساز 
و فلــز تراش تهــران، زهرا بهرامــی، کارآفرین و 
قالب ســاز و برازنده، کارآفریــن و تولیدکننده، با 
تأکید بر ضرورت تقویت بخش تولید و صنعت 
در کشــور گفــت: عــدم پویایــی بخــش تولیــد و 
صنعــت در یــک کشــور پیامدهــای فراوانــی در 
پی دارد؛ در وهله نخســت نرخ بیکاری افزایش 
می یابد. در صورت افزایش میزان بیکاری، آمار 
تخلفات رشــد پیدا می کند و رفته رفته کشــور با 

بحران اقتصادی و اجتماعی روبرو می شود.
شــدن  خامــوش  و  بــرق  قطعــی  افــزود:  وی 
تولیــدی  واحــد  یــک  تجهیــزات  و  دســتگاه ها 
موجب می شــود کــه تولیــد محصــول در میانه 
خط تولید متوقف شود؛ از طرفی، پس از وصل 
شــدن جریان برق، عموما تنظیمات دستگاه ها 
و تجیهزات دچار اختلال شده و تولید محصول 
بــه تعویق افتاده و به طور کلی با مشــکل روبرو 
حــال  در  داد:  ادامــه  نوده فراهانــی  می شــود. 
حاضر بســیاری از واحدهای تولیدی صنعتی و 
صنفی به دلیل قطعی های مکرر برق و ناتوانی 
در تولیــد محصول در زمان برنامه ریزی شــده، 

ناچــار بــه تعدیــل نیــرو و کاهــش میــزان تولید 
شــده اند. نائــب رئیــس اول اتاق اصنــاف ایران 
با اشــاره به مشــکلات بیمه و مالیات واحدهای 
تولیــدی صنفــی و صنعتــی به واســطه قطعی 
مکــرر بــرق گفت: به رغــم اینکه خطــوط تولید 
یــک واحد تولیــدی صنفی یا صنعتــی در طول 
ماه بارها به دلیل قطعی برق متوقف می شود، 
امــا مالیات تعیین شــده، بــدون در نظر گرفتن 

عملکرد واحد تولیدی اخذ می شود.
وی در خصــوص پرداخــت حق بیمــه کارکنان 
یــک واحــد تولیــدی صنفــی یــا صنعتی نیــز با 
طرح گلایه فعالان این حوزه گفت: در بســیاری 
از مواقــع قطعــی طولانی مدت بــرق، منجر به 
تعطیلــی کارگاه و بیــکاری کارمنــدان و کارگران 
مجموعه می شــود، در حالی که سازمان تأمین 
اجتماعــی بــدون توجــه بــه این موضــوع، حق 
بیمه کارکنان را مطابق با ۳۰ روز کاری دریافت 
می کند. نوده فراهانی در پایان با اشاره به وعده 
وزیر صمت در خصوص جداسازی برق بخش 
صنعت از ســایر بخش ها، خواستار توجه و رفع 
چالش ها و مشــکلات ناشــی از قطعــی برق در 

واحدهای تولیدی صنفی و صنعتی شد.

J O M L E H

صادرات

رئیس سازمان توسعه تجارت ایران خبر داد؛

روز ملی صادرات با حضور رئیس جمهور برگزار می شود
رئیس سازمان توسعه تجارت ایران از برگزاری بیست 
و هشــتمین دوره روز ملــی صــادرات با حضور رئیس 
جمهور خبــر داد و به فرآیند انتخــاب صادرکنندگان 

نمونه و ممتاز در این مراسم اشاره کرد.
بــه گــزارش پایــگاه اطلاع رســانی وزارت صمــت و به 
نقل از روابط عمومی ســازمان توسعه تجارت ایران، 
»محمدعلــی دهقان دهنوی« معــاون وزیر صمت و 
رئیس سازمان توسعه تجارت ایران، برگزاری روز ملی 
صادرات را یکی از مزیت های سازمان توسعه تجارت 
ایران معرفی و اظهار کرد: یک روز از تقویم ملی کشور 
به روز ملی صادرات اختصاص داده شــده اســت؛ در 
سال جاری بیست و هشتمین دوره روز ملی صادرات 
برگــزار خواهــد شــد؛ از ایــن رو لازم می دانم گزارشــی 
از رونــد اقداماتی که تاکنون در این زمینه انجام شــده 

است ارائه بدهم.
وی از حضور رئیس جمهور در روز ملی صادرات خبر 
داد و افزود: در ســال گذشته صادرات غیرنفتی ۴۹.۳ 
میلیــارد دلار بــود که از نظــر وزن ۹.۸ درصــد و از نظر 
ارزش ۸.۹ درصد کاهش یافته بود. ۶۶.۲ میلیارد دلار 
نیــز واردات داشــتیم که مجموع صــادرات و واردات، 
تجارت ۱۱۵ میلیارد دلاری را برای کشور رقم زده بود. 

همچنین تراز تجاری ۱۶.۸ میلیارد دلار منفی بود.
رئیس ســازمان توســعه تجارت ایران، ادامــه داد: در 
نیمه نخســت امســال نیــز ۷۰ میلیــون تن بــه ارزش 
۲۵.۸ میلیــارد دلار صــادرات غیرنفتــی داشــتیم که 
نسبت به مدت مشابه پارسال از نظر وزن ۳.۴ درصد 
و ارزش ۶.۵ درصد افزایش را نشــان می دهد. چین با 
۷ میلیــارد دلار، عــراق ۵.۲ میلیــارد دلار، امارات ۳.۴ 
میلیارد دلار ترکیه ۲.۴ و افغانستان کمی بیش از یک 
میلیارد دلار ۵ مقصد نخســت صادراتی ما بودند که 
سهم ۷۵ درصدی در صادرات کشور داشتند که نشان 

می دهد باید مقاصد صادراتی متنوع شود.
وی تصریح کرد: در نیمه نخست امسال ۱۸.۲ میلیون 
تــن واردات بــه ارزش ۳۲.۵ میلیارد دلار داشــتیم که 
نسبت به مدت مشابه پارسال از نظر وزن ۲.۸ درصد 
و از نظــر ارزش ۶.۶ درصــد افزایــش یافتــه اســت؛ ۵ 
مقصد نخســت وارداتی امارات، چین، ترکیه، آلمان 
و هنــد بــود کــه ۷۹ درصــد از واردات کشــور را به خود 
اختصاص دادنــد. بنابراین تراز تجــاری نزدیک به ۷ 

میلیارد دلار منفی است.

۴ عامل اصلی کسری تراز تجاری  
دهقان دهنــوی، دربــاره علــت کســری تــراز تجــاری 
خاطرنشان کرد: دو عامل کاهش قیمت های جهانی 
بــه ویــژه در حــوزه کالاهــای پتروشــیمی بــا میانگین 
کاهــش ۳۰ تا ۶۰ درصدی و بروز برخی مشــکلات در 
صادرات گاز که منجر به افت ۵.۳ میلیارد دلاری این 
محصول شد، از جمله عوامل خارجی افت صادرات 
بــود.وی اضافــه کــرد: عامــل ســوم وضــع عــوارض 
صادراتی روی کالاهای خام و نیمه خام است. موافق 
هستیم که صادرات این کالاها کار مطلوبی نیست اما 
بــا نحوه برخورد مخالف هســتیم. اگــر می خواهیم از 
دام صــادرات این کالاها خارج شــویم باید نســبت به 
ســرمایه گذاری برای توســعه تولید کالاهای با ارزش 
افــزوده بالا اقدام کنیم که این امر نیاز به تأمین مالی 
دارد.معــاون وزیــر صمت، بــا بیان اینکــه این تأمین 
مالی هــم می توانــد از طریق صــادرات کالاهای خام 
و نیمــه خــام تأمین شــود، یادآور شــد: بایــد عوارض 
بــه گونــه ای وضــع شــود کــه انگیــزه صــادرات کالا در 
ســایر حوزه های زنجیره فراهم شــود نــه اینکه خود را 
از منابــع ارزی محــروم کنیــم؛ مثلًا وضع عــوارض در 
حوزه سنگ های تزئینی موجب افت صادرات شدید 
در ایــن بخــش شــد.وی در ادامه تصریح کــرد: عامل 
چهــارم نیز وضــع مقررات خلق الســاعه، بــی ثباتی 
مقررات، محدود کردن صادرکنندگان و واردکنندگان 
بــه بهانه های مختلف، ایجــاد محدودیت برای همه 
صادرکنندگان به علت تخلف عده ای قلیل و انباشت 
قوانین منجــر به این شــده فرایند صادرات کشــور به 
شدت مختل شــود. امروز صادرکننده ناراضی است. 
امــروز صادرکننده بــه گونه ای در تله مقــررات گرفتار 
شده که می گوید این یک بار را صادرات کنم دیگر وارد 

امر صادرات نمی شوم.
ارز چندنرخی فسادزاست  

دهقان دهنــوی دربــاره چندنرخــی بــودن ارز اینگونه 
توضیــح داد: چندنرخــی بــودن ارز یکــی از عوامــل 
اشکال زا در تجارت است. بسیاری از مقرراتی که وضع 
شده و تجار را گرفتار کرده ناشی از همین اختلاف نرخ 
ارز اســت. این موضوع باعث ایجاد زمینه های فســاد 
و رانــت می شــود و قطعاً رانت جویان به این ســمت 
می آیند. یکی از شــکایت های تجــار اصیل همین امر 
اســت که رانت جویــان در حوزه های مختلف تجارت 

فعــال شــده اند. وی افــزود: بنابراین اگــر می خواهیم 
تجارت تسهیل شود باید نظام چندنرخی ارز اصلاح 
شود. بانک مرکزی در حال تلاش برای کاهش فاصله 
ارز ســامانه نیمــا با بازارهای توافقی اســت اما به نظر 
 مــن باید با ســرعت و آزاداندیشــی بیشــتری بــه این 

سمت برویم.
احیای شورای عالی صادرات غیرنفتی  

رئیس ســازمان توســعه تجــارت ایــران، در خصوص 
احیای شورای عالی صادرات غیرنفتی بیان کرد: این 
شورا در سال های قبل فعال بود اما چند سالی مغفول 

بود و در سه سال گذشته این شورا تشکیل نشد.
وی اظهار کرد: البته کارگروه این شورا در ذیل سازمان 
توســعه تجارت جلســات خود را برگزاری می کرد اما 
جلسات آن که زیر نظر معاون اول رئیس جمهور بود 
برگزار نمی شد در جلسه ای که با آقای عارف داشتیم 
مقــرر شــده کــه بــزودی اولیــن جلســه شــورای عالی 

صادرات غیرنفتی برگزار شود.
دهقان دهنوی در ادامه یادآور شد: یکی از کارهای این 
شورا مصوبات آن است که باید مصوبات آن معادل 
مصوبــات هیــأت وزیــران دانســته شــود تا بتــوان آن 
مصوبات را اجرایی کرد.وی در مورد روز ملی صادرات 
هــم یــادآور شــد: امســال بیســت و هشــتمین ســال 
برگــزاری روز ملــی صــادرات در روز ۲۹ مهر با حضور 
رئیــس جمهــور کشــورمان برگــزار می شــود. فرآینــد 
انتخاب صادرکنندگان نمونه یک فرآیند مدون است 
و در قالــب کمیتــه ای متشــکل از بخــش خصوصی و 

دولتی برگزاری می شود.
معــاون وزیر صمــت اظهار کــرد: امســال در ۴۰ گروه 
کالایــی و ۵ گروه فن آورانه و ۵ گروه خدمات مجموعاً 
در ۵۰ گــروه در حــوزه کالا و خدمات ارزیابی و انتخاب 

صادرکنندگان نمونه و ممتاز انجام می شود.
وی بــا بیان اینکه وقتی فاصله بین نــرخ ارز توافقی و 
نیمایی زیاد شود کم اظهاری و بیش اظهاری صورت 
می گیــرد افــزود: ایــن باعــث می شــود آمــار تجــارت 
مخدوش شــود بنابرایــن باید فاصلــه نــرخ ارز آزاد و 
نیمایی کاهش یابد برای تســهیل تجــارت باید نظام 
چندنرخــی ارز اصــلاح شــود. بانــک مرکــزی در حال 
تــلاش بــرای کاهــش فاصلــه ارز نیمایی بــا بازارهای 
توافقی است اما به نظر من باید با سرعت بیشتری به 

این سمت برویم.

دهقان دهنــوی در ادامــه اظهــار کــرد: یکــی از رئوس 
اصلی و راهبردهای اصلی ما تســهیل تجارت اســت، 
تسهیل کســب و کار تجارت اعم از صادرات و واردات 
یک برنامه اصلی در ســازمان توسعه تجارت خواهد 
بــود. مقاصــد صادراتــی مــا محــدود اســت امــا باید 
توجه داشــته باشــیم که بعضی از ایــن مقاصد هاب 
صادراتــی بــرای صادرات به مناطق دیگر هســتند در 
مــورد واردات هم به این شــکل به عنوان مثال کشــور 
امارات این نقش را ایفا می کند. بنابراین برای متنوع 
سازی مقاصد صادراتی نقش حوزه لجستیک دارای 
اهمیــت زیاد اســت و بایــد فرآیندهای حمــل و نقل 

بین المللی را نیز توسعه دهیم.
وی در خصوص پیوســتن به ســازمان تجارت جهانی 
اظهار کرد: قطعاً هیچ کارشناس منصف و با سوادی 
پیوستن به سازمان تجارت جهانی را رد نمی کند وقتی 
اکثر کشورهای جهان به این پیمان پیوسته اند لذا برای 
ماندن در عرصه تجارت جهانی کشورهای باقیمانده 
ناگزیر هستند که به این پیمان بپیوندند بنابراین اکنون 
بحــث انتخاب و یا عدم انتخاب ما نیز و لذا پیوســتن 
به این پیمان یک الزام اســت اما متأسفانه از آنجا در 
ســنوات اولیه تأســیس این پیمان با جدیت این کار را 
دنبال نکرده ایم پیوستن به این سازمان برای ما بسیار 

عقب افتاده است.
معاون وزیر صمت، افزود: در چارچوب وظایفمان در 
ســازمان توسعه تجارت حتماً به موضوع پیوستن به 
سازمان تجارت جهانی خواهیم پرداخت بنابراین تا 
آنجایی که در حیطه اختیارات ما در ســازمان توسعه 

تجارت باشد سعی می کنیم موضوع را احیا کنیم.
وی اضافه کرد: کما اینکه در کنار تلاش برای پیوستن 
به WTO تجربه مشابه اما در سطح پایین تر اقداماتی 
را انجام می دهیم، پیمان تجارت جهانی با بســیاری 
از کشــورها داریــم و پیمان تجــارت آزاد نیز با اتحادیه 
اوراســیا در حال نهایی شــدن اســت البتــه هیچکدام 
جایگزیــن بــه پیوســتن بــه ســازمان تجــارت جهانی 

نخواهد بود.
دهقان دهنــوی همچنیــن گفــت: بنابرایــن موضــوع 
پیوســتن بــه ســازمان توســعه تجــارت جهانــی را در 
سازمان توسعه تجارت فعال می کنیم و برای این کار 
بایــد برنامه ریزی کرد اما تصمیم گیــری در مورد این 

موضوع در مراجع بالاتر انجام می شود.

زیست روزانه بازار و معامله گران در نوسان؛

عقب نشینی ارز و طلا در آغاز هفته 

وزیــر امــور اقتصادی و دارایی از افزایش ۱۰۰ درصدی معافیت مالیاتی درآمد ســالانه مشــمول مالیات اصناف و 
مشاغل در لایحه بودجه ۱۴۰۴ خبر داد.

به گزارش شادا، عبدالناصر همتی با انتشار پیامی در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: با تصویب دولت و بر اساس 
وعده رئیس جمهور، میزان معافیت مالیاتی درآمد ســالانه مشــمول مالیات اصناف و مشاغل در لایحه بودجه 

۱۴۰۴، با ۱۰۰٪ افزایش نسبت به سال جاری به ۲۰۰ میلیون تومان رسید.

وزیر امور اقتصادی و دارایی:

 معافیت مالیاتی درآمد سالانه اصناف و مشاغل
 ۱۰۰ درصد افزایش یافت

همکاری فروشگاه های زنجیره ای رفاه و صندوق بازنشستگی کشوری؛

 گامی در جهت خدمت رسانی مجدد 
به اقشار مختلف کشور

شــرکت  همــکاری  طرح هــای  راســتای  در 
فروشــگاه های زنجیره ای رفاه با ســازمان ها و 
ارگان هــای مختلف کشــور، تفاهم نامه مجدد 
همــکاری میان رفــاه و صندوق بازنشســتگی 
کشــور منعقد شــد. به گزارش روابط عمومی 
شرکت فروشــگاه های زنجیره ای رفاه؛ در این 
همــکاری شــاغلین و بازنشســتگان صنــدوق 
از روز جمعــه بیســتم  بازنشســتگی کشــوری 
مهرمــاه ســال جــاری می تواننــد بــا اســتفاده 
از کارت  هــای شــتابی ســپهر بانک صــادرات، 
یک ســاله و به صورت اعتباری و بدون کارمزد 
در فروشــگاه های زنجیره ای رفــاه خرید کنند. 
همچنین مشــتریان شــاغل و بازنشسته عزیز 

صنــدوق بازنشســتگی کشــوری می تواننــد به 
ترتیــب تــا ســقف ۱۵۰ و ۵۰ میلیــون ریــال بــا 
اقســاط ۶ و ۵ ماهه به صــورت اعتباری خرید 
و از تخفیفــات ارزنده فروشــگاه رفاه بهره مند 
شــده و در قرعه کشــی پنج دســتگاه خودروی 

برلیانس شرکت کنند.
تــا  شــهرها  کلان  از  فروشــگاه  ایــن  شــعبات 
روستاهای مرزی با امکانات نوین فروشگاهی 
و البته تخفیفات همیشگی میزبان خریداران 
بازنشســتگی  صنــدوق  بازنشســته  و  شــاغل 
کشوری اســت تا به عنوان یکی از رهبران بازار 
فروشــگاه های زنجیــره ای کشــور خدمتگزاری 

ارزنده باشد.
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اخبــــاریادداشت

بانک ملی ایران پیشرو در پرداخت 
وام ازدواج

    بانــک ملــی ایران کــه همواره حمایــت از جوانان را در 
دســتور کار خود دارد؛ تســهیل سنت حســنه ازدواج و 
تخصیص تســهیلات قرض الحســنه در این بخش را 
یکی از محوری ترین سیاســت های اعتباری خود قرار 

داده است .
به گزارش روابط عمومی بانک ملی ایران، طی شــش ماه نخست 
امســال بانــک ملــی ایران ســهم عمــده و نقــش قابــل توجهی در 
پرداخــت وام های قرض الحســنه ازدواج بــه متقاضیان و خانواده 
های واجد شــرایط در شبکه بانکی برعهده داشته است به گونه ای 
که طی این مدت بیش از ۳۷ هزار جوان ایرانی با وام ازدواج بانک 

ملی ایران به خانه بخت رفتند.
بر این اساس، بانک ملی ایران با رویکرد حمایت از ازدواج جوانان 
از ابتدای ســال تــا پایان شــهریورماه اعتباری بــه ارزش ۱۲5 هزار و 
5۲۸ میلیــارد ریــال در راســتای پرداخت وام ازدواج بــه ۳۷هزار و 
۳6۷ نفر صرف کرده اســت که به طور متوسط روزانه در این مدت 

۲۰۷ نفر از این تسهیلات بهره مند شده اند.
بانــک ملــی ایــران در همیــن مــدت ۲4 هــزار و 64۲ میلیــارد ریال 
تســهیلات قرض الحســنه فرزندآوری به ۲4 هــزار و ۹44 متقاضی 

پرداخت کرده است.
جوانــی  و  خانــواده  از  حمایــت  "قانــون  براســاس  اســت،  گفتنــی 
جمعیــت" ،  بــه هــر یــک از زوجیــن مبلــغ  ۳۰۰ میلیــون تومــان 
تســهیلات قرض الحســنه ازدواج تعلــق مــی گیــرد. همچنیــن بــه 
متقاضیانی که ســن ازدواج آنها در زوج ها زیر ۲5 ســال و در زوجه 
هــا زیر ۲۳ ســال می باشــد، می تواننــد مبلغ  ۳5۰ میلیــون تومان 
تســهیلات قرض الحســنه ازدواج دریافت کنند . مدت بازپرداخت 
تســهیلات قرض الحســنه ازدواج ۱۰  ســاله و نــرخ کارمزد 4 درصد 

است.

اهدای تندیس اجلاس سراسری 
 مسئولیت پذیری اجتماعی

به بانک شهر  
      هفتمیــن اجــلاس سراســری مســئولیت اجتماعــی و 
فرهنــگ ســازمانی طــی مراســمی با حضــور معاون 
رئیــس  اول  معــاون  اجتماعــی  فرهنگــی 
نشــر  و  آثــار  بنیــاد حفــظ  رئیــس  جمهور،جانشــین 
ارزش هــای دفاع مقدس، مدیران صنایع مختلف و تولیدکنندگان 
ایرانــی در مرکــز همایش های بیــن المللی صدا و ســیما در تهران 

برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی بانک شــهر، قدردانی از سازمان هایی که 
قدم های بزرگی در حوزه مســئولیت اجتماعی برداشــته و بســتری 
بــرای تبــادل تجربیات موفــق در این زمینه ایجــاد کرده اند، یکی از 
اصلی ترین اهداف برگزاری این اجلاس بود که بانک شهر به پاس 
تلاش های مســتمر در حوزه مسئولیت اجتماعی موفق به دریافت 

تندیس زرین همایش مذکور شد.
ایــن تندیــس به پاس فعالیت هــای عام المنفعه بــه منظور نقش 
موثــر در حــل مشــکلات اجتماعــی بــه دکتــر ســید محمدمهــدی 

احمدی مدیرعامل بانک شهر اهدا شد.

به میزبانی پست بانک ایران؛

جلسه مشاورین امور ایثارگران 
دستگاه های اجرایی تابعه وزارت 

اقتصاد برگزار شد
    جلســه مشــاورین امور ایثارگران دســتگاه های اجرایی 
تابعــه وزارت امــور اقتصادیــی و دارایــی بــه میزبانی 
پســت بانک ایران و با حضور دکتر شیری مدیر عامل 
بانک، در ســاختمان مدیریت شــعب شــرق اســتان 

تهران برگزار شد.
بــه گــزارش اداره کل روابــط عمومــی پســت بانــک ایــران، در این 
مراســم که حجت الاســلام ثقفی مشــاور امــور ایثارگــران وزیر امور 
اقتصــادی و رحیمی نســب دبیر شــورایعالی مشــاوران وزراء بنیاد 
شــهید و امور ایثارگران نیز حضور داشــتند، دکتر شیری مدیرعامل 
بانــک ضمن تجلیل از مقام شــامخ شــهید مقاومت ســید حســن 
نصرالله، شهید اسماعیل هنیه دبیر کل حماس و تمامی سرداران 
و فرماندهان شــهید جبهه مقاومت و مردم مقاوم و مظلوم غزه و 
لبنان؛ ایثارگران را از سرمایه های ارزشمند و گرانقدر کشور دانست 
و بر تکریم آنها در بدنه دستگاهها و سازمان های کشور تاکید کرد.

مدیر عامل پســت بانک ایران در گزارشــی به ســیر تحــول تاریخی 
بانــک پرداخــت و عملکرد و دســتاورهای آن را در عرصه خدمات 
رســانی به مردم عزیز کشــور به ویــژه در مناطق روســتایی و تبدیل 
پست بانک ایران از یک بانک زیان ده به یک بانک سود ده تشریح 

کرد.
حجت الاســلام ثقفی مشــاور وزیر امور اقتصــادی و دارایی در امور 
ایثارگران در سخنانی ضمن تقدیر از گزارش ارائه شده توسط دکتر 
شــیری و عملکرد و دســتاوردهای بانک، گفت: حضور پست بانک 
ایــران با این گســتره و وســعت در مناطقــی که از حداقــل امکانات 
برخوردار بوده و این ســطح از خدمات بانکی ارائه می شود، نشان 

از مدیریت عالی و دانش محور دارد.
وی افــزود: هیــچ خدمتی بالاتــر از خدمت به مــردم و بندگان خدا 
وجود ندارد و کارنامه درخشــان پست بانک ایران در بین بانکهای 
کشــور و تبــدل آن از یک بانک زیان به یک بانک موفق و ســود ده؛ 

جایگاه آن را خاص و شایسته تحسین کرده است.

بیمه پارسیان پوشش گسترده 
بیمه ای برای گوشی های همراه را 

ارایه می دهد
    بیمــه پارســیان با هدف پاســخگویی به نیــاز روزافزون 
مشتریان به پوشش بیمه ای برای گوشی های همراه، 
اقدام به ارایه بیمه نامه ای جامع و کامل کرده است. 
تجهیــزات  بیمــه  قالــب  در  کــه  نامــه  بیمــه  ایــن 
الکترونیکی در رشــته مهندســی ارایه می شــود، تمامی ریسک های 
احتمالی برای گوشــی های هوشــمند را پوشــش می دهد. از جمله 
این پوشــش ها می توان به ضربه، سقوط، آب دیدگی، آتش سوزی، 

سرقت و خسارات ناشی از بلایای طبیعی اشاره کرد.
بــا این پوشــش بیمــه ای، مشــتریان می توانند بــا خیالی آســوده از 
گوشــی های هوشــمند خود اســتفاده کنند و در صورت بروز هرگونه 
حادثــه، هزینه هــای تعمیــر یــا جایگزینــی گوشــی خــود را از بیمه 

پارسیان دریافت کنند. 
 ایــن بیمــه نامــه در سراســر کشــور و از طریــق تمامــی شــعب و 

نمایندگی های بیمه پارسیان قابل خریداری است.
علاقــه مندان برای کســب اطلاعات بیشــتر و خرید ایــن بیمه نامه 
مــی تواننــد، بــا تمامی شــعب و نمایندگی هــای بیمه پارســیان در 
سراســر کشــور و یــا مرکز ارتبــاط با مشــتریان به شــماره ۸۲5۹ ۰۲۱ 

داخلی یک تماس حاصل فرمایند.

بیش از نیمی از مبلغ تأمین مالی ساخت واحدهای نهضت 
ملی مسکن در استان خراسان رضوی به عنوان سهم الشرکه 

به سازندگان پرداخت شده است.
بــه گــزارش خبرنــگار اســتانی پایــگاه خبری بانک مســکن- 
هیبنا؛ مصطفی تقوی، مدیر شــعب بانک مســکن خراسان 
رضــوی در دیــدار بــا ســردار محمــد کاظــم تقــوی، فرمانده 
انتظامــی اســتان بــا بیان ایــن مطلــب گفت: بانک مســکن 
همواره در تأمین مالی طرح های مسکن و ساختمان، نقشی 
غیر قابل انکار داشته و در طرح نهضت ملی مسکن قرارداد 
تأمین مالی بیش از هفده هزار واحد مسکونی به میزان بالغ 

بر هشتاد و چهارهزار میلیارد ریال منعقد کرده است.
در ایــن دیدار که به مناســبت هفته نیــروی انتظامی صورت 
ضمــن  رضــوی  خراســان  اســتان  شــعب  مدیــر  گرفــت؛ 
گرامیداشــت این هفته افزود: هفته نیروی انتظامی فرصتی 

اســت تا یادآوری کنیم که قدردان تلاش هــا و فداکاری های 
حافظان امنیت هستیم.

ســردار محمد کاظم تقوی فرمانده انتظامی استان خراسان 
رضوی نیز در این دیدار اقدامات بانک مسکن برای خانه دار 
شــدن مردم را ارزشــمند توصیف و از بانک مسکن به عنوان 
بانکــی تاثیرگــذار در رفــع دغدغه ومشــکل مــردم در بخش 

مسکن قدردانی کرد.
فرمانــده انتظامــی اســتان در ادامــه تأمین مســکن کارکنان 
نیــروی انتظامــی را از دغدغه هــای خود اعلام کــرد و افزود: 
بــا توجــه بــه شــرایط معیشــتی کارکنان جــان برکــف نیروی 
انتظامی، تأمین مسکن آنان نیازمند برنامه ریزی مناسب و 
حمایت است و بانک مســکن با پرداخت تسهیلات خرید و 
ســاخت مسکن نقش بســزائی در تحقق این موضوع داشته 

است.

در راستای تامین مالی بیش از ۱۷ هزار واحد مسکونی نهضت ملی در خراسان رضوی؛

فرمانده انتظامی خراسان رضوی از بانک مسکن قدردانی کرد

رئیــس هیئــت مدیــره بانــک رفــاه کارگران 
اخیــر  ســال های  در  رفــاه  بانــک  گفــت: 
حــوزه  در  موثــر  نقــش  ایفــای  راســتای  در 
مســئولیت های اجتماعــی، فراتــر از منابــع 
حاصل شــده از حســاب های قرض الحسنه، 
کــرده  پرداخــت  قرض الحســنه  تســهیلات 

است.
دکتــر نجــات امینی با بیــان ایــن مطلب در 
قرعه کشــی  دوره  سی  وهشــتمین  مراســم 
حســاب های قرض الحســنه پس انداز بانک 
رفــاه کارگــران کــه صبح امــروز یکشــنبه ۲۲ 
تســهیلات  افــزود:  شــد،  برگــزار  مــاه  مهــر 
قرض الحســنه پرداختی از ســوی بانک رفاه 
کارگران در این ســال ها از رشــد قابل توجهی 
نســبت به گذشــته برخــوردار بــوده و این در 
حالی اســت که منابع حاصل از حساب های 
قرض الحســنه به میزان مشابه رشد نداشته 

است.  
دکتــر امینی با بیان اینکه بانک رفاه کارگران 
ازجملــه بانک های پیشــرو شــبکه بانکی در 
پرداخت تســهیلات قرض الحسنه محسوب 
می شــود تصریح کرد: بخش عمده جامعه 
هــدف این بانــک را کارگــران، بازنشســتگان 
و مســتمری بگیران تحت پوشــش ســازمان 
تامین اجتماعی هســتند کــه عموما حداقل 

نظــر  از  و  می کننــد  دریافــت  را  دســتمزد 
جامعــه  ضعیــف  طبقــات  جــزو  درآمــدی 
دلیــل  همیــن  بــه  و  می شــوند  محســوب 
بانــک رفاه کارگران ســعی کرده اســت تا به 

روش های مختلف از آنان حمایت کند. 
وی خاطرنشــان کــرد: بانــک رفــاه کارگــران 
در این ســال ها توجه بیشــتری بــه پرداخت 
تســهیلات قرض الحســنه به بازنشســتگان و 
مستمری بگیران داشته است. پرداخت این 
تســهیلات یکــی از ابزارهــای حمایتی بانک 
رفاه از این افراد به شمار می رود و این بانک 
ســعی کــرده اســت بــا اســتفاده از ابزارهــا و 

روش های دیگری مانند خرید اقســاطی کالا 
و خدمات، از آنان حمایت کند.

 رئیــس هیئــت مدیــره بانــک رفــاه کارگران 
در  بانــک  ایــن  اقدامــات  بــه  پایــان  در 
اثربخــش در حــوزه  ایفــای نقــش  راســتای 
مســئولیت های اجتماعی اشاره کرد و گفت: 
بــرای این منظور تــلاش کرده ایــم اقدامات 
حمایتــی را بــه ســمت احــداث، تکمیــل و 
تجهیــز پروژه هــای نیمه تمــام عام المنفعه 
که بهره بــرداری عمومــی و اجتماعی مانند 
ساخت و تجهیز مدرسه، بیمارستان و مراکز 

بهداشتی و درمانی و... دارند، سوق دهیم.
ارزنــده  جوایــز  اســت،  ذکــر  بــه  لازم 
سی  وهشــتمین دوره قرعه کشی حساب های 
قرض الحســنه پس انداز بانک رفاه کارگران، 
ســالگرد  شــصت وچهارمین  مناســبت  بــه 
تاســیس ایــن بانــک در ســال ۱4۰۳، شــامل 
۱.۰64 فقــره جایــزه ویــژه نقدی هــر یک به 
ارزش ۲ میلیــارد و 5۰۰ میلیــون ریال، 664 
خانگــی  لــوازم  خریــد  کمک هزینــه  فقــره 
تولیــد داخل هر یک بــه ارزش ۲5۰ میلیون 
ریــال، 664 فقره کمک هزینــه خرید صنایع 
دســتی هر یــک بــه ارزش 5۰ میلیون ریال و 
۲۷4.۷۱۹ جایــزه نقــدی ۲.5۰۰.۰۰۰ ریالــی 

است.

  رئیس هیئت مدیره بانک رفاه کارگران تاکید کرد؛

بانک رفاه، پیشرو در پرداخت تسهیلات 
قرض الحسنه

بانک

با طرح »فرابیمه« انجام شد؛

جهش 5 پله ای حق بیمه تولیدی 
بیمه ما 

بیمه

بــا اجــرای ابر پــروژه »فرابیمــه«، جایگاه شــرکت بیمه "ما" در رشــته بیمه 
های زندگی در صنعت بیمه  5 پله رشــد یافته است.

بــه گــزارش روابــط عمومی شــرکت بیمــه "مــا"، »فرابیمه« بــه عنوان یک 
رابط میان شــرکت بیمه "ما" و فرابانک ملت در سال ۱4۰۱ به عنوان اولین 
شرکت بیمه  در این صنعت کار خود را آغاز کرد. پس از گذشت دو سال از 
پیاده ســازی این طرح، با تغییر اساســی در ساختار محصول و پوشش های 
بیمه ای و همچنین کاهش ســوالات  مکرر از مشــتری و الزام گذر از ساختار 
ســنتی بازاریابــی و صــدور بیمــه نامه هــای زندگی  بــه ســاختاری آنلاین و 
دیجیتــال در زمینــه خریــد بیمه نامه و اخذ تســهیلات بانکی بــدون نیاز به 
مراجعه حضوری و تامین ضمانت که از سیاســت های اصلی پیاده ســازی 

این پروژه بوده، تاثیر شــایگانی بر عملکرد شــرکت بیمه "ما" داشته است.
بررســی هــا حاکی از آن اســت که با پیاده ســازی »فرابیمــه «، فقط طی دو 
ســال جایگاه شــرکت بیمه "مــا" از منظر تولیــد حق بیمه رشــته بیمه های 

زندگی از رتبه ۹ به رتبه 4 ارتقا یافته اســت.

شــصت و هشــتمین جلســه شــورای معاونین بانک توسعه 
و  مدیرعامــل  مدیرعامل،معاونیــن  حضــور  بــا  تعــاون 

سایراعضا برگزار شد.
محمد شــیخ حســینی با اشــاره به موضوع افزایش ســرمایه 
بانک گفت:پیگیری ها برای افزایش ســرمایه بانک در تمام 

سطوح بانک دردولت چهاردهم باجدیت پیگیری شود.
وی افــزود:در قوانین بودجه و برنامه هفتم توســعه ظرفیت 
های خوبی برای افزایش ســرمایه بانک توسعه تعاون دیده 
شــده اســت که لازم اســت با تمام توان در جهــت عملیاتی 

شدن این قابلیت ها حرکت کنیم.
این مقام ارشد بانکی بیان کرد:نسبت کفایت سرمایه بانک 
توســعه تعــاون در حــال حاضر 6/6 درصد اســت امــا برای 
رســیدن بــه ۸ درصــد اســتاندارد نیــاز اســت کــه وزارت امور 
اقتصادی ودارایی و سازمان برنامه و بودجه اقدامات لازم را 

در این زمینه انجام دهند.
مدیرعامل بانک توسعه تعاون تصریح کرد:دستیابی بانک 
هــای دولتی به نســبت کفایت ســرمایه ۸درصدی در ســال 
جاری، نیاز به تخصیص منابعی بالغ بر ۱۶۰همت در بودجه 

۱۴۰۳ دارد.
شــیخ حســینی بیــان کــرد: در بودجه ســال جاری یــک هزار 
میلیــارد تومان برای افزایش ســرمایه بانک توســعه تعاون 
دیده شده است که امیدواریم با نگاه مثبت وزارت اقتصاد و 
سازمان برنامه این عدد تخصیص یابد،اختصاص این عدد 
موجب تحــول اساســی در عملکرد بانک می شــود.به گفته 
وی،با توجه به رویکرد توسعه ای بانک توسعه تعاون و یکی 
از راهبردهــای این نهاد که توســعه اشــتغال اســت،افزایش 
ســرمایه بانک توســعه تعــاون مــی تواند در جهت توســعه 

اشتغال تفسیر شود.

این مقام ارشــدبانکی اظهار کرد:دربرنامه هفتم توسعه نیز 
نــگاه ویــژه ای به افزایش ســرمایه بانک های دولتی شــده و 
۹۳۰ هــزار میلیارد تومــان برای افزایش ســرمایه بانک های 

دولتی پیش بینی شده است.
مدیر عامل بانک توســعه تعاون یادآور شد:دربرنامه هفتم 
توســعه مبلغ ۱۲ هــزار میلیارد تومان برای افزایش ســرمایه 
بانک توســعه تعاون تعیین شــده اســت کــه امیدواریم این 

مهم تحقق یابد.
شــیخ حســینی در بخش دیگری از ســخنان خود بر توســعه 
فعالیــت همــکاران صــف در نیمــه دوم ســال تاکیــد کــرد و 
گفت:بر اســاس راهبرد تعیین شده سهم بازاربانک توسعه 
تعــاون باید به بیش ازیک درصــد افزایش یابد که این مهم 

نیاز دارد که جذب منابع دراولویت قرار گیرد.
وی ادامــه داد:در راســتای افزایــش ســهم بــازار بایــد بحــث 

تجهیــزو ســاماندهی مطالبات نیــز با جدیت پیگیری شــود. 
وی بیان کرد:در صورتی که شعب در راستای تکالیف تعیین 
شــده حرکت کنند ،امســال می تواند بهترین ســال عملکرد 
بانــک باشــد. مدیرعامــل بانــک توســعه تعــاون همچنین 
بیــان کــرد: اســتقرار تمــام همــکاران بانــک در ســاختمان 
مرکزی)ساختمان شهید رئیسی( باید جزو اولویت های همه 

ارکان بانک باشد.
شــیخ حسینی گفت:درراستای تسریع در استقرار همکاران و 
هماهنگی میان واحدها،هوشــنگ حسنی به عنوان مسوول 
هماهنگی راه اندازی ســاختمان شهید رئیسی منصوب می 

شود.
رفــاه و  ایــن جلســه همچنیــن درباره»ایجــاد صنــدوق  در 
آتیــه کارکنــان« و»وضعیت عملکــرد تفاهم نامــه صندوق 

کارآفرینی امید« بحث و بررسی صورت گرفت.

مدیرعامل بانک توسعه تعاون:

راهبرد بانک توسعه تعاون در نیمه دوم سال افزایش سهم بازار است

آییــن افتتاح مدرســه دو کلاســۀ بیمــه دانا با حضــور دکتر 
مجتبــی عطری عضــو هیئت مدیــره این شــرکت و برخی 
مقامات استان کرمانشاه در شهرستان جوانرود برگزار شد.

به گــزارش روابط عمومی بیمه دانــا، دکتر مجتبی عطری 
عضو هیئت مدیره این شرکت در مراسم افتتاحیۀ مدرسه  
دو کلاســۀ بیمــه دانا واقع در روســتای سُــرخبانِ ســفلی از 
توابع شهرستان جوانرود که صبح روز سه شنبه ۱۷مهر ماه 
جــاری با حضــور مقامات اســتان کرمانشــاه و شهرســتان 
جوانرود برگزار شــد، از متولیان و دست اندرکاران برگزاریِ 
این مراســم و همچنین از زحمــات و پیگیری های صورت 
گرفته از ســوی مســئولان مرتبط در زمینۀ احداث مدرســه 

یادشده تشکر و قدردانی کرد.
وی بــا بیــان اینکــه شــرکت بیمه دانــا یکی از شــرکت های 
بزرگ بیمۀ کشــور است، افزود: این شــرکت علاوه بر ارائه 
خدمــات بیمــه ای بــه مــردم و بیمه گــذاران، همــواره در 
راستای ایفای نقش مسئولیت اجتماعی به ویژه در زمینه 
کمک به ســاخت و احداث مدارس، تجهیز مراکز درمانیِ 
مناطــق محــروم و همچنیــن درمانگاه فرهنگیان سراســر 

کشور گام برداشته است. 
دکتر ســیدمجتبی عطری با اشاره به نقش بسیار ارزشمند 
و چشــمگیر معلمــان در رشــد و تعالــیِ دانش آمــوزان، 
اظهار داشــت: فراهم ســازی بستر مناســب برای آموزش 
و پــرورش، خدمتــی در مســیر تلاش معلمــان و تحصیل 
دانش آموزان اســت و به همین منظوراز همه عزیزانی که 
در امر خیر مدرسه ســازی گام برداشــتند و در ســاخت این 
مدرسه مشارکت داشتند، نهایت تشکر و قدردانی را دارم. 
عضو هیئت مدیره بیمه دانا در این مراسم با تأکید بر اینکه 
طی مدت 5۰ سالی که از عمر این شرکت می گذرد عمده 

خدمت رســانیِ انجام شــده به قشــر فرهنگیان و معلمان 
بوده اســت، افزود: بیمه دانا طی دو ســال ونیم گذشته در 
زمینــه بیمه درمان تکمیلی و عمــر و حوادث، بیش از ۲۷ 
میلیــون خدمت به معلمــان، فرهنگیــان و دانش آموزان 
ارائه و همواره تلاش کرده است به هنگام بیماری از رنج و 
ســختیِ آنان بکاهد و از حیث تأمین هزینه های درمانی تا 

حد امکان شرایط مناسبی را فراهم آورد. 
وی همچنیــن با اشــاره به جایگاه والای مدرســه به عنوان 
محلــی بــرای علم آمــوزی، تشــریح کــرد: مدرســه یکی از 
ارکان اصلــی زندگــی کودکانی اســت کــه آینده ایــران و در 
گامــی فراتر، آینده جهــان را رقم خواهند زد. حقیقت این 
اســت که اگــر از همــان ابتدا مســیر تحصیل آن هــا هموار 
شــود، قادر خواهند بود آینده روشنی را برای کشور ترسیم 

کننــد. امیدوارم در آینــدۀ نه چندان دور، افراد برجســته و 
چهره هــای شــاخصی از مــدارس شهرســتان جوانــرود در 

مسیر اعتلا، توسعه و پیشرفت کشور، گام بردارند.  
ایشان در پایان سخنانش از آراس مرادی دانشجوی رشته 
پزشــکیِ دانشگاه تهران که موفق به کسب رتبه پنج کنکور 
سراسریِ سال جاری در رشته علوم تجربی شده و از اهالی 

شهرستان جوانرود است نیز تقدیر و تشکر کرد. 
همچنین در ابتدای این نشست دکتر فردین یاوری معاون 
پشــتیبانی و توســعه مدیریت اداره کل آمــوزش و پرورش 
اســتان کرمانشــاه، ضمــن خیرمقــدم و خوشــامدگویی به 
مســئولان بیمه دانا، از این شــرکت بابت خدمات مناسب 
بــه فرهنگیــان و توجه بــه حوزه آمــوزش و پرورش کشــور 

قدردانی کرد. 

وی بــا بیــان اینکــه ســرانه فضای آموزشــی در کشــور ۲/5 
مترمربع است، اظهار داشت: در استان کرمانشاه با وجود 
زحمــات و پیگیری هــای صــورت گرفتــه بــه ویژه از ســوی 
انجمن خیرین مدرسه ساز، این رقم بالاتر از ۲/6 مترمربع 
اســت و در برخــی از نقاط این اســتان حتی میــزان تراکم، 

کمتر از رقم یادشده است.
بهزاد عزیزی رئیس مجمع خیرین مدرسه ساز شهرستان 
جوانــرود نیــز در ایــن مراســم از زحمــات و حمایت هــای 
بی دریــغ دکتــر رضــا جعفــری مدیرعامــل بیمــه دانــا در 
ساخت مدرسه دو کلاسۀ این شرکت در روستای سُرخبانِ 

سفلی واقع در شهرستان جوانرود تشکر و قدردانی کرد.
وی در ادامه این نشست با اشاره به کمبود فضای آموزشی 
در ایــن اســتان بــه ویــژه شهرســتان جوانــرود و همچنین 
ضمــن تأکیــد بــر موضــوع رشــد و توســعه مدرسه ســازی 
در کشــور، عنــوان کــرد: امیــدوارم در آیندۀ نزدیک شــاهد 
تلاش های روزافزون در امر مدرسه ســازی، در این منطقه 

باشیم.
گفتنی اســت در این مراســم، نادر انوری زاده رئیس شعبه 
کرمانشــاه بیمــه دانا، ســرهنگ بهــرام میرزایــی فرمانده 
ســپاه جوانرود، ســرهنگ فرخی فرمانده نیروی انتظامی 
جوانــرود، فرخ الــه کرمــی رئیــس اداره راه روانســر، فــلاح 
رســتمی رئیــس اداره راه جوانــرود، عطــاء قــادری رئیــس 
رئیــس هلال احمــر،  رئــوف عبــدی  اداره محیط زیســت، 
ســلیمان مــرادی رئیس بنیاد مســکن، بهمن ویســی نور و 
مسلم باباجانی رئیس و نایب رئیس شورای شهر، احسان 
حق پنــاه بخشــدار، مصطفــی رجبی معــاون فرمانداری و 
عثمــان ولی زاده رئیــس اداره آموزش و پــرورش جوانرود 

نیز حضور داشتند. 

با حضور عضو هیئت مدیره بیمه دانا و مسئولان استان کرمانشاه انجام شد؛

افتتاح مدرسه بیمه دانا در شهرستان جوانرود 



 تمام آنچه که بوئینگ را از یک شرکت هواپیمایی
قدرتمند به مجموعه ای در حال غرق شدن تبدیل کرده است؛

شکست خوردگی در زمین و آسمان

صفحه  06

صفحه  06

یادداشت دبیر

محمد حسین رحمانی خلیلی در نشست معاونین بنیاد مسکن کشور با مجمع نمایندگان گیلان در رشت اظهار کرد: بنیاد مسکن نهاد 
درآمد _ هزینه است و به صورت خودگردان اداره می شود. به گزارش مهر، وی با اشاره به محدودیت های اعتباری در این نهاد اضافه 

کرد: بنیاد مسکن فقط ۱۰ درصد از بودجه دولت سهم دارد که از این میزان ۵۰ درصد هم محقق نمی شود.
رحمانی خلیلی با بیان اینکه اعتبارات در بنیاد مسکن محدود است، گفت: بررسی و پیگیری روستاها از ۲۰ خانوار به بالای ۱۰۰ خانوار 
اولویت بندی می شــوند. وی با اشــاره به ضرورت تقویت ســاخت و ســاز روستایی در کشور افزود: بنیاد مســکن در کنار ۳۵ نهاد مرتبط 
روستایی به عنوان متولی ساخت و ساز روستایی مطرح است. معاون برنامه ریزی بنیاد مسکن کشور با تاکید بر لزوم تولید مسکن در 

مناطق شهری و روستایی بیان کرد: ساخت مسکن روستایی جزو اولویت ها و دغدغه های بنیاد مسکن است.

تمام آنچه که بوئینگ را از یک شرکت هواپیمایی قدرتمند به مجموعه ای در حال غرق شدن تبدیل کرده است؛

شکست خوردگی در زمین و آسمان

سایه برین
 دبیر سرویس راه و مسکن

معمولا حوادث غیر قابل پیش بینی و در مقیاس 
گسترده در جهان، تاثیرات به سزایی در اقتصاد و 
مراودات تجاری بین المللی خواهد داشــت. این 
مهــم در خصوص کشــور ایــران همیشــه صدق 
نمی کند چرا که سیاستگذاری های ایران معمولا 
خلاف جریان جهان اســت و ما با استانداردهای 
بین المللی منطبق نیستیم. تحریم نیز بی تاثیر 
نیســت. اینکه بــا جهان ارتبــاط گســترده نداریم 
باعث می شــود که همیشه هم تحت تاثیر وقایع 
جهان نباشیم و مثلا شاهد بوده ایم که گاهی بر اثر 
اتفاقــی، بــورس در جهان دســتخوش تغییرات 

فاحش می شود اما در ایران اینگونه نیست.
حال مشــخص اســت که کشــور آمریکا به عنوان 
یکــی از بازوهــای اصلــی جنایت غــزه، حادثه ای 
که چشــم جهانیــان را به خود خیره کرده اســت، 
بایــد تحت تاثیــر قرار بگیــرد. کریه شــدن وجهه 
بین المللی و بار معنوی این اتفاق به جای خود، 
اما بی شــک آســیب های اقتصادی ایــن دخالت 
و نقش آفرینی در یکــی از بزرگترین جنایت های 
تاریــخ بشــریت، غیــر قابــل انــکار و در مــواردی 
جبران ناپذیــر خواهد بود. نمونه این آســیب، در 
منجــلاب و غرقاب گرفتــار شــدن بوئینگ، یکی 
از غول هــای هواپیمایــی جهان اســت. علت این 
گرفتاری و مضحکه شــدن را می توان حدس زد. 
بی شــک ایالات متحده بیش از هر زمان دیگری 
در حــال تجهیز ناوگان هوایی جنگی خود اســت 
و ایــن اتفــاق بــه قــدری گســترده اســت و اصــلا 
گســتردگی را می طلبد که بخش مسافربری این 
صنعت در آمریکا، عملا با اشکالات و تداخلاتی 
مواجه می شود که سخت بتوان باور کرد منشا آن، 

کشور ابر قدرت آمریکاست.
مثــلا پس از آنکه پانــل ورودی یکــی از پروازهای 
خطــوط هوایی آلاســکا چندی پس از برخاســتن 
از فــرودگاه پورتلند در ایالت اورگان آمریکا در روز 
جمعــه از جای خــود کنده شــد و خلبانــان پرواز 
را بــرای فــرود ایمــن هواپیمــا به زحمــت زیادی 
انداخــت، نهادهــای تنظیــم مقــررات در ایالات 
متحــده تصمیم گرفتند ۱۷۱ فرونــد از هواپیمای 
مــدل »مکــس ۹« را زمین گیــر کننــد. ایــن اتفاق 
ســهام شرکت ســازنده درپوش را به شدت نزول 

داد.
در مــوردی دیگــر، یک پــرواز داخلی شــرکت آل 
نیپــون ایرویــز ژاپــن )ANA( پــس از پیدا شــدن 
شکافی در پنجره کابین هواپیمای بوئینگ ۸۰۰-
۷۳۷ بــه هنگام پرواز به فرودگاه مبدا بازگشــت. 
اگرچه این حادثه آسیب جانی نداشت، اما نیازی 

به توضیح نیست که آبروریزی بزرگی بود.
در خود آمریکا نیز این هواپیماها حادثه آفریدند 
و ایــن گونه نبــود که تنهــا به نوعی اســقاطی ها و 

نمونه های کمتر استاندارد در اختیار دیگر کشورها 
باشــد و شرایط ویرانه تر از این حرف هاست. مثلا 
در آمریکا، یک هواپیمای بوئینگ ۷۵۷ به هنگام 
آمــاده شــدن جهــت برخاســتن از فرودگاهی در 
آمریــکا، چرخ زیر دماغه خود را از دســت داد. به 
گفتــه اداره هوانوردی فــدرال ایالات متحده، این 
هواپیمــای متعلق بــه خطوط هوایــی دلتا قصد 
داشــت از باند فرودگاه بین المللی هارتسفیلد-

جکسون آتلانتا بلند شود که ناگهان چرخ جلوی 
آن از جــا درآمــد. در مــوردی دیگر هــم مثلا جدا 
شــدن روکش موتور یکی از هواپیماهای بوئینگ 
۷۳۷-۸۰۰ شرکت »ساوت وست ایرلاینز« ایالات 
متحــده تنها دقایقی پس از برخاســتن، منجر به 
بازگشــت اضطــراری آن به فــرودگاه مبدأ شــد و 
تعداد زیادی موارد از این دست که همه منجر به 
بحران امروز بوئینگ شدند. همیشه هم اینگونه 
نبــوده کــه مثلا روکــش یا چــرخ هواپیما آســیب 
ببینــد و به قول معروف خــون از دماغ هیچ یک 
از مســافران و خدمــه نیاید. مثلا یــک بار کاهش 
ارتفــاع شــدید هواپیمــای بوئینــگ در آســمان 

نیوزیلند دست کم ۵۰ زخمی برجای گذاشت.
ایــن  از مصائــب  و داغ تریــن نمونــه  تازه تریــن 
شــرکت، اخــراج ده درصد کارکنان آن اســت. به 
گــزارش بــازار، مدیرعامــل شــرکت بوئینــگ، در 
پیامــی به کارکنــان این شــرکت اعلام کــرد غول 
هوافضــا مســتقر در ایالات متحــده، قصــد دارد 
حــدود ۱۰ درصد نیــروی کار خــود را کاهش دهد 
زیــرا این شــرکت با تأخیر برنامه هــا و اعتصابات 
کارگری دســت و پنجه نــرم می کنــد. اورتبرگ با 
تاکید بــر تأثیر اعتصاب طولانی مدت که شــامل 
۳۳ هــزار کارگر ســاعتی بود، اظهار کرد کســب و 
کار مــا در موقعیت ســختی قــرار دارد و مقابله با 
چالش هایی که با آن روبرو هســتیم دشوار است. 
او اشاره کرد این شرکت برای حفظ مزیت رقابتی 
خود و انجام تعهدات بلندمدت به مشتریان باید 
تصمیمات سخت بگیرد و تغییرات ساختاری را 

اعمال کند.
شاید اینطور استنباط کنید که چرا چنین اشکالات 
فاحشــی که چهره یکی از بزرگترین شــرکت های 
نــاوگان حمــل و نقل هوایــی در جهــان را به این 
شکل خدشه دار می کند، باعث نمی شود علیه آن 
افشاگری گسترده اتفاق بیفتد. پاسخ، سرنوشتی 
اســت کــه افشــاکنندگان گرفتار آن شــده انــد. به 
عنــوان مثال، جســد »جــان بارنــت«، از مدیران 
داخلی ســابق بوئینگ که در مورد استانداردهای 
کیفی هواپیماهای این شرکت دست به افشاگری 
زده بود، اسفند سال گذشته در کارولینای جنوبی 
پیدا شد. وی در حالی در کامیون خود در پارکینگ 
هتلــی در شــهر چارلســتون یافــت شــد کــه تنها 
چنــد روز از آغــاز اقدام حقوقی وی علیه بوئینگ 
می گذشت. نتیجه آنکه یا بوئینگ با تمرکززدایی 
از دیگر اولویت ها همچون جنگ، به روزهای اوج 
خــود باز می گــردد یا باید در آینــده، منتظر اخبار 

ورشکستگی آن باشیم.
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مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری ایران تاکید کرد؛

معاون برنامه ریزی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی:

 ساخت مسکن روستایی جزو اولویت های بنیاد
 مسکن است
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مدیرکل راه آهن منطقه شمال غرب کشور خبر داد؛

افزایش ۱۲ درصدی جابه جایی 
بار در راه آهن شمال غرب

مدیرکل دفتر نگهداری رویه و ابنیه فنی سازمان راهداری خبر داد؛

 تحویل ۱۰ دستگاه
 پل خرپایی موقت برای 
استفاده در شبکه راه  ها

استفاده از تجارب در حوزه 
بازآفرینی شهری برنامه 

هفتم توسعه

 مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه
 زیربنا های حمل و نقل:

رفع زمین لغزش در سه 
راهی خندق لو اولویت 

اجرایی است

  دوشنبه
    23 مهر 1403 
  سال هشتم 
   شماره 1912

مدیرعامل ســازمان ملی زمین و مسکن از نشست 
بررســی و امکان ســنجی اراضــی معرفــی شــده از 
ســوی نیروهای مســلح بــه ســازمان ملــی زمین و 
مسکن برای تغییر کاربری و الحاق به محدوده در 
راســتای تامین مســکن کارکنان و بازنشستگان این 

نیروها در ۶ استان خبر داد.
به گــزارش پایــگاه خبــری وزارت راه و شهرســازی 
از ســازمان ملــی زمیــن و مســکن، ارســلان مالکی 
مدیرعامل ســازمان ملی زمین و مسکن از نشست 
بررســی و امکان ســنجی اراضــی معرفــی شــده از 
ســوی نیروهای مســلح بــه ســازمان ملــی زمین و 

مسکن برای تغییر کاربری و الحاق به محدوده در 
راســتای تامین مســکن پرســنل و بازنشستگان این 

نیروها در ۶ استان خبر داد.
مدیرعامل ســازمان ملی زمین و مســکن با اشــاره 
بــه مــاده ۲۵ قانــون جهــش تولیــد مســکن گفت: 
براســاس دســتورالعملی که برمبنــای این ماده به 
امضای وزرای راه و شهرســازی و دفاع و پشــتیبانی 
نیروهای مسلح رسیده، مقرر شده تا زمین هایی که 
ســند آنها به نام وزارت دفاع یا سازمان ملی زمین 
و مســکن اســت و در اختیــار نیروهای مســلح قرار 
دارند برای تامین مســکن پرســنل و بازنشســتگان 

این نیروها اختصاص یابند.
معاون وزیر راه و شهرسازی افزود: در نشست های 
کارگروه مشترکی که برای اجرای این دستورالعمل 
تشــکیل شــده، کلیات توافق و چارچوب و شیوه کار 
مشــخص شد و همچنین در جلســات مشترکی که 
در وزارت دفاع با حضور نمایندگان ارتش، ســپاه و 
فراجا برگزار شــد، شهرهایی که این اراضی در آنها 
واقع شده، پلاک ثبتی و مساحت آنها در چارچوب 

این دستورالعمل مشخص شد.
وی ادامه داد: در مرحله اول اولویت ما این اســت 
کــه در صــورت نیــاز، تغییــر کاربــری و الحــاق بــه 

محدوده این اراضی انجام شود.
مالکــی هــدف از برگزاری این نشســت مشــترک را 
پیگیــری بخشــنامه  و نامه های ابلاغی به اســتان ها 
توافــق  مــورد  اراضــی  امکان ســنجی  همچنیــن  و 
بــرای تغییر کاربــری و الحاق به محــدوده عنوان و 
اظهار کرد: در صورت تایید همکاران ما در اســتان، 

توافقنامه انجام و مراحل بعدی اجرا خواهد شد.
گفتنی اســت در این نشســت امکان سنجی اراضی 
معرفی شــده توسط ســتاد کل نیروهای مسلح در 
اســتان های تهــران، کرمــان، کردســتان، خراســان 

شمالی، هرمزگان و خوزستان انجام شد.

مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن خبر داد؛

 تغییر کاربری اراضی
 برای تامین مسکن نیروهای مسلح در ۶ استان

فرودگاهبندر

مدیرکل بنادر و دریانوردی استان بوشهر:

قطری ها در بندر دیر سرمایه گذاری می کنند

با حکم مديرعامل شرکت فرودگاه ها و ناوبري 
هوايي ايران انجام شد؛

انتصاب رييس و اعضاي کارگروه 
تدوين پيش نويس و آيين نامه 

برنامه هفتم پيشرفت
معــاون وزیــر و مدیرعامــل شــرکت فرودگاه هــا و ناوبري هوایــي ایران 
در احــکام جداگانــه  اي، رییــس و اعضاي کارگــروه تدوین پیش نویس و 

آیین نامه برنامه هفتم پیشرفت را منصوب کرد.
به گــزارش روابــط عمومی شــرکت فرودگاه هــا و ناوبری هوایــی ایران؛ 
کاپیتــان نخجوانــی، رامیــن آذری را به عنوان رییس و ســید حمیدرضا 
صادقی، اصغر نوراله زاده، مریم الســادات مهدیــون، روح اله فلاح تبار، 
محمدرضــا عبدالرحیمــی و ناصر آقایــی را به عنوان اعضــای کارگروه 

تدوین پیش نویس و آیین نامه برنامه هفتم پیشرفت منصوب کرد.
در احکام مدیرعامل شرکت فرودگاه ها آمده است:

ایــن کارگــروه با وظایف مشــخص برگرفتــه از سیاســت های کلی نظام 
ابلاغــی از ســوی مقــام معظم رهبــری) دامــت برکاتــه( برنامه هفتم 
پیشرفت و سایر قوانین و اسناد بالادستی با هدف هم افزایی، هم فکری 
و تدوین پیش نویس آیین نامه اجرایی جزء)۱( بند )ت( ماده 5۷ برنامه 
هفتم تشــکیل گردیده اســت، لذا شایســته اســت با بهره گیــری از توان 
تخصصی، تجربی و دانش در حوزه های حقوقی، فرودگاهی، اقتصادی 

و فنی کارگروه موصوف اقدام نمایید.
امیــد اســت بــا اســتعانت از پیشــگاه حضــرت حــق و بهره گیــری از 
ظرفیت هــای قانونی و تخصص و تجارب خــود و همفکری و همراهی 
سایر اعضای کمیته در راستای نیل به اهداف و وظایف، منشا اثر باشید.

مدیــرکل بنــادر و دریانــوردی اســتان بوشــهر گفت: بر اســاس 
تفاهم نامه منعقد شــده در ســفر رئیس جمهور به کشور قطر، 
سرمایه گذاران این کشور در طرح توسعه بندر دیر سرمایه گذاری 

می کنند.
بــه گــزارش پایــگاه اطلاع رســانی ســازمان بنادرودریانــوردی، 
محمد شکیبی نســب در توضیح این خبر اظهار کــرد: اداره کل 
بنادر و دریانوردی در راســتای سیاست های کلان سازمان برای 
جذب حداکثری سرمایه گذاری داخلی و خارجی در بنادر کشور، 
مذاکرات متعددی با سرمایه گذاران توانمند داخلی و خارجی 

انجام داده است. 
وی بیان کرد: در این حوزه دولت قطر اســتقبال بسیار خوبی از 
ســرمایه گذاری در بنادر اســتان بوشهر داشته و طی پنج بازدید 
میدانــی از بنادر اســتان تمایل خــود را برای ســرمایه گذاری در 

طرح توسعه بندر دیر ابراز کرده است. 
مدیرکل بنادر و دریانوردی استان بوشهر تصریح کرد: با هدف 
تحقق این مهم در سفر یازدهم مهرماه رئیس جمهور به قطر، 
یادداشت تفاهم نامه ای بین وزیر حمل و نقل دولت قطر و وزیر 
راه و شهرسازی دولت جمهوری اسلامی ایران به امضا رسیده 

است.
بــه گفتــه شکیبی نســب؛ گام هــای اجرایــی بــرای تحقــق ایــن 
تفاهم نامه تدوین شده و انتظار می رود در کمترین زمان ممکن 
کار در بندر دیر به عنوان یکی از کانون های مهم صادراتی کشور 

به قطر به مرحله اجرا برسد.
وی اظهار کرد: بدون تردید با ســرمایه گذاری کلان قطری ها در 
بندر دیر، ظرفیت این بندر به میزان چشــمگیری افزایش پیدا 

کرده و رونق و اشــتغال زایی بیشــتری در این بنــدر رقم خواهد 
خورد.

شکیبی نسب یادآور شد: پیش از این نیز طرح توسعه بندر گناوه 
در شــمال استان بوشــهر با ۱۶ هزار میلیارد ریال سرمایه گذاری 
عملیاتی شــده و اکنون نزدیک به ۳۰ درصد پیشرفت فیزیکی 

دارد.
وی اظهار کرد: در سایر بنادر استان از جمله بوشهر، کنگان، دیر، 
بوالخیر و عامری پروژه های زیرساختی ارزشمندی اجرایی شده 
که تعدادی از آن ها بهره برداری شــده و تعدادی نیز در دســت 

احداث است.
گفتنی است در سفر هیات اعزامی ایران به کشور قطر با حضور 
رئیس جمهور که در یازدهم مهرماه انجام شد، محمد شکیبی 
نســب مدیرکل بنادر و دریانوردی اســتان بوشــهر نیز به عنوان 
یکی از مدیران سازمان بنادر و دریانوردی پیرامون طرح توسعه 

بندر دیر با سرمایه گذاران قطری به گفت و گو نشست.

»مســعود بیات منش«، سرپرســت معاونت مسکن 
و ســاختمان وزارت راه و شهرســازی در گفت وگــو بــا 
خبرنگار پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی از اصلاح 
دســتورالعمل اجرایــی دریافــت مجــدد تســهیلات 

ودیعه مسکن برای واجدان شرایط خبر داد.
گفــت:  ســاختمان  و  مســکن  معاونــت  سرپرســت 
متقاضیــان دریافــت تســهیلات ودیعــه مســکن کــه 
پیش تر و در ســنوات گذشته این تسهیلات را دریافت 
کرده انــد بــا شــرط تســویه تســهیلات قبلــی امــکان 

دریافت مجدد تسهیلات را خواهند یافت.
مجــدد  پرداخــت  جزئیــات  بیــان  در  منــش  بیــات 
تسهیلات ودیعه مسکن توضیح داد: شرط پرداخت 
مجدد تســهیلات مجــدد ودیعه مســکن مربــوط به 
و ۱۴۰۰   ۱۳۹۹ ســال های  در  کــه  اســت  متقاضیانــی 
تســهیلات ودیعــه مســکن را دریافت کرده و تســویه 
تســهیلات را انجام داده اند. این دســته از متقاضیان 
با درج گزینه تســویه تسهیلات از طریق شعب بانک 
عامــل ایــن امــکان را برای بــار دوم خواهنــد یافت تا 

نســبت بــه دریافت تســهیلات ودیعه مســکن اقدام 
کنند. 

گفتنــی اســت، هــم اکنــون رقــم تســهیلات ودیعــه 
مســکن در تهران ۲۰۰ میلیون تومان، مراکز استان ها 
۱۵۰ میلیون تومان، ســایر شــهرها ۱۰۰ میلیون تومان 
و روســتاها ۴۰ میلیــون تومان اســت. همچنین ســود 
تســهیلات ودیعــه مســکن نیــز ۲۳ درصــد و حداکثر 
مدت زمان بازپرداخت این تسهیلات ۵ ساله تعیین 

شده است.

سرپرست معاونت مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی:

پرداخت مجدد تسهیلات ودیعه مسکن به متقاضیان امکان پذیر شد

J O M L E H

J O M L E H



راه و مسکن 06J O M L E H N E W S P A P E R

امروز در تقویم: نمایندگان 16 کشور برای انجام مذاکره در مورد عضویت جمهوری خلق چین در بازی های آسیایی 1353 تهران وارد ایران شدند)1352ش( l حداکثر ویزیت پزشکان 900 ریال تعیین شد)1354ش(  lژنرال ضیاء الحق رئیس حکومت نظامی پاکستان برای یک دیدار غیررسمی کوتاه مدت وارد تهران شد)1356ش(

»آرش خانباشی« سرپرست حوزه 
ریاست و روابط عمومی سازمان 

هواپیمایی شد
      به گزارش روابط عمومی سازمان هواپیمایی کشوری، در حکمی از 
سوی حسین پورفرزانه سرپرست ســازمان هواپیمایی کشوری، 
آرش خانباشــی بــه ســمت سرپرســت حــوزه ریاســت و روابط 

عمومی این سازمان منصوب شد.

 

بازدید سرپرست شرکت عمران 
 شهر های جدید از فاز ۸ شهر

جدید پردیس
     سرپرست شرکت عمران شهر های جدید و هیأت همراه با حضور 
در فاز ۸ شهر جدید پردیس از پروژه های باقیمانده مسکن مهر 

این شهر بازدید کردند.
به گزارش روابط عمومی شرکت عمران شهر های جدید شهرام 
ملکی سرپرست شرکت عمران شهر های جدید به همراه اعضای هیات مدیره 
و همچنین سرپرست شرکت عمران شهر جدید پردیس از پروژه های باقیمانده 

مسکن مهر در فاز ۸ بازدید کرد.
در ایــن بازیــد کــه از پروژه هــای شــایان گســتر ایســاتیس، نــگاران کندلــوس، 
کیادژپرشین، سازه کاران یکم و شایان عمران آهوان انجام گرفت موضوعاتی از 
قبیل مطالبات پیمانکاران مطرح و مقرر شد بررسی صورت وضعیت ها صرفا 
منوط به تهیه صورتجلسات و ضمائم انجام گرفته و برنامه زمانبندی اصلاحی 

نیز هرچه سریعتر ارائه شود.

رییس کمیسیون عمران مجلس:
روس  ها برای سرمایه گذاری در راه 

آهن آستارا هنوز به نتیجه نرسید ه اند
      محمدرضا رضایی کوچی در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا 
دربــاره علــت تاخیــر در انعقــاد قــرارداد  هایی با روس  هــا برای 
ساخت و تامین مالی پروژه را ه اهن رشت- آستارا اظهار داشت: 
متاسفانه هنوز روس  ها پای کار نیامد ه اند و هنوز قرارداد نهایی با 
روس  ها به امضا نرســیده البته مذاکرات اولیه انجام شــد و مذاکرات با روس  ها 
ادامــه دارد امــا بــه دلایــل نامعلومی هنــوز ایــن قــرارداد بــا روس  هــا منعقــد 

نشد هاست.
وی با بیان اینکه این تاخیر در انعقاد قرارداد نهایی از سوی ایران نیست و ایران 
آمادگــی انعقــاد قرارداد با روس  ها را دارد، ادامه داد: ســاخت را ه اهن رشــت- 
آستارا جزو اولویت  های دولت  ها بوده و برای انعقاد این قرارداد در تلاش است 
اما گویا روس  ها از لحاظ مباحث فنی، نحوه مشــارکت و ســرمایه گذاری در این 

پروژه هنوز به جمع بندی نرسیدند.
رییس کمیسیون عمران مجلس گفت: موضوع اصلی در مذاکرات با روس  ها  
قیمت نهایی پروژه راه آهن رشــت- آســتارا و مســیر اجرای این پروژه  است که 
البته امضای قرارداد نهایی منوط بر تعیین قیمت نهایی و نحوه سرمایه گذاری 

و مشارکت روس  ها اعلام شده بود.    
رضایــی کوچــی تاکیــد کــرد:  مباحثــی کــه مطــرح شــده بــود مبنــی بــر اینکــه 
ســرمایه گذاری و ســاخت بر عهده روس  ها باشــد و از محل درآمد از این مسیر 
ارقام سرمایه گذاری انجام شده برای آن ها جبران شود یا اینکه ورود روس  ها به 
این پروژه در قالب وام و تسهیلات باشد. گفته می شود درباره این موارد روس  ها 

هنوز به جمع بندی نرسیده اند.
وی افــزود: در مذاکــرات ایــن موضــوع مطــرح شــد کــه روســیه بــه جــای ارایه 
تسهیلات، در این پروژه سرمایه گذاری کند اما گفته می شود از آنجایی که روسیه 
درگیر جنگ در اوکراین است شاید انگیزه آن ها برای سرمایه گذاری در پروژه را ه 

اهن رشت- آستارا کمتر شده باشد.     
رییس کمیسیون عمران مجلس گفت: پروژه راه آهن رشت- آستارا پروژه گران، 
مهم، استراتژیک و اثرگذار در منطقه است اما گویا در بحث تامین منابع از سوی 
روس  ها با مشکل موجه شده  و روس  ها هم نتوانستند منابع این پروژه را تامین 
کنند، ایران هم اعلام کرده که برای اجرای این پروژه به وام روسیه نیازی ندارد، 

بلکه خواستار سرمایه گذاری روس  ها در این پروژه هستیم.

 

رئیس پژوهشگاه هواشناسی و علوم جو کشور 
اعلام کرد؛ 

لزوم بهره مندی از ماهوار ه ها برای 
صدور پیش بینی  های دقیق 

        رئیس پژوهشگاه هواشناسی و علوم جو کشور لازمه مدل سازی  ها 
تصاویــر  از  اســتفاده  را  آب وهوایــی  دقیــق  پیش بینی  هــای  و 

ماهوار ه ای دانست. 
بــه گزارش پایگاه خبــری وزارت راه و شهرســازی از پژوهشــگاه 
هواشناسی و علوم جو کشور، مهدی رهنما، رئیس پژوهشگاه هواشناسی و علوم 
جو کشور در نشست علمی و تخصصی که با موضوع فناوری فضایی، ابزار پایش 
الگو های آب وهوایی و به مناســبت هفته جهانی فضا در این پژوهشــگاه برگزار 
شد، گفت: ما برای مدل سازی  ها و پیش بینی آب وهوا نیاز به تصاویر ماهوار های 
داریــم و اگــر داده  های ماهوار ه ای را در اختیار نداشــته باشــیم، پیش بینی  های 

دقیقی نخواهیم داشت.
وی ادامه داد: ۶۰ تا ۷۰ درصد مدل  های عددی ما از طریق تصاویر ماهوار ه ای 
خواهد بود و درصورتی که سامانه  هایی را در اختیار داشته باشیم که وابستگی ما 

را به اینترنت کاهش دهد، می توانیم دقت  ها را روزبه روز افزایش دهیم.
رهنما با اشاره به حضور رئیس سازمان فضایی ایران در پژوهشگاه هواشناسی 
و علوم جو کشــور خاطرنشــان کرد: ما تاکنون با سازمان نقشه برداری همکاری 
داشــتیم و حضــور دکتر ســالاریه در ایــن پژوهشــگاه می توانــد گام بزرگی برای 

توسعه همکاری  ها با بخش  های فضایی باشد.
رئیس پژوهشــگاه هواشناسی و علوم جو کشــور در پایان تأکید کرد: همکاری با 
سازمان فضایی می تواند بخشی از مشکلات کشور در حوزه آب وهوایی را مرتفع 

کند.

در راستای اجرای طرح نهضت ملی مسکن انجام شد؛

الحاق ۱۶۰ هکتار زمین به محدوده 
خرمشهر

        رییس اداره راه و شهرسازی خرمشهر از الحاق ۱۶۰ هکتار زمین 
به محدوده این شهرســتان در راستای تامین زمین برای اجرای 

طرح نهضت ملی مسکن خبر داد.
به گــزارش پایگاه خبــری وزارت راه و شهرســازی )خوزســتان(، 
الهام قنبری، رییس اداره راه و شهرسازی خرمشهر در ارتباط با آخرین اقدامات 
انجام شده برای اجرای طرح نهضت ملی زمین و مسکن در شهرستان اظهار 
کرد: با توجه به اینکه طرح نهضت ملی مسکن از اولویت  های دولت است، این 

طرح را در اولویت نخست کاری خود قرار داد ه ایم.
وی افزود: در راستای اجرای طرح نهضت ملی مسکن در شهرستان و به منظور 
تامین زمین برای ساخت مسکن اقدامات لازم برای الحاق زمین به محدوده 
شهرســتان الحاق شــده اســت. قنبری ادامه داد: ۱۶۰ هکتار زمین به محدوده 
شهرستان در راستای تامین زمین برای اجرای طرح نهضت ملی مسکن الحاق 

شده است.
رییــس اداره راه و شهرســازی خرمشــهر گفت: در قالب مــاده ۱۰ قانون جهش 
تولید مســکن نیز یک هزار و ۱۰۰ هکتار برای اجرای طرح نهضت ملی مســکن 
و جوانی جمعیت تملک شده است. وی تاکید کرد: برای تامین زمین و پیشبرد 
طرح نهضت ملی مسکن در استان که نهایتاً منجر به خانه دار شدن جمعی از 

هم استانی  ها می شود تمام تلاش خود را انجام خواهیم داد.
.

اخبـــاریادداشت

Road.housing

و  راه  وزیــر  معــاون  آئینــی«،  محمــد  »ســید 
شهرســازی و مدیــر عامــل شــرکت بازآفرینــی 
شــهری ایــران در تشــریح ویژگی  هــای برنامــه 
هفتــم توســعه بــرای احیــا و نوســازی بافــت 
فرســوده گفت: خوشــبختانه با تلاش هایی که 
صــورت گرفــت و بــا همراهی مجلس شــورای 
اسلامی فصل جداگانه ای به نام مسکن، بافت 
فرســوده و ناکارآمد شــهری در قالــب ماده ۵۲ 
در برنامه هفتم توســعه متبلور شــده است. بر 
خلاف برنامه های قبلی که البته بنده در برنامه 
ســوم و چهارم نقش داشتم و در برنامه پنجم 
که شبیه برنامه چهارم بود و برنامه ششم کمتر، 
اعتقــاد بنده این اســت که تجــارب برنامه های 
قبلــی بــه کار گرفتــه شــد تا یــک برنامــه ای در 
برنامــه هفتم توســعه بــرای بازآفرینــی و باف 
فرسوده تدوین شود که عملیاتی شود. یعنی به 
صورت نقطه زن عمل کرد و از اعلام اعداد کلی 
دوری کرد. مثلا اینطور نشد که گفته شود در این 
برنامــه ۳۰۰ نقطــه را بازســازی می کنیم بدون 
هیچ راهکاری و مشــوقی. در حالیکه در برنامه 
هفتم به صورت نقطه ای و شــفاف برای بافت 
فرســوده اجازه هایــی را از دولت اخذ کردیم که 
دست را باز می گذارد که ما بتوانیم به بازآفرینی 
شهری و نوسازی بافت فرسوده شتاب دهیم. و 
آن ظرفیت هایــی که وجود داشــت و قبلا برای 
بازآفرینی دسترســی وجود نداشــت در برنامه 

هفتم این دسترسی ها فراهم شد. 
بــه گزارش خبرگــزاری بــازار، وی افــزود: اولین 
دسترســی بحــث زمیــن بــود. زمین بــه عنوان 
یــک منبــع در دســترس کــه در اختیــار وزارت 
راه و شهرســازی هم هســت و ایــن امکان برای 
بازآفرینی شهری در قالب کلید به کلید فراهم 
شــد و یــا نوعی کلید بــه زمین فراهم شــد تا ما 
بــرای ارتقاء کیفیت زندگی شــهری در محلات 
بازآفرینــی شــهری در نقاطی کــه تراکم بالایی 
داریــم و در مناطقــی که گره و مشــکلات داریم 
از ایــن ظرفیت معاوضه اســتفاده کنیم. به هر 
حال اعتبارات و منابع محدود هستند اما منبع 
زمین وجود دارد و این در اختیار خود اســتان ها 
اســت حتی اقدام بــه خلق زمیــن کنند. یعنی 
اگــر الحاقــی قرار اســت انجام دهند بخشــی را 
برای بازآفرینی شــهری انجام دهند و به مردم 
پیشنهاد کنند که اگر معاوضه ملک فرسوده را 
با یک ملک نوساز و یا یک قطعه زمین خواهید 
داشــت. خوشــبختانه بــرای ایــن اقــدام هــم 
ظرفیت شــرکت بازآفرینی شهری در استان ها 
وجــود دارد. هــم در شــهر های جدیــد و هــم 
سازمان ملی زمین و مسکن که به عنوان متولی 

اصلی زمین در اختیار قانون قرار گرفته اســت، 
اجازه داده شــده است که این اراضی را حتی به 
نــام خود معاوضــه کنند. این طور هم نیســت 
که به شــرکت بازافرینی شهری ایران داده شود 
بلکــه هــر دســتگاهی زمین را بــه نام خــود و با 
ملک خود معاوضه خواهــد کرد. با این بند در 
حقیقت به منبع زمین که امکان قابل توجهی 
می توانــد بدهد وصل شــدیم. البتــه باید آئین 
نامه آســانی تدوین شــود که البته انجام شده و 
در حال ارســال به دولت بــرای تصویب نهایی 
اســت. برنامه هفتم این ظرفیــت را به صورت 
شــفاف برای بازآفرینی شــهری فراهــم کرد که 
از تمامی تخفیفــات و حمایت هــا و تســهیلات 
نهضت ملی مســکن اســتفاده کند. به ازائ هر 
پلاک فرســوده تا ۵ واحــد از تمامی حمایت ها 

می تواند استفاده کند. 
آئینــی افزود: تســهیلات ارزان قیمتــی که داده 
می شــود قبــل از برنامــه هفتــم توســعه ایــن 
موضوع وجود نداشت. تخفیفاتی که در نهضت 
ملی مســکن اعمال می شــود. مثلا یکی از این 
نمونه هــا این اســت که در نظام مهندســی ۳۰ 
درصد تخفیف اعمال می شود و این ۳۰ درصد 

باید در بازافرینی شهری ایران نیز اعمال شود. یا 
برای صدور پروانه ساختمانی که ما قبلا مصوبه 
ای داشــتیم که شهرداری ها تخفیف بدهند اما 
معادل آنــرا از دولت طلبکار می شــدند. اینجا 
۳۰ درصد شهرداری ها باید بلاعوض در اختیار 
بافت فرسوده در کنار ماده ۱۶ قرار دهند. با این 
ماده ۱۶ می تواند ما را به ۱۰۰ درصد تخفیف هم 
در بافت فرسوده برساند. یا مثلا در بحث بیمه 
که برای نهضت ملی مســکن دیده می شود یا 
مالیات که به صورت مقطوع دیده می شــود. یا 
یک ســری تخفیفات که در قانون جهش تولید 
مســکن است اگر برای بافت فرســوده هم قرار 
بگیــرد پیشــرفت و ســرعت خوبی در نوســازی 

بافت فرسوده شاهد خواهیم بود.
مدیرعامــل شــرکت بازآفرینــی شــهری ایــران 
گفــت: در بنــد دیگــری مشــکل صــدور پروانــه 
را در بافــت فرســوده بــه قانون تبدیــل کردیم. 
الان اگر شــهرداری ها بــه آن قانون عمل نکنند 
ترک فعل محســوب می شــود. در حال حاضر 
شــهرداری ها باید تمهیدات لازم را بیاندیشد و 
نظام مهندســی و نهاد های دیگــری که دخیل 
در صدور پروانه ســاختمانی هســتند را پای کار 

بیــاورد تا ظرف ســه مــاه پروانه ســاختمانی در 
بافــت فرســوده صادر شــود. یعنی اگر ســه ماه 
و یک روز شــد ایــن اقدام خلاف قانون اســت و 
تَرک فعل محسوب می شود. باید این موضوع 
را برای عملیاتی شدن بیشتر بررسی کنیم که آیا 
به درگاه ملی مجوز ها وصل شوند که اگر بعد از 
۳ ماه پروانه ساختمانی صادر نشد درگاه ملی 
مجوز هــا اقــدام به صدور پروانه کنــد. و یا اینکه 
یــک جریمه هایــی را لحاظ کنیــم و وزارت راه و 
شهرســازی از ظرفیت های خود در کمیســیون 
ماده ۵ اســتفاده کند و شــهرداری ها را ملزم به 
ایــن کار کند. عملیاتی شــدن این بند خیلی به 
مــا کمک خواهد کــرد که در مدت زمــان ۳ ماه 

پروانه ساختمانی صادر شود.
وی در توضیــح اینکــه ایــن قانــون از چه زمانی 
لازم الاجرا خواهد بود گفت: از ۴ تیر ماه امسال 
قانون ابلاغ شده است و از آن تاریخ لازم الاجرا 
است. اما به هر حال هنوز در ابتدای راه هستیم. 
با شــهرداری ها همراهــی و همفکری می کنیم 
کــه چگونــه ایــن قانــون را عملیاتی کنیــم. لذا 
جریمه هــا و یا الزامات اجرایی را چگونه فراهم 
کنیم در حال همفکری با شهرداری ها هستیم. 

اگــر ایــن اتفــاق رخ دهــد عمــلا صــدور پروانه 
ســاختمانی بیشــتر از ۳ ماه و یــک روز نخواهد 

بود.
وی افــزود: در حال متوســط زمان صدور پروانه 
ســاختمانی در کشور ۸ ماه اســت و در تهران ۶ 
ماه است. در برخی مناطق هم داریم که خیلی 
طولانی تر شــده اســت و در بســیاری از مناطق 
هــم داریم که زمــان صدور پروانه ســاختمانی 
حتی به دو هفته و یک ماه هم رسیده است. بند 
مهمی کــه در برنامه هفتم توســعه وجود دارد 
این اســت که این امــکان را فراهم کردیم برای 
کســانی که در حوزه صنایع محلی و گردشگری 
و ورزشــی و فرهنگــی در محــدوده بازافرینــی 
شــهری قصد ســرمایه گــذاری دارند مشــمول 
تمــام حمایت ها و تخفیفات مناطق محروم و 
کمتر توسعه یافته می شوند. حتی این ۱۷۰ هزار 
هکتار بافت فرسوده مشمول تخفیفات هستند. 
ایــن بنــد می توانــد در جهــت جــذب ســرمایه 
گــذاری و تحریــک توســعه و آبادانــی محلات 

کمک کند.
آئینــی گفــت: ایــن اقدامــات خــود به خــود به 
نوســازی بافت  هــای فرســوده ایــن محــلات با 
تمرکز بر ســرمایه گذاری جدیــد کمک خواهد 
کــرد. حتــی کارمنــدان ایــن مناطــق مشــمول 
تخفیفــات مالیاتی و حتی تا ۱۰ ســال معافیت 
مالیاتی برای آن سرمایه گذار خواهد بود. بستر 
دیگری که در برنامه هفتم توســعه برای بافت 
فرسوده فراهم شده است و بی نظیر است این 
اســت که در خــارج از بافت فرســوده می توانند 
مســکن احداث کنند و بــرای معوض به بافت 
فرســوده مشــمول تمــام حمایت هــای بافت 

فرسوده شوند.
مدیرعامــل شــرکت بازآفرینــی شــهری ایــران 
تاکید کرد: هر سرمایه گذاری که باشد می تواند 
در بافــت فرســوده ورود کنــد. بــه هــر حــال بــر 
اســاس ضوابط قانونی در بافت فرسوده غیر از 
دولت هر بخشــی می تواند سرمایه گذاری کند. 
در برنامه هفتم توســعه گفته شده است که به 
بخــش غیر دولتی اشــاره کرده اســت و در آنجا 
گفته اســت که بخــش غیر دولتی ایــن اتفاق را 
رقم بزند این تخفیفات مشمول او خواهد بود. 
حتــی اگــر خدمــات را در لبه بافــت و مجاورت 
بافت تامین کنید مشمول حمایت ها خواهید 
بود. ســرمایه گــذاری در حــوزه صنایع محلی و 
گردشــگری و ورزشــی در لبه بافــت و مجاورت 
بافــت فرســوده انجــام دهیــد مشــمول ایــن 
حمایت ها و تخفیفات خواهید شد که منجر به 

مسکن معوض شود.
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مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری ایران تاکید کرد؛

استفاده از تجارب در حوزه بازآفرینی شهری برنامه هفتم توسعه

راه

در نیمه نخســت ســال جاری ۱۰ دســتگاه پل خرپایی موقت برای اســتفاده در 
شبکه راه  ها با هدف مدیریت بحران و ارتقای پایداری ملی در برابر بحران  های 
طبیعی تهیه و به ادارات کل راهداری و حمل و نقل جاد های استان  ها تحویل 

داده شده است.
بــه گزارش روابط عمومی ســازمان راهداری و حمــل و نقل جاد های، مدیرکل 
دفتر نگهداری رویه و ابنیه فنی راه این ســازمان با بیان این که پل  های موقت 
مذکور از جمله سازه  های مهمی هستند که در بسیاری از موقعیت  های بحرانی 
و اضطراری اهمیت دارند، گفت: طراحی خاص، قطعات مجزا و شبیه به هم، 
قابلیت نصب ســریع،  جابه جایی آسان و تحمل بار های سنگین، وزن سبک، 
مقاومت بالا، طول عمر مناسب، قابلیت سازگاری با محیط،  قابلیت استفاده 
در انــواع محیط  های جغرافیایــی از جمله مناطق کوهســتانی، رودخان های،  

جنگلی و شهری و مقاومت در برابر خوردگی از مزایای این پل  هاست.
علیرضا سیاهپور با اشاره به این که تغییرات اقلیمی منجر به افزایش فراوانی 
و شــدت بارندگی و ســیلاب  های ناشی از آن در سالیان اخیر شده است، گفت: 
این ســیلاب  ها و دیگر بلایای طبیعی نظیر زلزله، سیل، رانش زمین و طوفان 

می تواند باعث ایجاد آسیب به پل  ها ی موجود در شبکه راه  های کشور، انسداد 
مســیر و خســارت مالی و جانی به کاربران جاد های شــود، در چنین شــرایطی 
پل  هــا ی خرپایی موقت با ســرعت نصب بالا می تواند بــه بازگرداندن جریان 

ترافیک، انتقال منابع امدادی و جابجایی افراد کمک کند.
وی بیــان کــرد: در نیمه نخســت ســال جــاری، ۱۰ دســتگاه پــل خرپایی فلزی 
مقــاوم در برابر خوردگی )با فــولاد پرمقاومت ST5۲( با طول د هانه ۴۵ متر و 
عرض مفید ســواره رو ســه متر از محل اعتبارات مدیریت بحران با استفاده با 
از ظرفیت فنی و توان تولید داخل کشور تهیه و برای مدیریت بحران و ارتقای 
پایــداری ملــی در برابر بحران های طبیعی،  انســان ســاز و تهدیــدات خارجی 
بــه ادارات کل راهــداری و حمــل و نقــل جاد هــای اســتان  های ایــلام، کرمان، 

اصف هان، مرکزی و سیستان و بلوچستان تحویل داده شده است.
گفتنــی اســت، پل هــای مذکــور ضمن اســتفاده در شــبکه راه  هــا، در عملیات 
نظامــی و امدادی نیز کاربرد دارند و تأمین آن  ها تأثیر بســیار زیادی در ارتقای 
تــاب آوری شــبکه حمــل و نقــل کشــور دارد و فرآیند ســاخت و تأمیــن تعداد 

بیشتری از این پل  ها نیز در سال جاری ادامه دارد.

مدیرکل دفتر نگهداری رویه و ابنیه فنی سازمان راهداری خبر داد؛

تحویل ۱۰ دستگاه پل خرپایی موقت برای استفاده در شبکه راه  ها

مدیــرکل راه آهــن منطقه شــمال غرب کشــور خبر 
داد؛

افزایش ۱۲ درصدی جابه جایی بار 
در راه آهن شمال غرب  

مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه زیربنا های حمل و نقل:

رفع زمین لغزش در سه راهی خندق لو 
اولویت اجرایی است

راه آهن زمین

معاون وزیر راه و شهرســازی در جلســه بررسی 
مطالعــات و ارایه راهکار هــای زمین لغزش در 
محدوده ســه راهی خندق لو در محور بجنورد-
جنگل گلســتان بر زهکشــی اصولــی تاکید کرد 
و پیاده ســازی بهتریــن واریانت بــرای رفع این 

گلوگاه را موثر دانست.
به گــزارش مدیریت ارتباطات و اطلاع رســانی 
شــرکت مــادر تخصصــی ســاخت و توســعه 
زیربنا های حمل و نقل کشور، با حضور خیراله 
خادمی معــاون وزیــر راه و شهرســازی، مهدی 
عمرانــی  امــور  هماهنگــی  معــاون  رشــیدی، 
رضــا  محمــد  شــمالی،  خراســان  اســتانداری 
کدخــدا زاده معــاون ســاخت و توســعه راه  ها، 
نماینــدگان ســازمان راهــداری و حمــل و نقل 
جاد هــای، مشــاوران پــروژه و مدیــران شــرکت 
ســاخت و توســعه جلسه بررســی مطالعات و 
ارایــه راهکار هــای حفاظت از زمیــن لغزش در 
محدوده کیلومتر ۱۱ تا ۱4 محور بجنورد-جنگل 

گلستان در سه راهی خندق لو برگزار شد.

در این جلســه مشــاور طرح به ارایــه 5 واریانت  
پیشــنهادی بــرای بــرون رفــت از ایــن مشــکل 
پرداخــت و ســاخت پــل بــر روی محــدوده و یا 
اســتفاده از روش  های تثبیت خاک و جلوگیری 
از ناپایداری ترانشــه را راهکار  های قابل بررسی 

در این زمینه اعلام کرد.
اجرای شــمع  های بلند، جا به جایی مســیر ها و 
اجرای یک مســیر جدید در بالا دســت، اصلاح 
هر دو مسیر و انتقال آن ها به بالادست، اصلاح 
مسیر باند جنوبی و کوتاه کردن مسیر با استفاده 
از یک پل از جمله واریانت   های پیشــنهادی در 

این جلسه بود.
خیرالــه خادمــی در ایــن جلســه بــر موضــوع 
زهکشــی برای حل مســئله تاکید کــرد و گفت:  
اصلاح مســیر باید به گونه ای صــورت گیرد که 
علاوه بر حل مشــکل لغزش زمین، ایمنی نیز 
در این محدوده افزایش قابل توجهی پیدا کند 
و نقطــه حادثــه خیــز محور بــا اجــرای بهترین 

واریانت برطرف شود.

در پایــان ایــن جلســه مقــرر شــد گزینه  هــای 
پیشــنهادی از ســوی مســئولان بررســی شــود و 
نقطه نظرات ظرف مدت یک هفته به مشــاور 
طــرح ارایه و تا دو هفته آینده طرح نهایی با در 
نظر گرفتن تمامی جوانب از سوی مشاور ارایه و 

عملیات اجرایی هرچه سریع تر آغاز شود.

مدیــرکل راه آهــن منطقــه شــمال غرب کشــور گفت: میــزان حمل بار 
خالــص از این منطقه ریلی در ۶ ماهه نخســت ســال جاری نســبت به 

مدت مشابه قبل ۱۲ درصد افزایش داشته است.
بــه گــزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرســازی به نقــل از راه آهن، منوچهر 
صفری، مدیرکل راه آهن منطقه شمال غرب با اشاره به افزایش ۱۲ درصدی 
جابه جایی بار در راه آهن شــمالغرب در ۶ ماهه نخســت ســال جاری نســبت 
به مدت مشــابه قبل گفت: ۱۷۷ میلیون تــن کیلومتر بار خالص، طی ۶ ماهه 
نخســت ســال جاری از راه آهن منطقه شمالغرب حمل شد که این میزان در 

مدت مشابه سال قبل ۱۵۸ میلیون تن کیلومتر بود.
مدیرکل راه آهن منطقه شــمالغرب کشــور اظ هار کرد: طی مدت یاد شــده از 
این منطقه ریلی، کنسانتره سنگ آهن،  غلات و ن هاده  های دامی، نفت کوره، 

شمش روی و آهن، گندله، خمیر کاغذ و گوگرد جا به جا شده است.
صفــری افــزود: همچنین میزان تنــاژ بارگیری در ۶ ماهه اول امســال حاکی از 

افزایش ۱۱۳ درصدی است.
مدیرکل راه آهن منطقه شمالغرب کشور ادامه داد: تناژ بارگیری اداره کل راه 
آهن شمالغرب در ۶ ماهه اول سال جاری ۱۶۰ هزار تن و در ۶ ماهه اول سال 

گذشته ۷۵ هزار تن بود.
وی همچنیــن خاطر نشــان کرد: تخلیــه بار در ایســتگاه بین المللی بناب بعد 
از ایســتگاه ســلطانیه فعال اســت و ترانزیت کالا های داخلی و خارجی در آن 

انجام می شود.

مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری ایران گفت: در بند دیگری مشکل صدور پروانه را 
در بافت فرسوده به قانون تبدیل کردیم. الان اگر شهرداری ها به آن قانون عمل نکنند 

ترک فعل محسوب می شود. در حال حاضر شهرداری ها باید تمهیدات لازم را بیاندیشد 
و نظام مهندسی و نهاد های دیگری که دخیل در صدور پروانه ساختمانی هستند را پای 
کار بیاورد تا ظرف سه ماه پروانه ساختمانی در بافت فرسوده صادر شود. یعنی اگر سه 

ماه و یک روز شد این اقدام خلاف قانون است و ترَک فعل محسوب می شود. 
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اخبــــاریادداشت

 معاون سیاســی وزیر کشــور اظهار کرد: وفاق 
ملی تنها یک شــعار نیســت بلکه لازمه کشور 
در شــرایط کنونی اســت و تلاش خواهیم کرد 
امیدی کــه پــس از انتخابات در مــردم ایجاد 
شده را با ایجاد تغییر در شرایط کشور تقویت 

کنیم.
»علــی زینی وند« در مراســم تودیع و معارفه 
اســتاندار یــزد کــه روز یکشــنبه ۲۲ مهرماه در 
محــل ســالن شــهید منتظرقائم اســتانداری 
برگــزار شــد، بــا اشــاره به درخشــش نــام یزد 
در تاریــخ ایــران، گفــت: امــروز نــام یــزد در 
حــوزه صنعت و کارآفرینی، فنــاوری و دانش 
بنیان هــا نــه تنهــا در ایــران بلکــه در دنیا می 
درخشــد و بایــد توجــه داشــته باشــیم که این 
قطعات درخشان در کشــورمان را محافظت 

کنیم.
وی بــا اشــاره به برگــزاری باشــکوه انتخابات، 
محــور شــور ایــن انتخابــات را شــخص مقام 
معظم رهبری خواند و گفت: در حالی مردم 
از صحنــه مشــارکت در عرصه هــای مختلف 
بــه ویژه انتخابات دل آزرده شــده بودند، این 
انتخابــات امیدی دوباره به مردم بازگرداند و 
فضا را تغییر داد و لذا باید آن را تقویت کنیم 

و این امید را در بین مردم افزایش دهیم.
معــاون وزیر کشــور بــا بیان این کــه از دل این 
انتخابــات رئیــس جمهــوری بــا شــعار وفاق 
ملی برخواســته اســت، گفت: وفاق ملی تنها 
یک شــعار نیست بلکه لازمه کشور در شرایط 
کنونی اســت و معتقدیم نبایــد رفتاری مانند 
خالص سازی که روزی به آن معترض بودیم 
را خودمــان اکنــون انجــام دهیم و لــذا باید با 
وفــاق ملــی، بهتریــن و شایســته ترین افراد را 
بــکار گیریم و همــه گروه ها نیز بــه تحقق این 

شعار اهتمام داشته باشند.
وی بــا تاکیــد بــر ایــن نکتــه کــه قطعــاً وقتــی 
مــردم رای می دهنــد باید تغییر را مشــاهده 
کننــد، گفــت: البته باید توجه داشــته باشــیم 
که شــرایط کشــور نیز بــه گونه ای اســت که در 
صورت رونق اقتصادی کشــور و رفع بســیار از 
مشــکلات امروز نیز دیگر امیدی به اعتبارات 
دولتــی بــرای ایجاد اشــتغال و آبادانی کشــور 
نیســت و باید زمینه را برای مشارکت مردم و 

حضور بخش خصوصی فراهم کنیم.
زینی ونــد اضافه کرد: باید دولــت را به عنوان 
رقیــب بخــش خصوصــی از صحنــه بیــرون 
کنیــم و بــه پهن کــردن فــرش قرمز زیــر پای 
اعتقــاد  و بخــش خصوصــی  ســرمایه گزاران 

داشته باشیم.
وی در بخــش دیگــری از ســخنانش بــر لزوم 
ایــن  رفــع  و  انتخابیــه  حوزه هــای  اصــلاح 
زیرساخت ناعدالتی تاکید کرد و گفت: قطعاً 
به رفع این مشکل به صورت عادلانه کمک و 
آن را به صورت کارشناســی، پیگیری خواهیم 

کرد.
معــاون وزیر کشــور همچنیــن اظهار کــرد: به 
عنوان متولی کمیســیون کارگری کشور عرض 
می کنــم بــا جدیــت پیگیــر حقــوق کارگــران 
هســتیم تــا هیــچ حــق قانونــی از آنهــا ضایع 
نشود ولی باید توجه داشته باشیم که مسائل 
کارگــری نیز باعث از بیــن رفتن امنیت روانی 
کارفرمایــان نشــود و توازن در تمــام بخش ها 

رعایت شود.

هــدف حکومــت در جمهوری اســلامی   
ریاست طلبی نیست

 آیت الله »محمدرضا ناصری« نماینده ولی 
فقیه در استان در این مراسم ضمن قدردانی 
از زحمات »مهران فاطمی« اســتاندار ســابق 
و تبریــک و آروزی توفیــق بــرای »محمدرضا 
بابایی« اســتاندار جدید یزد، اظهار کرد: رفت 
و آمــد مدیران و مســئولان، رفتن یک خوب و 
آمــدن خوبی دیگر اســت و این رفت و آمدها 
به دنبال خود بیم و امیدهایی به دنبال دارد.
نامه هــای  از  گزیده هایــی  بــه  اشــاره  بــا  وی 
حضرت علی)ع( به مالک اشــتر، عنوان کرد: 
حضرت علی)ع( در این نامه به مالک اشــتر 

فرمودند که ما تو را فرســتادیم در ســرزمینی 
کــه حاکمانی قبل از تو بــوده اند و مردم آنجا 
بــه تو آن نگاهــی را مــی کنند که بــه حاکمان 
قبل داشــتند اما باید تو برنامه دیگری داشته 

باشی.
ناصری با بیان اینکه حضرت چهار دستور به 
مالــک می دهد، افزود: آبادی شــهرها، جمع 
آوری خــراج، اصــلاح امــور مــردم و مقابله با 
دشــمنان مردم باید در صــدر کارهای تو قرار 

گیرد.
امــام جمعــه به تشــریح ایــن نامــه در ابعاد 
مختلف پرداخت و گفت: رام کردن نفس در 
هنگام سرکشــی و دست برداشتن از آرزوهای 
دراز، از مهمتریــن توصیــه هــای حضــرت به 

مالک اشتر بوده است.
وی بــه قرائت کامل این نامه پرداخت و بیان 
کرد: از بخشــش خدا بی نیاز نیســتی بنابراین 
از کیفر کردن شــادی نکن و اگر از بزرگی دچار 
تکبــر شــدی به بزرگی پــروردگار بنگــر که از تو 

بزرگتر است.
ناصــری ادامــه داد: همانگونــه کــه حضــرت 
علــی)ع( توصیه کردند؛ بخیل را در مشــورت 
کــردن دخالــت نــده که تــو را از نیکــوکاری باز 
می دارد و از تنگدســتی می ترســاند و با ترسو 
مشــورت نکن که ترســو هــم روحیــه ات را در 
انجــام کارهــا سســت می کنــد؛ همانــا بخل و 
ترس و حرص ریشه آنها از بدگمانی به ریشه 
خداوند متعال اســت، استانداران و مدیران و 

مسئولان این توصیه ها را مدنظر قرار دهند.
وی گفــت: معتقــدم کــه نامــه مالک اشــتر را 
بایــد همگان مطالعــه کنند و این دســتوراتی 
اســت که حضرت علی)ع( بــه همه مدیران، 
مســئولان، طلاب و روحانیون داده است زیرا 
برای رســیدن بــه تکامل باید مســیر تکامل را 
با استفاده از دســتورات درست و اصولی طی 

کنیم.
ناصــری ادامــه داد: همــه بایــد در راه اعتلای 
کلمــه الله تلاش کنیم تا هم ســعادت خود و 
هــم مردم را تامین کنیم. بــه برخی فرازهای 
نهــج البلاغه و توصیه های امیرالمومنین)ع( 
خطاب به مالک اشتر پیرامون حکومت داری 
بر مردم اشاره کرد و به تشریح آنها پرداخت.
امام جمعه یزد همچنین گفت: حکومت در 
جمهوری اســلامی برای ریاست طلبی نیست 
بلکه هــدف اصلی خدمت به مردم و کســب 
رضایت خداوند است و مسئولان باید به این 

نکته اکیداً توجه داشته باشند.

اخــلاص و رضایــت مردمــی دو شــرط   
عملکرد ارزشمند

»مهران فاطمی« اســتاندار ســابق یزد نیز در 
این مراســم ضمــن گرامیداشــت یــاد امام و 
شــهدای انقلاب اســلامی به ویژه چهــار هزار 
شــهید اســتان یزد و همچنین شهدای مدافع 
شــهدای  و  حــرم  مدافــع  شــهدای  امنیــت، 

مدافع ســلامت و شهدای جبهه مقاومت، به 
خانواده شــهدا و ایثارگــران و حاضران در این 

مراسم، سلام و درود فرستاد.
 وی گفت: خداوند را سپاســگزارم که خدمت 
به مــردم عزیــز و مومن ترین، شــریف ترین و 
ســخت کوش تریــن مردمــان ایــران زمین را 

نصیب بنده کرد.
فاطمــی بــا بیــان ایــن کــه عملکردهــا زمانی 
ارزشمند اســت که با اخلاص باشد و رضایت 
نســبی مردم را جلب کند، خاطرنشان کرد: از 
خداوند متعال و مردم عزیز به خاطر قصور و 
کم کاری های خودم طلب عفو  گذشت دارم.
وی افزود: ما خیلی کوچکتر از آن هســتیم که 
در برابر ایــن عظمت و عزت مردم، عملکرد 
ناچیــز خود را بخواهیــم ارائه کنیــم و از همه 
همــکاران و مــردم عزیز کــه شــبانه روز وقت 
آنهــا را گرفتیــم، تشــکر و از آنهــا عذرخواهی 

می کنم.
انتصــاب  تبریــک  بــا  پیشــین  اســتاندار 
»محمدرضا بابایی« به عنوان استاندار جدید 
یزد، گفت: با توجه به شــناخت ۲۰ ســاله من 
از ایشــان، معتقــدم آقــای بابایــی، یــک فرد 
فاضــل و نخبــه و بــا ایمان هســتند و علاوه بر 
ایــن که به زبان های مختلف تســلط دارند، از 
رزمنــدگان عزیزمــان در دوران دفاع مقدس 
و در دوران مدیریتــی نیــز از ســوابق مختلــف 
اجرایی برخوردار بودند.فاطمی با برشمردن 
از  بــالا  درک  اعتــدال،  ماننــد  ویژگی هایــی 
بخش صنعت، ایمان و پاک دســتی و روحیه 
جــوان گرایــی بــرای دکتــر بابایــی، او را فردی 
دانــا و توانمنــد خوانــد و از همــگان خواســت 
تــا اســتاندار جدیــد یــزد را در تمــام مراحــل 
کاری بــا رفاقت و بــه دور از رقابت، حمایت و 

پشتیبانی کنند.

یــک دوران جدیــد    آمــاده شــروع  یــزد 
است

نماینــده  اردکان«  پوردهقــان  »مصطفــی 
مردم اردکان در مجلس شــورای اسلامی نیز 
زحمات اســتاندار قبلی یزد را ستودنی خواند 
و اعــلام کــرد: پســت اســتانداری یــزد یکی از 
پســت های ســخت به لحــاظ توقعــات بالای 
گروه ها و جنبه های سیاسی و اجتماعی است.
وی گفت: گروه های سیاســی مختلف نظرات 
متفاوتــی بــا معرفــی نخبــگان اســتان بــرای 
انتصــاب به عنوان اســتاندار داشــتند که پس 
از بررســی ها نهایتاً به چند نامزد برای پســت 
اســتانداری یــزد رســیدیم و بنــا بــر سیاســت 
دولــت مبتنــی بر وفــاق ملی، اکنــون به آقای 

»محمدرضا بابایی« منتج شده است.
پوردهقــان بــا بیــان این کــه وفاق بــه معنای 
یــک دل شــدن و اتحــاد جناح هــا و گروه هــای 
سیاسی است، گفت: اســتان یزد آماده شروع 
یــک دوارن جدیــدی اســت که نه بــه معنای 
بــه  نــه  و  گذشــته  خالص ســازی های  تکــرار 

معنای دیده نشــدن زحمات فعالان در ستاد 
دکتر پزشکیان است.

حوزه هــای    در  عدالتــی  بــی  از  گلایــه 
انتخابیه

مــردم  نماینــده  صباغیــان«  »محمدرضــا 
و  خاتــم  و  ابرکــوه  بهابــاد،  بافــق،  مهریــز، 
مروســت در مجلــس هــم طــی ســخنانی به 
برخی مشکلات در کشــور اشاره و عنوان کرد: 
کشور گرفتار ساختاری نادرست است که باید 

اصلاح شود.
وی با اشــاره به لایحه مدیریت واحد شهری، 
از معاونت سیاســی وزارت کشــور خواســت تا 
برای تصویب این لایحه کمک کنند تا شــاهد 
اصلاح ساختار کشــور همانند سایر کشورهای 

منطقه باشیم.
صباغیــان یکی از ضعف هــای مثلث تولید را 
بی توجهی به رفــاه و امنیت کارگران ذکر کرد 
و افزود: تشــکل های کارگری باید برای احقاق 
حقــوق کارگــران مــورد اهتمام بیشــتری قرار 

گیرند.
ایــن نماینــده مجلــس در پایــان نیز بــه بعد 
بســیار بــالای مســافت حــوزه انتخابیــه خــود 
اشــاره و ضمــن گلایــه از عدم تناســب تعداد 
پوشــش  تحــت  جمعیــت  بــا  نماینــدگان 
روزانــه  صــرف  گفــت:  انتخابیــه،  حوزه هــای 
۷.۵ ســاعت برای پیمودن مسافت  شهرهای 
بیــن ایــن حوزه  قطعــاً باعث کاســتی در ارائه 
نامناســب  وضعیــت  و  مــردم  بــه  خدمــت 
بخش هــای مختلف در این حوزه شــده و این 

نوعی بی عدالتی است.

جلوگیری از فرار نخبگان و کارگر محور   
شدن صنایع یزد

دکتــر »ســید جلیــل میرمحمــدی میبــدی« 
نماینده مردم تفت و میبد نیز در این مراسم 
شــهید  خاطــره  و  یــاد  گرامیداشــت  ضمــن 
جمهــور آیــت الله رئیســی، بــر لــزوم اصــلاح 
و  کــرد  تاکیــد  انتخابیــه  حوزه هــای  منطقــی 
گفت: البته این اصلاح باید با حداکثر رعایت 
عدالــت و کمترین لطمه به ســایر حوزه ها در 

استان اتفاق بیافتد.
وی مشــارکت خوب بخش صنعــت با وجود 
شــرایط نامناسب کشــور را یادآور شد و گفت: 
حتماً دولت باید اهتمام بیشتری به موضوع 
صنعت و تولید کشــور داشــته باشــد و ضمن 
بهــا دادن به صنعتگــران، نیازهای کارگران را 

نیز برآورده کنند.
میرمحمــدی با اشــاره به اشــتغالزایی بالا در 
اســتان، از فــرار نخبه هــای یــزدی از اســتان و 
کارگــر محور شــدن صنایع اســتان گلایه کرد و 
گفت: باید اســتقرار صنایع آلاینده در اســتان 
کاهش یابد و سرمایه گذاری به سمت توسعه 

صنایع پاک و با تکنولوژی بالا سوق یابد.
ایــن نماینــده مجلــس اســتفاده از ظرفیــت 

»مهــران فاطمــی« اســتاندار یزد را خواســتار 
شــد و گفت: قطعاً با استاندار جدید نیز تمام 

همراهی لازم را خواهیم داشت.

ریشــه کنی فقر در یــزد با آمدن مزایای   
معادن به جیب مردم

»محمدصالــح جــوکار« نماینــده مــردم یزد 
و اشــکذر در مجلــس شــورای اســلامی هم از 
»فاطمــی« به عنــوان خدمت گــزاری صدیق 
که اســتان را یــک گام به جلو برده اســت، یاد 
کرد و گفت: خوشــبختانه بیشترین طرح های 
غیردولتــی  بخش هــای  در  اســتان  عمرانــی 
مربــوط به خیرین اســت و ایــن باعث ارتقای 
جایگاه استان و به لحاظ تولید در رتبه ویژه ای 

شده است.
وی از بابایــی نیز به عنــوان فردی توانمند یاد 
کرد و گفــت: این مســئولیتها فرصتی مغتنم 
ولی گذرا برای خدمت به مردم است که باید 

آن را قدر بدانیم.
جــوکار بــا اشــاره بــه مانــدگاری نــام بزرگانی 
ماننــد آیــت الله شــهید صدوقــی بــه دلیــل 
خدمت رســانی به مردم، گفت: اگر بخواهیم 
فقر در یزد ریشه کن شود باید مزایای معادن 

به جیب مردمش برود.
وی بــا بیــان این که یــزد یک اســتان یکپارچه 
اســت و درد و کمبــود هــر شهرســتان، درد و 
اســتان محســوب می شــود،  کمبــود همــه ی 
آب،  حــوزه  در  اســتان  نواقــص  بایــد  گفــت: 
بهداشــت و آمــوزش و پــرورش و غیــره را در 
تمــام اســتان برطــرف ســازیم و امیدواریــم 
اســتاندار جدید بتواند از این چهار سال برای 

رفع این مشکلات بهترین استفاده را ببرد.
نماینده مردم یزد از استاندار جدید خواست 
بــا طیب خاطــر بهتریــن نیروهای انســانی را 
بــرای مدیریــت بخش هــای مختلف اســتان 

بکار گیرد.

مــردم داری راهبــرد اخلاقــی اســتاندار   
جدید یزد

»محمدرضــا بابایــی« اســتاندار جدیــد یــزد 
نیــز پــس از دریافــت حکــم انتصاب خــود از 
ســوی وزیــر کشــور و نیــز »ســند یزد نویــن« از 
سوی »مهران فاطمی« اســتاندار سابق، طی 
ســخنانی کوتاه فعالیت های دکتر فاطمی در 
دولت ســیزدهم را نکوداشت و گفت: وابسته 
به هیــچ جناحی نیســتم ولــی گفتمــان دکتر 
پزشــکیان به دلم نشســت. هیچگاه به دنبال 

پست دنیوی نبوده ام.
وی ضمــن تاکید بــر این که قطعاً تــوان اداره 
اســتان یــزد را بــا توجــه بــه تجربیاتــم دارم، 
هرچنــد که بــرای اســتانداری اســتان دیگری 
مدنظــر بــودم، اظهــار کــرد: رئیــس جمهــور 
اخیــراً فرمودند؛ »باید وفاق داشــته باشــیم و 
دعوا نکنیم، مبنای فکری من از قران و کتابی 
اســت که از آن رشــد کرده ایم.« و من به اینها 

باور دارم.
بابایــی راهبــرد اخلاقی خــود در مدیریتش را 
بیانــات امیرالمومنیــن)ع( در مورد حکومت 
یعنی مردمداری اســت، گفت: من کارمندی 
دولــت را در اســتان یــزد پذیرفتــه ام و قطعــاً 
شایســته محوری را در انتصابــات خود لحاظ 

خواهم کرد.
اســتاندار در بخش دیگری از ســخنانش اجرا 
و تحقق برنامه هفتم توســعه را از سیاستهای 
دولت خواند و گفت: اعتقاد راســخ به توسعه 
صنعــت اســتان دارم ولی اکنــون ۴۱ درصد از 
بیمه شــدگان یزد غیربومی هســتند و نسبت 
مــرد بــه زن در برخــی شهرســتانهای اســتان 
غیرمتعارف اســت که نشان می دهد مسیر را 
به درســتی پیــش نبرده ایم که بایــد این روند 

اصلاح شود.
پخــش کلیپ از عملکرد ســه ســاله اســتاندار 
ســابق یــزد، ســخنرانی مدیر کل بنیاد شــهید 
و امــور ایثارگران اســتان و ســخنرانی نماینده 
کارآفرینان و فعالان حوزه صنعت استان نیز 

از دیگر برنامه های این مراسم بود.

استانداران یزد تودیع و معارفه شدند؛

معاون وزیر کشور: وفاق ملی لازمه امروز کشور است برگزاری نشست چهره به چهره 
شهردار بوشهر با شهروندان؛ رفع 
برخی مشکلات، نیازمند همکاری 

بین دستگاهی است
مریم کرمپورنیا 

جمله- بوشهر 

در نشســت چهره به چهره شــهردار با شهروندان بوشهری با 
حضور معاونین و جمعی از مدیران و کارشناســان شهرداری 
برگزار شــد این نشســت مــوارد مختلفی از جمله مســائل مربوط به 
حوزه شهرســازی، املاک، ســرمایه گذاری، بافت فرسوده و تاریخی، 
آســفالت و زیرســازی معابــر و کوچه هــا مطــرح و دســتورات لازم از 
ســوی شــهردار بوشــهر برای رفع این مشــکلات در چارچوب قانون 

صادر شد. 
شــهردار بوشــهر بــا تاکیــد بــر اینکــه سرعت بخشــی به حل مســائل 
شهروندان باید ســرلوحه کار همکاران شهرداری قرار گیرد، خطاب 
بــه تمامــی مدیران توصیــه کرد تا بــا رعایت کامل ضوابــط قانونی، 
به صــورت جــدی در پی رفع نیازهای شــهروندان و توســعه شــهری 

باشند. 
حســین حیدری با بررسی مشکلات مطرح شده از سوی شهروندان 
تصریــح کــرد: رفــع برخــی از مســائل و موانــع شــهروندان در حوزه 
نیازمنــد  و  نبــوده  شــهرداری  اختیــار  در  اختیــار  تنهــا  شهرســازی، 
همراهی بین دســتگاهی اســت و امیدواریم بــا ورود معاون محترم 
اســتاندار و همراهی اداره کل راه و شهرســازی، این مشــکلات هرچه 

سریعتر برطرف شود. 
حیــدری با بیان اینکــه فرصت مدیران بــرای خدمتگزاری به مردم 
دائمی نیســت، افزود: مــدت زمان محدودی کــه در اختیار مدیران 

اســت باید در راستای رفع موانع و مشکلات مردم صرف شود.
گفتنی اســت، این نشســت با حضور معاونین و مدیران شــهرداری 
فرصتــی بــود تــا شــهروندان به طــور مســتقیم بــا مدیریت شــهری 
در تمــاس باشــند و مشــکلات خــود را بــدون واســطه مطــرح کنند. 
شــهرداری بوشــهر بــه عنوان نهــادی خدمتگــزار، بر حل مشــکلات 
شــهروندان در چارچــوب قانــون تأکیــد دارد و همچنــان در تــلاش 
اســت تا با برنامه ریزی های جامع و دقیــق، به بهبود کیفیت زندگی 

در بوشهر کمک کند.

 بازدید معاون وزیر در امور
 پالایش و پخش از تأسیسات

 انبار نفت تبریز
ملیحه عبدالعلی زاده 

جمله- تبریز 

معــاون وزیــر و مدیرعامــل شــرکت ملــی پالایــش و پخــش 
فرآورده هــای نفتــی ایران به همراه مدیر عامل شــرکت ملی 
پخــش و هیئــت همراه بــا هدف بررســی وضعیت زیرســاخت های 
سوخت رســانی از تأسیســات انبار نفت شــهدای پخش تبریز بازدید 

کرد.
 محمدصادق عظیمی فر، مدیرعامل شــرکت ملی پالایش و پخش 
فرآورده هــای نفتی ایران به همراه کرامــت ویس کرمی، مدیرعامل 
شــرکت ملــی پخــش در بازدید از تأسیســات ایــن انبــار از نزدیک با 
فرآینــد تأمیــن و توزیع فرآورده هــای نفتی در گســتره عملیاتی این 

منطقه آشنا شد.
عظیمی فر و هیئت همراه ضمن بازدید از تأسیسات بارگیری، طرح 
کهــاب و  آزمایشــگاه کنترل کیفیت بــا بیان اهمیت سوخت رســانی 

مطلوب، مســاعدت و رهمنودهای لازم را ارائه دادند .
مدیــر عامل شــرکت ملــی پخــش فرآورده هــای نفتی ایــران نیز در 
ادامه ســفر جهت بررســی روند سوخترســانی از منطقــه آذربایجان 

شرقی بازدید کرد.
 کرامــت ویس کرمی مدیر عامل شــرکت ملی پخــش فرآورده های 
نفتــی ایــران بــا حضــور در منطقــه آذربایجــان شــرقی در نشســت 
صمیمــی بــا مدیریــت و مســئولین منطقــه در خصوص چالشــها و 

مشــکلات این منطقه رهنمودهای لازم را ارائه کرد.
ناصر راشــدی مدیر منطقه آذربایجان شــرقی در ایــن دیدار با ارائه 
گزارشــی از عملکــرد ســوخت رســانی در حــوزه عملیاتــی منطقــه، 
چالشــهای موجــود در حــوزه نیــروی انســانی، تاسیســات و تامین و 

توزیع فرآورده ها را بیان کرد .  
مدیــر عامــل شــرکت در پایــان ضمــن تقدیر از تلاشــهای بــی وقفه 
مدیریــت و کارکنــان منطقــه آذربایجــان شــرقی در تأمیــن و توزیع 
مطلوب ســوخت نســبت به توسعه زیرســاخت های منطقه و توجه 

به نیروی انســانی بعنوان سرمایه اصلی شرکت تأکید نمود.
بر پایه این گزارش، جلســه مشــترک بــا مدیران و مســئولین پخش 
منطقه آذربایجان شــرقی، شرکت پالایش نفت تبریز و خطوط لوله 

و مخابرات از برنامه های این بازدید بود.

مدیرعامل شرکت گاز استان کرمان خبر داد
نصب ۱۰ هزار علمک گاز در استان 

کرمان طی امسال
مدیرعامل شــرکت گاز اســتان کرمان از نصب ۱۰ هزار و ۳۷۴ 

انشــعاب تا پایان شهریورماه سال جاری خبر داد.
محمدرضا ســلیمانی ۲۲ مهرماه در تشــریح این خبر اظهار کرد: از 
ابتــدای ســال جاری تاکنون ۱۰ هزار و ۳۷۴ علمــک گاز جدید نیز در 
ســطح اســتان نصب شــده و در حال حاضر  ۴۱ درصد از میزان کل 

مصوبه سال تحقق یافته است.
بــه گفتــه وی، تعــداد انشــعابات نصــب شــده در ســطح اســتان بــا 
احتســاب تعداد علمک های جدید در ســال جــاری،  به  ۵۷۵ هزار 
و ۲۶۱ انشــعاب می رســد کــه از ایــن تعــداد ۳۷۱ هــزار و ۳۱۳ مورد 
آن مربــوط به بخش شــهری و ۲۰۳ هــزار و ۹۴۸ مورد آن مربوط به 

بخش روستایی است.
مدیرعامل شــرکت گاز اســتان کرمان در بخش دیگری از سخنانش 
با اشــاره به وضعیت گازرســانی به راور گفــت: ۱۰۰ درصد جمعیت 
شــهری ایــن شهرســتان از نعمــت گاز طبیعــی بهره منــد هســتند و 
تاکنون جمعا ۱۵ هزار و ۴۶۴ اشــتراک در این مناطق توســط شرکت 

گاز جذب شده است.
وی عنــوان کــرد: در حال حاضر از ۹۰ روســتای موجود ۸۳ روســتا با 

۵۷۳۶ خانوار گازدار هســتند و هفت روستا در دست اجراست.
ســلیمانی افــزود: برای اجــرای پروژه های گازرســانی به شهرســتان 
راور تاکنــون بیــش از ۱۱ هــزار انشــعاب گاز نصــب و ۶۷۸ کیلومتــر 
شــبکه گذاری صــورت گرفتــه ضمــن اینکــه در بخــش صنایــع، ۱۴ 

صنعت در این شهرســتان از نعمت گاز طبیعی برخوردار هستند.
مدیرعامــل شــرکت گاز اســتان کرمــان در پایــان با تاکید بــر رعایت 
نکات ایمنی در مصرف گاز طبیعی، بیان کرد: از تمامی همشهریان 
و مشــترکان شــرکت گاز اســتان تقاضا دارم نســبت به رعایت موارد 
ایمنی، توجهی خاص و دقیق داشــته باشــند تا در طول فصول سرد 

ســال شاهد حوادث ناشی از مصرف ناایمن گاز طبیعی نباشیم.

شرکت گاز استان کردستان رتبه 
نخست جشنواره شهید رجایی 

را بدست آورد
شــرکت گاز استان کردســتان در جریان ارزیابی عملکرد  دستگاه های اجرایی 
استان کردستان در جشنواره شهید رجایی، موفق به کسب مقام نخست این 
جشــنواره در ســال ۱۴۰۳ شــد. به گزارش روابط عمومی شــرکت گاز اســتان ، 
براساس اعلام دبیرخانه جشنواره شهید رجایی، این شرکت به عنوان دستگاه 
برتــر در همه شــاخص ها، موفق به دریافت رتبه نخســت بین دســتگاه های 

اجرایی گروه خود گردید.
براســاس نتایــج اعلام شــده،  شــرکت گاز اســتان کردســتان در هــر دو بخش 
شــاخص های عمومــی و اختصاصی ارزیابی شــد و بــا کســب ۱۸۸۹امتیاز از 
مجموع ۲۰۰۰ امتیاز، مقام نخســت را میان دســتگاه هــای اجرایی گروه خود 
کســب کرد. در این فرایند، شــاخص های عمومی متمرکــز و ناظر بر وظایف 
و تکالیــف مشــترک همــه دســتگاه ها در حوزه هــای مختلفــی ماننــد دولت 
الکترونیک، مبارزه با فساد، قانون جوانی جمعیت و نظام های پرداخت و در 
بخش شاخص های اختصاصی نیز سطح دستیابی به اهداف و مأموریت های 

هر دستگاه در زنجیره ارزش، ارزیابی و قضاوت شده است.

گاز راهداری

طی سال جاری ثبت شد

افزایش تردد مسافر از پایانه 
مرزی بازرگان

مدیــرکل راهداری و حمل و نقل جــاده ای آذربایجان غربی از افزایش 
۲۰.۹۹ درصــدی تردد مســافر از پایانه مرزی بازرگان در نیمه نخســت 

سال جاری خبرداد. 
ایرج دســت نشــان با اشــاره به آمار جامع تردد از پایانه مرزی بازرگان 
در ۶ ماهه نخســت امسال افزود: امسال ۸۲۸ هزار و ۱۰۰ مسافر از این 
پایانه تردد داشــت که آمار مقایســه ای نســبت به مدت مشــابه ســال 

گذشته، رشد ۲۰.۹۹ درصدی تردد را نشان می دهد. 
وی ادامه داد: مجموع تردد ناوگان مســافری نیز از این پایانه در نیمه 

نخست امسال ۱۹۵۲ دستگاه بوده است. 
دســت نشــان اظهار کرد: همچنین در این بازه زمانی، ۱۰۳هزار و ۷۹۴ 

دستگاه ناوگان باری از پایانه بازرگان تردد داشت. 
مدیــرکل راهداری اســتان تصریح کــرد: مجموع تــردد ترانزیت از این 

پایانه مرزی در سال جاری ۲۴ هزار و ۵۹۵ دستگاه ثبت شده است.

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین 
نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی )قطعه نه چوار(

برابر رأی شماره ۱۴۰۳۶۰۳۱۵۰۰۱۰۰۱۱۹۵ مورخ ۱۴۰۳/۰۵/۲۹ هیأت 
اول هیــأت دوم موضوع قانون تعییــن تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ســاختمان های فاقد ســند رســمی مســتقر در واحد ثبتی تصرفات 
مالکانه بلامعارض متقاضی خانم آذر دارابی به شــماره شناســنامه 
۸۹ کد ملی ۴۵۰۱۲۴۸۳۸۶ فرزند عبده در ششــدانگ یک باب خانه 
به مســاحت ۱۶۲/5۰ متر مربع پلاک شــماره ۲۱۵۳ فرعی از ۱ اصلی 
واقــع در حــوزه ثبت ملک ایلام - میدان امام حســین - پشــت منبع 
آب شهرداری ، خریداری شده از جعفر دارابی و منتسب به مالکیت 

حسین هوشنمد) زارع صاحب نسق( محرز گردید.
لــذا بــه منظور اطلاع عمــوم مراتب در دو نوبت بــه فاصله ی ۱۵ روز 
آگهی میشــود در صورتیکه اشــخاص نســبت به صدور ســند مالکیت 
متقاضــی اعتراضی داشــته باشــند میتوانند ظرف مــدت دو ماه و در 
مورد آگهی های اصلاحی ظرف مدت یک ماه از تاریخ انتشــار اولین 
آگهــی ، اعتــراض خــود را بــه ایــن اداره تســلیم و پس از اخذ رســید، 
ظــرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض ، دادخواســت خود را 
بــه مراجع قضایی تقدیــم نمایند، بدیهی اســت در صورت انقضای 
مــدت مذکــور و عــدم وصول اعتــراض طبق مقــررات ســند مالکیت 

صادر خواهد شد.
شناسه آگهی: ۱۷۹64۳4

تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳/۰۷/۰۸
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳/۰۷/۲۳

 جلیل تیموریان
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو ایلام 
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سخن روز

سوژه روز

مسابقات فینال فیتنس و بدنسازی »مستر المپیا« در لاس 
وگاس آمریکا برگزار شد و در بخش فیزیک کلاسیک، هادی 

چوپان در دسته »بادی بیلدینگ« توانست عنوان نایب 
قهرمانی را به خود اختصاص دهد. چوپان نیز صاحب جایزه 

۲۵۰ هزار دلاری این رقابت ها شد. هادی چوپان سال گذشته 
نیز به عنوان نایب قهرمانی این رقابت ها رسیده بود تا دومین 

سال متوالی باز هم در رده دوم قرار گیرد. چوپان در سال ۲۰۲۲ 
قهرمان مستر المپیا شده بود.

 »هادی چوپان« نایب قهرمان مستر المپیا
 ۲۰۲۴ شد

اگر میخواهید خوشبخت باشید،  زندگی را به یک هدف گره بزنید
 نه به آدم ها و اشیاء…

 آلبرت انیشتین

قـاب

عکس:  مهدی محبی پور/   ایرنا

جنگل های هیرکانی با تنوع زیستی بالا و قدمتی میلیون ساله نقش حیاتی در تنظیم آب و هوا دارند و به عنوان یکی از 
مهم ترین منابع طبیعی کشور شناخته می شوند، و تخریب آن ها پیامدهای جدی برای اکوسیستم و جوامع محلی به همراه 

دارد.  اثرات خطرناک قاچاق چوب تنها به تخریب جنگل ها محدود نمی شود، این فعالیت ها باعث افزایش خطر سیل، 
رانش زمین و کاهش تنوع زیستی می شود که در نهایت به کاهش کیفیت زندگی مردم منطقه منجر می گردد. علاوه بر این، 

قاچاق چوب به دلیل عدم وجود قوانین بازدارنده و نظارت کافی، به یک تجارت پرسود تبدیل شده است.

قاچاق چوب

»محمدرضا منصوری«، خواننده جوان موسیقی ایرانی 
برای دومین بار قرار اســت با اجــرای قطعاتی از بابک 
زرین و همایون خرم بیســت و ششــم مهر مــاه در برج 
میلاد به صحنه برود. این اجرا شــامل دوازده قطعه با 
کلام و چهار قطعه بی کلام است. براساس این گزارش 
با توجه به انتخاب قطعــات و توانایی صدای خواننده 
و ارکســتر،  دومیــن کنســرت می تواند اتفاقــی بدیع در 

اجراهای محمدرضا منصوری باشد.
منصــوری از ۱۳ ســالگی کلاس هــای صداســازی و آواز 
ایرانــی را نــزد اســاتیدی چــون »اســتاد حســام الدیــن 
ســراج«، »جمال منبری«، »علی خدایی«، »کیخســرو 
پورناظری« و...گذرانده است. وی درسال ۱۳۹۱ آلبومی 
منتشــر کرده و پس از آن کنســرتی در تالار وحدت اجرا 
کرد و بعد ازآن قطعاتی توسط بابک زرین ضبط کرده 
و تــا به الان ۲ تیتراژ ســریال، به نام هــای »همه گیری« 
و »ســنجرخان« را خوانــده اســت. وی اجــرای کار »ای 
ســرزمین عاشــقان« را در رزومــه کاری خــود دارد و بــا 
اینکه جوان اســت، بســیار اکادمیک و فعال در حوزه ی 
موســیقی چندین ســال پیاپی کار می کند. در این دوره 
که موسیقی خوب و با اصالت کمتر شنیده می شود این 
خواننده جوان به سمت موسیقی با اصالت و ارکسترال 
رفته که همین امر وجاهت و توانایی بسیار بالای او را به 

اثبات رسانده است.
 آنچــه در ادامــه می خوانیــد گفت و گــوی هفتــه نامــه 

»دنیای اقتصاد« با این خواننده است.
آیا در شرایط کنونی که بیشتر مخاطبان به   

موســیقی پــاپ علاقه نشــان می دهنــد، آلبوم 
ســنتی شــنیده می شــود؟ چقــدر بــه موفقیت 

آلبومتان امیدوارید؟
مــن خیلی بــه این آلبــوم امیــدوارم، چون با این ســن 
کمی که دارم، می خواهم نشان بدهم هنوز هم هستند 
کســانی که به سمت موســیقی اصیل ایرانی می روند و 
با هزینه های زیاد تولید آلبوم کنار می آیند و اثرشــان را 
به دست مخاطب می رسانند. به عقیده من، موسیقی 
یک کار دلی اســت؛ یعنــی با حــس و از درون خواننده 
متولد می شود. من معتقدم کاری که دلی باشد، حتما 

شنیده می شود و به موفقیت هم می رسد.

تاکنون اجراهای زنده هم داشته اید؟  
من در ۱۸ سالگی اجراهای زنده زیادی به نفع کودکان 
سرطانی محک داشتم که در سال های ۸۶ و ۸۷ برگزار 
شــدند. اجراهــای ارگانــی مختلــف نظیــر برنامه های 
شهرداری، اجرای برنامه های تلویزیونی در شبکه های 

مختلف و رادیو جوان هم بوده است.

فکر می کنید این اجراها تاثیری هم در تولید   
آلبومتان داشته است؟

بلــه، صــد در صد. یکی از تاثیرات این بود که اســتقبال 
مخاطبانــی را کــه بــرای تماشــای برنامه آمــده بودند 
می دیــدم و این انرژی مضاعفــی در من ایجاد می کرد 
که با قدرت بیشتری این کار را ادامه دهم و همچنین از 

نظرات و پیشنهادات آنها استفاده کنم.

فکر می کنید در یک آلبوم موســیقی سنتی   
چــه عواملــی باید وجود داشــته باشــد کــه کار 

خوب شنیده شود؟
مولفه اول در موســیقی ســنتی آهنگ و ملودی اســت 
کــه باعــث می شــود ترانــه و صدا شــنیده شــود. مولفه 
دوم شعر اســت؛ یعنی شاعر باید طوری شعر بسراید 
که بســیار روان و ســاده و در عین حال بســیار پرمعنا و 
با مفهوم باشــد و مولفه ســوم صداســت. صدا باید به 
گونه ای باشد که بر دل شنونده بنشیند و از گرما و حس 

خود که دور از تقلید باشد برخوردارشود.

شما در آلبوم تان چند شعر از مولانا و حافظ   
داریــد. فکــر نمی کنیــد شــنونده بــرای ارتبــاط 
برقــرار کــردن با این شــعرها با مشــکل مواجه 

شود؟
مــا در کارهــای مولانــا و حافظ هــم اشــعاری داریم که 
روان تر از شــعرهای عرفانی اســت. یک سری از اشعار 
عرفانی خیلی روان هســتند و یک ســری هم شــنونده 
را درگیر خودش می کند. شــاید در شــعرهای روان هم 
شنونده درگیر یکی دو کلمه شود، ولی در کل شعرهای 
فکر فروبرنده ای نیستند. ما در این آلبوم سعی کردیم 
شــعرهایی را انتخاب کنیم که هم عرفانی باشــد و هم 
اینکه شنونده زیاد درگیر معنی آن نباشد و درد جامعه 
در آن اشــعار وجود داشــته باشد. من در آلبوم چند کار 
قدیمــی را هــم بازخوانی کردم، مثل ترانه به ســوی تو 
از آقای رفیعی که یک حس نوســتالژیک را در شنونده 
ایجــاد می کند، امــا با یک صــدای امــروزی و تنظیمی 

جدید اجرا شده است.

الگوهایتان در موســیقی ســنتی چه کسانی   
بودند؟

از اول که من این کار را شروع کردم، الگویم استاد بنان 
بــود و اگــر قطعه الهــه ناز بــا چیدمان قطعــات آلبوم 
همخوانی داشــت، خیلی دوست داشتم این قطعه را 
هم اجرا کنم. همچنین استاد دوامی، طاهرزاده و دیگر 

اساتید که همیشه از آثارشان استفاده کردم.

احتمال دارد زمانی به سمت موسیقی پاپ   
هم کشــیده شــوی و یا اینکه سنتی و پاپ را با 

هم تلفیق کنید؟
اگــر ایــن ســوال را ۹ یــا ۱۰ ســالگی از من می پرســیدند، 
جوابــم مثبت بــود. چون آن زمان هنوز موســیقی را به 
طور کامل نشناخته بودم و آشنایی نداشتم؛ اما در حال 
حاضر نه. موســیقی اصیل حال و هوای مخصوص به 
خــود را دارد و یــک دنیای عرفانی خاص اما پاپ کاملا 
هیجانی است. من حدود ســه سال پیش در برنامه ای 
شــرکت کــردم و قطعه ای از اســتاد بنان را اجــرا کردم. 
در انتهــای برنامــه فردی بــه من گفت خیلــی فعال و 
خوش ذوق هستی. غمی در صدایت هست که همین 
غم تکانت می دهد. همین حرف باعث شــد ۶، ۷ ماه 
من درگیر همین قطعه باشم تا بتوانم به بهترین نحو 
اجرا کنم و سرسری از گوشه های موسیقی سنتی نگذرم 

و آواز را به طور کامل درک کنم.

در این آلبوم با چه کسانی همکاری داشتید؟  
آهنگسازی این آلبوم به عهده استاد بزرگوارم، نوازنده 
تــار، مجیــد واصفی بــود. نوازنده کمانچه ســینا جهان 
آبادی بود که در گروه استاد شجریان و گروه دوستی ساز 
می زند. نوازنده دف حسین رضایی نیا که در آلبوم های 
استاد شجریان نوازندگی کردند و در کنسرت های اخیر 
اســتاد شــجریان و اســتاد ناظــری هم حضور داشــتند. 

نوزانده نی، داود ورزنده، نوازنده تنبک ســحاب تربتی، 
نوازنده قانون خانم پریچهر خواجه بودند و تنظیم هم 

بر عهده مجید بود.

فکر می کنید زمانی به این مرحله برسید که   
با اساتیدی همچون حسین علیزاده کار کنید؟
من از کودکی بلندپرواز بودم و همیشه فکرهای بزرگی 
در سر داشتم. در آن زمان هم فکر نمی کردم با حسین 
رضایی نیا و ســینا جهان آبادی، سحاب تربتی و خانم 
خواجــه همــکاری داشــته باشــم. ایــن اســاتید کمتر از 
حســین علیزاده نیستند، کسانی که با استاد شجریان و 
اســتاد ناظری همکاری دارنــد، یعنی در مرحله بالایی 

قرار دارند.

حرف های پایانی.  
از خداونــد سپاســگزارم که چنین هنــری را در وجود ما 
قــرار داد، چــون هنرمنــد گوشــه ای از لطف خداســت. 
از پــدر و مادرم تشــکر می کنم که همیشــه مــن را مورد 
حمایت خودشــان قرار دادند و همین جا به دوستانی 
که وارد این عرصه می شــوند نصیحتی دوستانه دارم و 
آن هم این اســت که کاری که انجام می دهید، در مورد 
آن اطلاعات داشــته باشــید و بدانید کــه چه قطعه ای 
است. بدانید شعری که می خوانید؛ یعنی چه، آهنگی 
را که می ســازید بشناسید بیشتر در مورد آنها اطلاعات 
داشته باشید و ســعی و تلاش کنید خواننده ای با علم 

باشید نه فقط بخوانید، تا ماندگار شوید.

چیزی تا اجرای دومین کنسرت »محمدرضا منصوری«، خواننده جوان و خوش آتیه باقی نمانده است؛

طنین موسیقی با اصالت و بی نظیر

جواد لگزیان
جمله

فراینــد شــتابان جهانــی شــدن و فعالیت هــای انســانی برای 
تامین رفاه و امنیت غذایی مانند اکتشــاف، مهاجرت، تجارت، 
توسعه حمل ونقل و کشاورزی و جنگلداری کسب و کار تهاجم 
گونه های بیگانه از تک سلولی تا مهره داران پیچیده را به شدت 
افزایــش داده اســت که با تغییر ســاختار بوم ســامانه تاثیراتی 
منفی بر دارایی اقتصادی انســان می گذارند. با افزایش آگاهی 
پیرامون مسائل و مشکلات پیچیده ناشی از گونه های مهاجم، 
بوم شناســی هجوم جای خود را در کنار سایر مباحث مدیریت 
محیط زیســت باز کرده اســت. در این راستا کتاب »بوم شناسی 
هجــوم و گونه هــای مهاجــم ایــران« کــه حاصــل کار یــک تیم 
حرفه ای طی چندین سال پژوهش مستمر است، کوشیده است 
جدیدتریــن دســتاوردهای دانش بوم شناســی هجــوم را ارائه، 

توضیح و تفسیر کند.
 در اولیــن فصــل بــه نــام »گونه مهاجــم« تعاریــف و مفاهیم 
اولیــه، عوامل مؤثــر در ورود، انتقال و پراکنش گیاهان مهاجم، 
زیســتگاه های حســاس و فرضیــات مرتبــط با هجــوم گونه ای 
آورده شده اند. دومین فصل »اثرات گونه های مهاجم و شیوع 
بیماری هــای نوپدیــد و بازپدیــد« ضررهای اقتصــادی، هجوم 
زیســتی و بیماری هــای مربــوط را بررســی می کنــد. »مدیریت 
گونه هــای مهاجم« ســومین فصل کتــاب بــه ارزیابی خطرات 
گونه های مهاجم، مدیریت، اصول مهار و کنترل آنها و مسائل 
مربوط بــه ژنتیک و گونه های مهاجم اختصاص یافته اســت. 
چهارمین فصل »تعییر اقلیم و هجوم زیستی« رهاورد تغییر 
اقلیــم بر تثبیــت و گســترش گونه هــای بیگانــه و همچنین بر 
محیطهای آبــی را مطالعه و پیش بینی هــا و پیامدهای تغییر 
اقلیم بر گونه های بیگانه ای که به ســلامت و بهداشت انسانی 
خدشه وارد می کنند را بیان می نماید. در فصل پنجم »گونه های 
مهاجم ایران« گونه های مهاجــم در گیاهان علفی، درختان و 
درختچه ها، بی مهرگان خشکی زی، آبزیان، خزندگان، پرندگان 

و پستانداران فهرست و بررسی می شوند.
گیاهان مهاجم چون ســرخس آبی، علف اســب، ســنبل آبی، 
کنگــر باغی و کهــورک، درختــان و درختچه هــای بیگانه مانند 
کهــور آمریکایــی، ســوبابل، کنوکارپــوس، آســماندار یــا عرعر، 
اوکالیپتوس ها، پالونیا و گونه های مختلف کاج و ســرو نقره ای، 
بی مهــرگان خشــکی زی مثــل بعضــی از سوســکها، کرم هــا، و 
مگس ها، آبزیــان مهاجم مثل جلبک هیپنئا، خرچنگ ســبز 
و تیلاپیــای آفریقایــی، ماهیــان بیگانــه مانند ماهــی گامبوزیا، 
ماهی دم شمشــیری و تیلاپیای شکم سرخ، خزندگان مهاجم 
مانند لاک پشــت گوش قرمز، لاک پشــت نــرم چینی، و گکوی 
شــکم زرد، پرندگان مهاجم مثل مرغ مینــا، بلبل خرما، بلبل 
زیــر دم ســرخ، کلاغ هنــدی و زاغــی، پســتانداران بیگانه چون 
نوتریا، راکون، ســنجاب، رت قهوه ای و رت ســیاه و سگ ولگرد، 
و پستانداران غیربومی که پتانسیل مهاجم شدن را دارند، مانند 
میمون رزوس و سگ راکون در فصل پنجم به طور کامل مورد 
مطالعــه قرار گرفته و روش های علمــی برای مدیریت، مهار و 
کنترل آنها توضیح داده شــده اســت. پیوســت ارزشمند کتاب 
هم شــامل لایحــه حفاظــت و بهره بــرداری از منابــع ژنتیکی، 
فهرســت گونه های گیاهی و جانوری مهاجم کشور، علف های 
آبــزی حادی کــه به پهنه هــای آبــی در گرداگرد جهــان هجوم 
برده اند، فهرســت آفات عمومی، همگانی و قرنطینه سازمان 
حفظ نباتات و فهرســت صد گونه از بدترین گونه های مهاجم 

دنیاست.
درباره رهاســازی غیرمسئولانه گیاهان و جانوران در طبیعت و 
خطرات آن در مثالهایی تامل برانگیز در کتاب شرح داده شده 
که چگونه بعضی شــهروندان بدون آگاهی یک گونه گیاهی یا 

جانوری را در طبیعت رها کرده و ســبب خسارت به زیست بوم 
شده اند. در این فصل می خوانیم که سرخس آبی یا آزولا که در 
نقاطی از گیلان کشت شده ضمن کاهش ظرفیت آبی برکه ها 
و تالابها تهویه آنها را هم دچار مشکل کرده و باعث اختلال در 
حیات آبزیان و چرخه حیاتی آنها شده است. همچنین شانه دار 
دریایی که بر اثر عمل انســانی به دریــای خزر راهیابی پیدا کرد 
با تغذیه از پلانکتون های جانوری که غذای اصلی ماهی کیلکا 
اســت، جمعیت کیلکاهــا را کاهش داد و از آنجــا که این ماهی 
مهم تریــن منبع غذایی بــرای جانوران گوشــتخوار دریای خزر 
بــود، کل زنجیره غذایــی دریا با اختلال مواجه گشــت و در یک 
بازه زمانی چهار ساله خساراتی شدید به جامعه ساحل نشین، 

سرمایه گذاران و دولت وارد شد. 
کتاب تاکید دارد مؤثرترین راه برای توقف اثرات منفی گونه های 
بیگانــه مهاجم از طریق جلوگیری از گســترش آنها به واســطه 
اجرای ضوابط و قوانین تجارت یا جابجایی آنهاست. زمانی که 
گونه بیگانه وارد محیط جدید شود، شناسایی زودهنگام، پایش 
و نظارت و ریشه کن ســازی به موقع اســت کــه می تواند تثبیت 
جمعیتی، شــیوع و گسترش آن گونه را متوقف کند. تشخیص 
بزنگاه و ارزیابی سریع هجوم و ایجاد سامانه اطلاعاتی گونه های 
مهاجم و به روزرســانی فهرست هشدار که برای نواحی محلی 
بســیار کارســاز و ثمربخــش اســت، اولین و مهمتریــن مرحله 
 کار اســت. در ایــن راســتا   کارگــروه ویــژه گونه هــای مهاجــم و 
پلتفرم های جهانی که توسط این گروه راه اندازی شده است در 

کتاب معرفی شده است.
در فرازی از کتاب با مفهوم امنیت زیســتی آشــنا می شــویم که 
امنیت زیســتی را شــامل کل فرآیندها، روش ها و سیاست های 
مدیریتی تعریف می کند که جهت جلوگیری از ورود گونه های 
بیگانه به زیست بوم جدید، کنترل آنها در آن زیست بوم و ازبین 
رفتن آنها اعمال می شــود. و سپس راهبردهای امنیت زیستی 
برای حمایت از منابع طبیعی و محیط زیســت در برابر اثرات 
نامطلوب گونه های مهاجم، آفــات، بیماری ها و علفهای هرز 

تشریح شده است.
 در ایــن بخــش ضــرورت برگــزاری دوره های آموزشــی امنیت 
زیســتی برای محیط بانــان، جنگلبانان و همه مــردم یادآوری 
و مــورد توجــه ویــژه واقع شــده اســت. چــرا که امنیت زیســتی 
مســئولیت همــه اســت و حمایــت از محیــط زیســت و منابع 
طبیعی بر عهده همه کســانی اســت که در آن زندگی، سفر و یا 
کســب و کار می کنند. ضروری است که مردم از خطرات ناشی 
از گونه هــای مهاجــم، آفــات، بیماری هــا و علف هــای هرز که 
بــر رفاه آنها اثر می گذارد آگاه باشــند و نقش خــود را در کاهش 
این خطرات درک کنند. کتاب »بوم شناســی هجوم و گونه های 
مهاجم ایران« تألیف و ترجمه بهزاد زادهوش، سمیه نمرودی 
و حمیدرضا رضایی در ۳۹۰ صفحه با قطع وزیری را انتشارات 

جهاد دانشگاهی مشهد رهسپار بازار کتاب کرده است.

نگاهی به کتاب »بوم شناسی هجوم و گونه های مهاجم ایران«

امنیت زیستی مسئولیت همه است

کتاب

جمله
 سرویس دانش و فناوری

نشســت خبری بیســت و یکمین نمایشــگاه بین المللی 
دوم  »ســرتیپ  حضــور  بــا  ایمنــی  و  امنیتــی  پلیســی، 
پاســدار محمدقاســم ناظــر«، مدیرعامــل بنیــاد تعاون 
فراجا، »رضا اصغریان« دبیر نمایشــگاه و »حشــمت اله 
خان آبادی«، رئیس نمایشــگاه با هدف ارائه جدیدترین 
دســتاوردها و فناوری های مرتبط بــا حفاظت اجتماعی، 
فناوری هــای  تــا  ترافیکــی  و  شــهری  ایمنــی  تجهیــزات 
پیشــرفته در زمینــه تحقیقــات جنایــی  و تبــادل ایده ها و 

ارتقای سطح ایمنی جامعه برگزار شد .
بــه گــزارش روزنامــه جملــه، محمدقاســم ناظــر در این 
نشســت گفت: اساس این نمایشــگاه در ارتباط با اهداف 
حوزه هــای کلیــدی چــون لــوازم و تجهیــزات پلیســی و 
امنیتی اســت. ایــن نمایشــگاه ها تاثیراتی در رســیدن به 
اهداف مجموعه های دســت اندرکار خواهد داشت. تاثیر 
در اقتصــاد داخلی و ارتقا صنعت و فناوری های داخلی، 

از مهم ترین تاثیرات این دست رویدادها خواهد بود.
مدیرعامــل بنیــاد تعاون فراجــا افزود: این نمایشــگاه با 
توجــه به اینکه بخش بســیاری از تولیدکنندگان داخلی و 
خارجــی در آن حضور دارند، هــدف بهره مندی و تبدیل 
تفاهــم و قــرارداد به منظور بهــره وری را دنبــال می کند. 
تولیدکننــدگان آنچــه در ارتبــاط بــا تجهیــزات پلیســی و 
امنیتی را دارند ارائه می دهند و قطعا منجر به تفاهمات 

و بهره برداری مناسبی خواهد شد.
وی ادامــه داد: محصــولات حاضــر در نمایشــگاه قطعــا 
مورد اســتفاده نیروهای مسلح هم خواهد بود و استفاده 
از تجهیــزات پلیســی و امنیتــی نســبت بــه گذشــته ارتقا 
یافته اســت. مثلا در زمان جنگ عادی ترین و ساده ترین 
تجهیزات چون ســیم خــاردار را وارد می کردیم اما امروز 
مهم ترین تجهیــزات را تولید و صادر می کنیم. قطعا در 
این نمایشگاه ها هم محصولات ارائه شده مورد استفاده 
قــرار خواهد گرفــت. اگر به تفاهم و قــراردادی هم منجر 
شــود، در بحــث ارزآوری و اقتصــاد کشــور نیــز تاثیــرات 

به سزایی خواهد داشت.
ناظریان گفــت: این تجهیرات مــورد بهره برداری پلیس 
قــرار گرفتــه اســت. بــا مروری بــر گذشــته فراجــا و نقش 
پلیــس در کشــف جــرم درخواهیــم یافــت کــه ایــن روند 
بســیار آسان  شده اســت. در خصوص کنترل سارقین نیز 
در مســائلی چون استفاده از پابند پیشرفت قابل توجهی 
مشــاهده می شــود و این از دســتاوردهای این نمایشــگاه 

است که تجهیزات را ارائه داده است.
وی گفــت: ما در مجموعه اقتصــادی فراجا تلاش داریم 
پشــتیبانی مناســبی را در رفــع نیازهــای مالــی و موانــع 

مشکلات آینده شرکت های دانش بنیان داشته باشیم.
مدیرعامــل بنیاد تعــاون فراجــا گفت: این نمایشــگاه با 
نمایشــگاه عمومی چین همزمان شــده و با این حال ۱۵ 
شــرکت چینی در رویداد ایپاس حضور خواهند داشــت. 
تــلاش داریــم نمایشــگاه ایپــاس را در دیگر اســتان های 
کشــور و البته خارج از ایران همچون کشورهای آفریقایی 

نیز دایر کنیم. 
ناظریان در پایان تاکید کرد: هرســال که نمایشــگاه ایجاد 
می شــود تــلاش می کنیــم به افــق  تازه تــری دســت پیدا 
کنیم. تعداد غرفه ها نسبت به سال گذشته افزایش پیدا 

کرده و این همان هدفی است که دنبال خواهیم کرد.
رضا اصغریان نیز در این نشست گفت: بیست و یکمین 
روز در  بــه مــدت چهــار  ایپــاس ۲۰۲۴  دوره نمایشــگاه 
فضایــی به مســاحت بیــش از ۲۳ هزار متر مربــع برگزار 
خواهد شد. رتبه نمایشگاه A است و ۲۲۰ شرکت داخلی 
و ۱۲ شــرکت خارجی به شــکل مســتقیم و ۱۴ شــرکت به 
شــکل غیرمســتقیم و از طریق نمایندگــی در این رویداد 
حاضرنــد. ۱۵۰ برنــد خارجــی و ۳۸ برنــد داخلــی ارائــه 
خواهــد شــد و بخــش مخترعیــن بــا ۵۰ اثــر بــا همکاری 
خواهنــد  حضــور  جمهــوری  ریاســت  علمــی  معاونــت 
داشــت. حدود ۵۵ درصد شــرکت های نمایشگاه امسال 
دانش بنیان ها هســتند و تسهیلات ویژه ای در اختیارشان 
خواهد بود. همچنین امسال برای اولین بار یک زیرگروه 
امنیــت قضایــی در فضایــی بــه مســاحت ۶۰۰ متــر بــه 

نمایشگاه اضافه شده است.
وی در تشریح دیگر برنامه های این دوره نمایشگاه گفت: 
کارگاه هــای آموزشــی، خدماتــی و مشــاوره ای همچــون 
دوره هــای گذشــته پذیــرای علاقمندان اســت. همچنین 
ســفرا، کاردارها و نظامیان در افتتاحیه نمایشــگاه حاضر 
خواهنــد بــود. واحدهــای تخصصی پلیس نیــز در ۸ رده 

ارائه خدمات خواهند داشت.
اصغریــان افزود: یکــی از اهــداف اصلی ایپــاس، ترویج 
فرهنــگ و توســعه اســتفاده از لــوازم و تجهیــرات ایمنی 
اســت و امیدواریــم بازدیدکنندگان از نمایشــگاه افزایش 
پیدا کند. ۱۰ تا ۱۵ هیئت تجاری خارجی نیز از نمایشــگاه 
بازدید خواهند داشــت. ســال گذشــته نمایشگاه ۸۰ هزار 
بازدیدکننــده داشــت و امیدواریــم ایــن میــزان امســال 
افزایش پیدا کند. در بازه زمانی مشــخص این تجهیزات 

مــورد اســتفاده امنیــت کشــور قــرار گرفتــه چــرا کــه ایــن 
نمایشــگاه تنهــا مرجع ایــن لــوازم و تجهیزات در کشــور 

است.
دبیــر نمایشــگاه در ادامــه گفــت: وی در تشــریح تــداوم 
فعالیت دبیرخانه نمایشــگاه ایپاس در طول سال گفت: 
از دو ســال پیش ســامانه ای ایجاد شده که یک رفرنس با 
ارزش از این صنعت به دســت می دهد تا هم دسترســی 
آســان شــود و هم دبیرخانه در طول ســال فعال تر عمل 
کنــد. همچنین امســال اکثر ثبت نام هــا، جانمایی و واریز 
وجه از طریق ســامانه انجام شد و حضوری در دستورکار 
قرار نگرفت. ان شــاءالله ســال آینده این روند تســهیل تر 

خواهد شد.
اصغریــان در پایــان گفــت: کار مــا در ایپــاس این اســت 
کــه نیازمندی هــارا شناســایی کنیــم و طی گفــت وگوها و 
تعاملات، توانمندی ها و نیازها را با هم منطبق خواهیم 
کرد. ما هرســال هم غرفه های برتر و هم اختراعات برتر 
را در اختتامیــه معرفــی کــرده و اختراعاتــی کــه قابلیت 

تجاری سازی دارند مورد استفاده فراجا قرار می گیرد.
حشــت الله خان آبــادی نیــز در ایــن نشســت گفــت: یک 
بخــش قابل توجــه و پربازدید ایپاس، مربــوط به حضور 
دانــش بنیان هــا و مبتکریــن اســت کــه چــون بیشــتر از 
دانشــجویان هســتند، مــورد حمایــت نمایشــگاه بــوده و 
امکانــات متنوعــی از ارائه غرفــه رایگان تا تســهیل روند 

تجاری سازی در اختیارشان قرار خواهیم داد.
وی افــزود: بــه دلیــل اینکــه مجوز نمایشــگاه را ســازمان 
توســعه تجــارت صــادر می کند، تمــام اســتانداردها را از 
جمله ســاخت غرفه ها و ارائه اینترنت رایگان در دســتور 

کار قرار خواهیم داد.
گفتنی اســت؛ بیســت و یکمیــن دوره نمایشــگاه ایپــاس 
۲۰۲۴ بــه مــدت چهــار روز از ۳۰ مهــر الــی ۳ آبان ماه در 
مصلــی امــام خمینــی )ره( میزبــان علاقمنــدان خواهد 

بود.

در نشست بیست و یکمین نمایشگاه بین المللی تجهیزات پلیس، امنیتی و ایمنی )ايپاس 2٠2٤( تاکید شد؛ 

ارتقاء سطح فناوری های داخلی و حمایت از دانش بنیان ها

اختصاصی
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